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ایران از سهمی که در میدان 
گازی آرش دارد نمی گذرد

نخستین روزنامه 

اقتصادی ایران
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بیشتر بخوانید

 برنامه هفتم توسعه در حالی روند بررسی را در مجلس طی می کند 
که برنامه های توسعه کلان، اسنادی هستند که باید مسیر و چارچوب 
توسعه کشور را ترسیم کنند و اسناد دیگری همچون قوانین بودجه 

سالانه در راستای این برنامه ها تدوین شوند. اتفاقی که در کشور ما 
روی می دهد این است که برنامه های کلان توسعه در همان گام اول 
سرنوشت خود را تغییر یافته می یابند و به اسنادی تبدیل می شوند که 

ربطی به برنامه های قبل از خود ندارند و قوانین و برنامه های پایین 
دستی نیز نمی توانند با آنها همسو شوند. متاسفانه این اتفاقی است که 

بارها تکرار شده است و باید آسیب شناسی شود. 

کمیسیون تلفیق بار مالی برنامه هفتم توسعه را افزایش داد

ناکارآمدی برنامه های کلان اقتصادی به دست خودی ها !

تونلی به تله بدهی چینتونلی به تله بدهی چین
4

رفع تعهد ارزی،خود 
تحریمی صادرات

واردکننده مرغ شدیم

آشیل  پاشنه  به  همچنان  ارزی  تعهد  رفع 
تجارت خارجی تبدیل شده به گونه ایکه تولید 
کنندگان و تجار از آن به عنوان سدی داخلی 
واقع  در   . برند  می  نام  صادرات  توسعه  در 
تردیدی وجود ندارد که ذفع تعهدات ارزی یا 

به عبارتی ورود ارزهای ...

یکی از چالش های اصلی پیش روی نظام مالیاتی 
ایران، اقتصاد زیرزمینی در مقیاس بزرگ است که 
مالیاتی عمل  مقامات  اختیارات  از حیطه  خارج 
می کند. به دلیل عدم شفافیت در مبادلات مالی 
و جابجایی کالاها/خدمات، فعالیت های اقتصادی 

قابل توجهی تحت چارچوب ...

جهان اقتصاد: ایران از یک کشور صادرکننده 
مرغ، به کشوری واردکننده بدل شده است. 
این گفته یکی از تولیدکنندگان صنعت است. 
به گفته او، تولیدکنندگان دیگر رمقی برای 
فعالیت ندارند و تصمیمات دولتی به باری بر 

دوش آنان بدل شده است.
حمید سلیمانی، یک تولید کننده مرغ گفت: 

در شرایط فعلی...
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سامانه مودیان سدی در مقابل 
فرار مالیاتی 
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یادداشتیادداشت

یادداشتیادداشت

 محسن باقری 
عضو شورای عالی کار

 مسعود نیلی
 اقتصاددان

مهدی کریمی -روزنامه نگار

خدشه به مبانی بنیادی کار

 رکورد داری دولت 
در افزایش نقدینگی 

 حمایت از تولید
رونق چرخه اقتصادی

که  است  ویرانگری  قانون  یک  توسعه  هفتم  برنامه 
همه ما را بهت زده کرده است.  ما در جلساتی که در 

کمیسیون اجتماعی و... صفحه 2

تورم  مهار  هدف  با  مرکزی  بانک  می رسد،  نظر  به 
فزاینده، در تلاش است تا رشد نقدینگی را به دامنه 

۲۵تا۳۰درصد برساند. هدف ذکرشده... صفحه 5

 همگی میدانیم ایجاد اشتغال و فراهم سازی زمینه 
های  تولید یکی از مهم ترین عواملی است که می تواند 

تاثیر مثبت ودرستی در... صفحه3

اداره امور پیمانها و قراردادهای شهرداری کرج

آگهي مناقصه عمومي  شماره 2002005265000254
شهرداري كرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر، پروژه مندرج در جدول ذيل را از طريق مناقصه عمومي به پيمانكاران واجد شرايط واگذار نمايد.      

نحوه پرداخت رتبه  لازممبلغ سپرده به ريالمبلغ پروژه به ريالشرح پروژهرديف
قرارداد

تكميل و تجهيز سرای محلات و محوطه سازی عرصه باغ ترابی در منطقه 1
نقدی 5 ابنيه17/000/000/000850/000/000اكبرآباد- منطقه چهار- تا سقف اعتبار    

1-  سپرده شركت در مناقصه به يكي از روشهاي ذيل ارائه گردد: ضمانت نامه بانكي معادل مبلغ فوق كه به مدت 90 روز اعتبار داشته و قابل تمديد باشد و يا واريز فيش نقدي به مبلغ 

فوق به حساب 700786948623 بانك شهر.   2- برندگان نفر اول و دوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد. 3- مبلغ 1/000/000 ريال 

بابت هزينه خريد اسناد به حساب 700785313795 به نام شهرداري كرج  از طريق سامانه الكترونيك دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir   می بايست واريز گردد. 

4- متقاضيان مي توانند از تاريخ انتشار آگهي تا ساعت 14:30 تاريخ 1402/7/1 جهت خريد اسناد مناقصه به  سامانه الكترونيك دولت )ستاد( مراجعه نمايند.5-شركت كنندگان 

می بايست ضمن بارگذاری ضمانتنامه شركت در مناقصه در سامانه ستاد ،نسبت به تحويل اصل ضمانتنامه تا ســاعت 14:30 تاريخ 1402/7/12 به آدرس كرج – ميدان توحيد- 

بلواربلال –شهرداری كرج - طبقه هفتم –اداره امور پيمانها و قراردادهااقدام نمايند.

6- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد، ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود.

7-پيشنهادات رسيده درمورخ 1402/7/12 در كميسيون عالی معاملات شهرداري كرج مطرح و پس از بررسي و كنترل ، برنده مناقصه اعلام خواهد شد . لازم بذكر است شركت 

كنندگان مجاز به حضور در جلسه بازگشايی پاكات خواهند بود. 

8- هزينه چاپ آگهي به عهده برنده مناقصه ميباشد.                                                                                                                                                                   

* جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 35892423-026  تماس و يا به سايت   www.karaj.ir  مراجعه نمائيد.  }123{              

محسن صانعی شهردار آران و بیدگل

نوبت دوم آگهی مناقصه )مرحله دوم( 
پيرو آگهی شماره 5659 مورخ 1401/05/14، شــهرداری آران و بيدگل در نظر دارد به استناد مصوبه شورای اسلامی شهر نســبت به انتخاب پيمانكار از طريق مناقصه 

عمومی به بخش خصوصی طبق آيين نامه مالی شهرداری ها به شرح جدول ذيل اقدام نمايد: 

شماره رديف
مصوبه

مدت اجرا )ماه( مبلغ اعتبار )ريال( عنوان پروژه تاريخ مصوبه

30/000/000/0009عمليات عمرانی در محدوده يحيی آباد 18751402/04/26

1-دادن سپرده كه از پنج درصد مبلغ كل برآورد كمتر نباشد به صورت نقد يا اسناد خزانه يا ضمانت نامه بانكی
2-برندگان اول و دوم و سوم هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد.

3- شهرداری در رد يا قبول هر يك از پيشنهادها مختار است. 
4-ساير اطلاعات و جزئيات مربوط به موضوع پروژه در اسناد مناقصه است. 

5- مهلت و نحوه و محل دريافت و قبول اسناد شركت كنندگان ميتوانند از تاريخ انتشار نوبت دوم اين آگهی نسبت به دريافت اسناد از واحد امور پيمان و قراردادها اقدام 
و تا پايان وقت اداری روز دوازدهم پس از تاريخ انتشار نوبت دوم اين آگهی نسبت به تحويل پاكت پيشنهادی خود به دفتر حراست شهرداری اقدام نماييد. 

نوبت دوم

محسن صانعی شهردار آران و بیدگل

آگهی مناقصه )مرحله اول( 
شهرداری آران و بيدگل در نظر دارد به استناد مصوبات شورای اسلامی شهر نسبت به انتخاب پيمانكار از طريق مناقصه عمومی به بخش خصوصی بصورت جداگانه طبق آيين نامه مالی 

شهرداری ها به شرح جدول ذيل اقدام نمايد: 

رديف 

 1185

مبلغ اعتبار )ريال( عنوان پروژه تاريخ مصوبه 
اجرا 
)ماه( 

زيرسازی معابر صالح دشت فاز 5 مسعود آباد، باند كندر و بلوار دكتر عظيمی خيابان شاهد، 1402/06/07 1
كوچه شاهد هشتم انديشه چهارم باند كندرو ضلع شرقی بلوار دانشگاه 

۲۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰6

2
خريد بلوک فرش و جدول خيابان شاهد فاز 2 و 5 مسعود آباد، پارک 1402/06/08 1190

1۲/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰12موعود 26 خيابان های تشكری و جمهوری اسلامی و شهيد ملكيان 

خريد و اجرای بلوک فرش و جدول پارک احمد آباد، بلوار آيت الله عاملی ادامه بلوار 1402/06/08 ۳1192 
سلامت خيابان امام حسين )ع( 

1۲/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰6

1۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰6تهيه و بارگيری و حمل مخلوط و تخليه در محل پروژه و خاكبرداری و خاكريزی بلوار مادر 1402/06/08 1195 4

16/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰6روكش آسفالت خيابان مصلی و رسول اف 1402/06/08 51193

۳۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰6خريد و اجرای آسفالت معابر فاز 5 مسعود آباد 1402/06/08 61194

۳۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰6خريد و اجرای اسفالت معابر صالح دشت 1402/06/08 71197

18/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰6خريد و اجرای بلوک فرش و جدول انتهای خيابان ولی عصر )عج( 1402/06/08 81189

۲۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰6عمليات خاكبرداری و تسطيح ادامه بلوار شهيد آزاد پور 1402/06/07 91184

۳۲/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰6روكش آسفالت لاين جنوبی بلوار شهيد شمس آبادی 1402/06/08 101196

1-دادن سپرده ای جهت هر يك از پروژه ها كه از پنج درصد مبلغ كل برآورد كمتر نباشد به صورت نقد يا  اسناد خزانه با ضمانت نامه بانكی.

 2- برندگان اول و دوم و سوم هر يك از مناقصه ها   هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد. 

3- شهرداری در     رد    يا قبول هر يك از پيشنهادها مختار است. 

4-ساير اطلاعات و جزئيات مربوط به موضوع پروژه در اسناد مناقصه است. 

 5- مهلت و نحوه و محل دريافت و قبول استاد شركت كنندگان ميتوانند از تاريخ انتشار نوبت دوم اين اگهی نسبت به دريافت اســتاد از واحد امور پيمان و قراردادها  اقدام و تا پايان

 وقت اداری روز دوازدهم پس از تاريخ انتشار نوبت دوم اين اگهی نسبت به تحويل پاكت پيشنهادی خود به دفتر حراست شهرداری اقدام نماييد 

شماره 
مصوبه
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سرمقاله

اقتصاداقتصاد

 دوشنبه  27 شهريور 1402
 سال سی ودوم  شماره 8228

ضرورت مبارزه با پوشاک قاچاق در فروشگاه  های غیرمجاز اینترنتی
 دبیرهیات رئیسه اتاق اصناف ایران گفت: مبارزه با پوشاک قاچاق در فروشگاه  های 
غیرمجاز اینترنتی ضروری است.به گزارش ایرنا از اتاق اصناف ایران، » علیرضا 
رعنایی« اظهار داشت: مبارزه با قاچاق کالا باید از مرزها انجام شود. اگرچه اقدامات 
فراوانی در این زمینه انجام شده است اما گاهی اوقات حجم زیادی از قاچاق یک 

نوع کالا از مرزها انجام  می شود.این مقام صنفی افزود: یکی از نگرانی های فرهنگی و 
اقتصادی برای ما قاچاق پوشاک است، زیرا از یک سو، قاچاق پوشاک زمینه تهاجم 
فرهنگی را ایجاد می کند و از سوی دیگر به تولیدی های داخلی ضرر می رساند.وی 
تصریح کرد: اگرچه برخی از تولیدی های پوشاک ضعیف عمل می کنند و کیفیت 

دوخت پایینی دارند، اما تعداد زیادی از آنها تولیداتی در سطح جهانی دارند که به دلیل 
ضعف در برندسازی هنوز نتوانسته اند جایگاه مناسبی در ایران و جهان پیدا کنند. 
با این و جود، برخی فروشگاه های غیرمجاز اینترنتی، فروش بالایی از پوشاک قاچاق 

دارند که مبارزه با این نوع کسب و کار، ضرورت دارد.

کمیسیون تلفیق بار مالی برنامه هفتم توسعه را افزایش داد

ناکارآمدی برنامه های کلان اقتصادی به دست خودی ها !

برنامه هفتم توسعه در حالی روند بررسی   
برنامه های  را در مجلس طی می کند که 
توسعه کلان، اسنادی هستند که باید مسیر 
و چارچوب توسعه کشور را ترسیم کنند و 
اسناد دیگری همچون قوانین بودجه سالانه 
در راستای این برنامه ها تدوین شوند. اتفاقی 
که در کشور ما روی می دهد این است که 
برنامه های کلان توسعه در همان گام اول 
سرنوشت خود را تغییر یافته می یابند و به 
اسنادی تبدیل می شوند که ربطی به برنامه 
های قبل از خود ندارند و قوانین و برنامه های 
آنها همسو  با  توانند  نمی  نیز  پایین دستی 
بارها  که  است  اتفاقی  این  متاسفانه  شوند. 
تکرار شده است و باید آسیب شناسی شود. 
بررسی ها حاکیست بیشترین انحراف برنامه 
های کلان در مجلس اتفاق می افتد؛ جایی 
که باید برنامه از فیلتر کارشناسی نمایندگان 
رد شود اما از فیلتر دیدگاه های منطقه ای و 

سیاسی آنها عبور می کند. 
سنگينی كسری 20 هزار ميليارد تومانی 

روی دوش برنامه هفتم
نمایندگان مجلس که در  نظر می رسد  به 
این دوره بسیار خودی تر از دوره های قبل 
هستند و لقب انقلابی را هم یدک می کشند 
با تحمیل کردن نقطه نظرات غیرکارشناسی 
این  ای کلان کشور،  توسعه  برنامه های  به 
برنامه ها را از مسیر خود خارج و ناکارآمد می 
کنند. این نکته ای نیست که فقط منتقدان 
دولت آن را بیان کنند بلکه حامیان دولت نیز 
از غیرکارشناسی بودن تغییرات ایجاد شده 
در برنامه هفتم توسط نمایندگان مجلس به 

صراحت سخن می گویند. 
رسانه رسمی دولت نیز تصریح کرده است که 
اگرچه تیم اقتصادی کابینه رئیسی لایحه برنامه 
هفتم توسعه را با 118 ماده و ۷۲6 حکم به 
مجلس ارسال کرده، کمیسیون تلفیق مجلس، 
1۰6 حکم از این لایحه را حذف کرده و 991 
جالب  نکته  است!  افزوده  آن  به  جدید  حکم 
خود  مصوبات  در  کمیسیون  که  این  توجه 
حدود 16۰۰۰ هزار میلیارد تومان به هزینه های 
برنامه توسعه هفتم اضافه کرده و به بیان دیگر 
خرج تراشیده که مشخص نیست این پول از 
چه محلی باید تامین و هزینه شود. در مقابل 
این کمیسیون بالغ بر ۳۰۰۰میلیارد تومان هم 
از درآمدهای پیش بینی شده توسط دولت در 
هفتمین برنامه توسعه کم کرده است. با این 
حساب کمیسیون تلفیق مجلس هنوز برنامه 
به مرحله اجرا نرسیده ۲۰ هزار میلیارد تومان 

کسری بودجه برای آن بار آورده است!
سوال اینجاست که با چه استدلالی می توان 
دخل  برای  تلفیق  کمیسیون  رویکرد  این 
راستای  در  را  هفتم  برنامه  در  تصرف  و 
سیاست های ابلاغی مقام رهبری تفسیر کرد؟ 
آیا اضافه کردن ده ها حکم دارای بار مالی به 
یک برنامه بدون توجه به مقدورات دولت که 

مورد توجه و تاکید صریح رهبر معظم انقلاب 
بوده است، مصداق ایجاد انحراف میان برنامه 

و سیاست های کلی آن نیست؟
اولویت های به ظاهر درست ولی غیر علمی

به  مالی  بار  افزودن  برای  مجلس  نمایندگان 
برنامه های کلان توسعه  دلایلی می آورند که 
بیان می شود  اولویت های درستی  بر اساس 
اما این دلایل از نظر علم اقتصاد زیر سوال قرار 
می گیرند. به عنوان مثال یکی از این موارد که 
توسعه  هفتم  برنامه  مالی  بار  افزایش  موجب 
افزایش حقوق  تلفیق شده  توسط کمیسیون 
بازنشستگان است. سید مهدی فرشادان، عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس از موافقان این 
تغییر با تاکید بر اینکه همسان سازی حقوق 
لایحه  بررسی  جریان  در  باید  بازنشستگان 
برنامه هفتم توسعه به تصویب برسد، می گوید: 
موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان در 
بر اساس آن  بود و  برنامه ششم توسعه آمده 
حقوق یک فرد بازنشسته باید 8۵ درصد فرد 
شاغل هم تراز خود باشد. باید این موضوع در 
برنامه هفتم توسعه هم به تصویب برسد تا دولت 
مکلف به اجرای آن باشد و هر سال بودجه ای 
بازنشستگان در  برای همسان سازی حقوق  را 

بودجه سالیانه اختصاص دهد.

برنامه  قانون  اصل ۳۰  افزاید: طبق  می  وی 
حقوق  سال   ۵ طی  باید  دولت  ششم 
می کرد،  همسان سازی  را  بازنشستگان 
برنامه  اجرای  از  که  سالی  چند  این  در  اما 
ششم گذشت، دولت ها رقم ناچیزی را برای 
نظر  در  بازنشستگان  حقوق  همسان سازی 
گرفتند. همسان سازی حقوق بازنشستگان باید 
به طور کامل اجرایی شود. با توجه به تورم و 
شرایط اقتصادی جامعه، افراد بازنشسته تحت 
فشار هستند که لازم است حقوق این افراد به 

طور کامل همسان سازی شود.
به  شده  تحميل  های  هزينه  از  مثالی 

برنامه هفتم
اولویتی که این نماینده مجلس از آن سخن 
می گوید یعنی افزایش حقوق بازنشستگان 
برخی  از سوی  به شدت  تورمی  شرایط  در 
دسته  این  رود.  می  سوال  زیر  اقتصاددانان 
از کارشناسنان معتقدند در شرایط تورمی به 
هیچ عنوان نباید به عواملی به صورت بنیادین 
موجب افزایش کسری بودجه دولت می شود 
دامن زده شود و افزایش حقوق بازنشستگان 
مصداق همین امر است. البته آنها با جبران 
و ترمیم حقوق بازنشستگان مخالفتی ندارند 
بدون  نقدینگی  تزریق  با  نباید  امر  این  اما 
پشتوانه به آنها انجام شود چرا که با اجرای 
چنین سیاستی از یک سو مبالغی به جیب 
بازنشستگان می رود و از سوی دیگر چندین 
برابر این مبالغ به دلیل افزایش هزینه های 
به هر  آنها خارج می شود.  از جیب  تورمی 
از روند  نمونه خروار  این مثال مشت  شکل 
تغییراتی است که در برنامه های کلان توسعه 
اتفاق می افتد و این برنامه ها را در  کشور 
نطفه محکوم به شکست می کند. اتفاقی که 
این بار تکرار آن بسیار تامل برانگیزتر است 
چرا که دولت و مجلس همراستا و همسو و 
هر یک مدعی انقلابی بودن هستند اما نتیجه 
باز هم ناکارآمد شدن برنامه های کلان توسعه 

کشور است. 

یک تولیدکننده مطرح کرد ؛

واردکننده مرغ شدیم

کارگران منتظر افزایش حقوق باشند؟

تبدیل برنامه هفتم به بستر قانونی توزیع رانت با مصوبات کمیسیون تلفیق

جهان اقتصاد: ایران از یک کشور صادرکننده مرغ، به کشوری 
واردکننده بدل شده است. این گفته یکی از تولیدکنندگان 
صنعت است. به گفته او، تولیدکنندگان دیگر رمقی برای 
فعالیت ندارند و تصمیمات دولتی به باری بر دوش آنان 

بدل شده است.
تولید کننده مرغ گفت: در شرایط  حمید سلیمانی، یک 
چراکه  میزند؛  را  اول  حرف  )مرغ(  سفید  گوشت  فعلی، 
زودبازده بوده و در کشور ما طی ۴۵روز به ثمر می رسد. همه 
قسمت های مرغ نیز قابل استفاده بوده و مهم تر از همه اینکه 
ضریب تبدیل خوبی )1.۷( دارد و بسیاری از کشورها روی 

این صنعت سرمایه گذاری سنگینی کرده اند.
او ادامه داد: در ایران نیز سرمایه گذاری سنگینی روی این 
بخش انجام شده و از پنجاه سال پیش صنعت ما به روز 

است؛ ما در جایگاه صادرکننده بودیم؛ اما مشکلاتی در این 
تامین کننده  استان شمال،  دارد. سه خطه  وجود  صنعت 

بخش زیادی از گوشت ایران هستند.
سویا،  چون  اولیه ای  مواد  تامین  عدم  سلیمانی،  گفته  به 
را  صنعت  حاضر  حال  در  که  است  مشکلی  مهم ترین 
و  است. همچنین تصمیمات خلق الساعه  داده  قرار  هدف 
اقتصاد دستوری از دیگر مشکلات صنعت به شمار میروند. 
نوسان قیمت ارز، بلاتکلیفی در دادن ارز و... سبب میشود 
شرکت های واردکننده توزیع نکنند و در تامین ارز مشکل 
و  ما 6۰درصد ذرت  اولیه  مواد  داد:  ادامه  باشند.او  داشته 
۳۰درصد سویاست. یعنی 9۰درصد به ذرت و سویا وابسته 
هستیم و اگر تامین نشود، قطعا ضریب تبدیل خوب و جوجه 
ریزی خوبی انجام نخواهد شد. وقتی انگیزه جوجه ریزی 

نباشد، مرغ مادری ها متضرر میشوند. متغیرهای زیادی در 
این صنعت دخیل است و الان هم چون گوشت قرمز و ماهی 
اقتصادی نیست، تنها منبع پروتئین مرغ است. اگر این هم 
دچار مشکل شود، به یک کشور واردکننده تبدیل خواهیم 

شد که تقریبا می توان گفت تبدیل شده ایم.
این تولیدکننده گفت: ما الان واردکننده هستیم؛ در صورتی 
که 1.۵ تا ۲ سال پیش صادر میکردیم. وقتی امنیت غذایی 
کشور به خطر بیافتد، وابستگی اتفاق می افتد. از مسیولین 
میخواهیم پشت درهای بسته تصمیم نگیرند. صنعت مرغ 
بازار  نیاز به رقابت  اما  ما اکنون زیرساخت مناسبی دارد؛ 
اقتصاد  هستیم.  دستوری  قیمتگذاری  شدن  برداشته  و 
دستوری هیچ کجا جواب نداده و  اینجا هم جواب نخواهد 

داد.

رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور گفت: 
مطابق آنچه وزیراقتصاد گفته است تا پایان سال تورم حدود 
دولتی  که  است  این  انتظارمان  بنابراین  است,  ۴۰درصد 

فکری به حال قدرت خرید کارگران کند.
به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از تسنیم، سمیه گلپور، 
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور با اشاره 
به ماده ۴1 قانون کار گفت: مطابق این قانون شورای عالی 
کار مکلف است با توجه به نرخ تورم و هزینه سبد خانوار 

کارگری دستمزد را تعیین کند.
 وی در واکنش به اظهارات وزیر اقتصاد مبنی بر اینکه با 
فرض اینکه ارز های آزاد شده کمک می کند بانک مرکزی 
بتواند امسال را به جهت نوسان ارزی مدیریت کند، به نظر 
می رسد ما اسفند ماه را با تورمی در حدود ۴۰ درصد به 
پایان می بریم گفت: حداقل انتظاری که از دولت داریم این 
است که وعده ای که درباره کاهش نرخ تورم و تک رقمی 
شدن داده بودند را اجرایی کنند. چرا که با تورم ۴۰درصدی 
و حقوقی که کارگر در حال حاضر دریافت می کند, هزینه 

های زندگی تأمین نمی شود.
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور گفت: 
در آخرین جلسه شورای عالی کار این وعده به نمایندگان 
کارگران داده شده بود در صورتی که تورم کنترل نشود, 
برای ترمیم مزد کارگران جلسه ای از سوی وزارت کار برگزار 
می شود. بنابراین کارگران منتظر برگزاری جلسه شورای 
عالی کار با محور بحث دستمزد و معیشت کارگران هستند.

وی با بیان اینکه در قانون تأکیدی بر اینکه دستمزد سالی 
یابد نشده است گفت: در قانون بیان شده  افزایش  یکبار 
است که دستمزد باید سالیانه افزایش یابد. سالیانه به معنی 

سالی یکبار نیست.
گلپور با اشاره به اینکه متأسفانه اینکه تصور می کنند با 
افزایش دستمزد کارگران تورم ایجاد می شود کاملًا  اشتباه 
بیشترین  کارگران  قدرت خرید  کرد:با کاهش  بیان  است 
عنوان  به  کارگران  زده می شود, چراکه  تولید  به  ضربه  
مهم ترن جامعه ی هدف تولیدات داخل توان خرید ندارند. 
در سالی که عنوان آن از سوی مقام معظم رهبری رونق 

تولید نامگذاری شده است، حمایت از کارگران ضرورت دارد. 
متاسفانه مسئولان فکر می کنند هرچه از حقوق کارگران کم 
کنند، رشد اقتصادی بیشتر خواهد شد، اما برای توسعه باید 
اول از همه به نیروی کار توجه کرد. اگر فریز مزد کارگران 
را  این وضعیت  نباید  امروز  اقتصادی می شد،  رشد  سبب 
داشتیم، چراکه سیاست هایی که تا به امروز پیاده شده همه 

در راستای کاستن از حقوق کارگران بوده است.
 وی  گفت: ترکیه در سال گذشته ۳ بار دستمزد کارگران را 
افزایش داده است و در حال حاضر نیز با کشورهای مختلف 
بالاترین حجم صادرات و تفاهم نامه ها را دارد. در کشور ما 
در تعیین حداقل دستمزدها عملکرد مناسبی وجود نداشته 
است, این موضوع فشار زیادی را به کارگران و کارفرمایان 

وارد کرده است.
گلپور گفت: ما به دنبال این نیستیم که دستمزد به طور 
مثال 1۰درصد مجدد افزایش یابد, ما به دنبال این هستیم 
که متناسب با نرخ تورم دولت برنامه ای برای تقویت قدرت 

خرید کارگران داشته باشد.

 بررسی تغییرات لایحه برنامه هفتم در کمیسیون تلفیق 
مجلس نشان می دهد که این کمیسیون با در نظر گرفتن 
منافع کوتاه مدت اقشار و نهادها، کارکرد برنامه را به محملی 
قانونی برای توزیع ناعادلانه منابع و امکانات ملی تبدیل کرده 

است.
حصول  هدف  با  توسعه،  هفتم  برنامه  ایرنا،  گزارش  به 
مهم  اسناد  از  یکی  عدالت،  با  توأم  اقتصادی  پیشرفت  به 
می رود.  شمار  به  اسلامی  انقلاب  دوم  گام  به  ورود  برای 

و  کلان  جهت گیری های  برنامه،  این  ابلاغی  سیاست های 
راهبردی برای تدوین برنامه را تعیین کرده است.

نگرش نظام مند به سیاست های ابلاغی نشان می دهد که 
زیرساخت ها  تقویت  موضوع  به  فرازها،  از  عمده ای  بخش 
و منابع ملی با تکیه بر ظرفیت های مردمی، جغرافیایی و 
اصلاح  مساله  به  نیز  دیگری  بخش  و  پرداخته  سرزمینی 
اینکه  به  توجه  با  است.  کرده  اشاره  ساختارها  تجدید  و 
ساختارها و فرآیندها، ابزار اساسی برای تبدیل ظرفیت های 

بومی و مردمی به محرک های رشد به شمار می روند، تنوعی 
از موضوعات ساختاری در سیاست ها مورد توجه واقع شده 
است.اصلاح ساختار بودجه، تحول در نظام مالیاتی، توسعه 
تحول  سند  روزآمدسازی  اجتماعی،  تامین  جامع  نظام 
قضایی، تحول در نظام اداری، ارتقای نظام سلامت، ارتقای 
تاب آوری ملی در مقابل تهدیدات و هدایت نقدینگی و اعتبار 
اساسی  رویکردهای  جمله  از  مولد  فعالیت های  سمت  به 

ساختاری در سیاست های ابلاغی برنامه هفتم است.

خدشه به مبانی بنیادی کار
محسن باقری -عضو شورای عالی کار

برنامه هفتم توسعه یک قانون ویرانگری است که 
همه ما را بهت زده کرده است.  ما در جلساتی که 
در کمیسیون اجتماعی و سایر کمیسیون ها مثل 
برنامه و بودجه داشتیم، یک سری مواد ضد کارگری 
این برنامه را حذف کردیم که متاسفانه همان برنامه 
ها، دوباره سر از کمیسیون تلفیق درآورده است. به 
عنوان مثال بحث استاد و شاگردی، مزد توافقی، 
از  کمتر  کار  ابتدایی  سال های  در  کارگران  اینکه 
قانون کار حقوق بگیرند، موضوعاتی بود که اصل و 
مبانی بنیادین حقوق کار و کارگران را به زیر سوال 
برده و آنها را خدشه دار کرده است و به هیچ وجه 

پذیرفته شده نیست. 
در  حاضر  وزرای  وعده  هم  دستمزد  خصوص  در 
وزیر  وزیر صمت،  کار، شامل  عالی  جلسه شورای 
موسسه  رئیس  همچنین  و  کار  وزیر  و  اقتصاد 
استاندارد که یک نهاد دولتی است و در حقیقت 
نماینده دولت محسوب می شود، یعنی ۴ سازمان 
جلسه  این  در  افراد  این  است.  شده  نقض  دولتی 
قول دادند در صورتی که حقوق کارمندان را مورد 
بازنگری قرار بدهند، افزایش دستمزد برای کارگران 
هم اتفاق می افتد. در حالی که دو مرتبه در فروردین 
ماه و همچنین در ماه جاری، حقوق کارمندان دو بار 
افزایش داشته و مجموعاً ۷۰۰ هزار تومان به اضافه 
یک میلیون تومان، یعنی چیزی در حدود ۲ میلیون 
تومان به حقوق کارگران کارمندان اضافه شده، اما 

کارگران در این زمینه نادیده گرفته شدند. 
از طرفی با وعده مهار تورم و اینکه مزد اگر به این 
شکل تصویب شود و همان انتظاری که ما داشتیم 
جلوی  می شود،  تورم  افزایش  باعث  شود،  برآورده 
افزایش دستمزد را گرفتند و قول دادند که تورم 
را مهار کنند. این دو اتفاق افتاده است و با توجه به 
اینکه دوباره نرخ تسعیر برای پتروشیمی ها و فولاد 
تومان شده است، در  تومان ۳8 هزار  از ۲۷ هزار 
تولید کننده  تورم طرف  آینده  ماه  یا دو  ماه  یک 
به سمت مصرف کننده می آید و ما با یک افزایش 
هستیم،  روبرو  کشور  در  خدمات  و  کالاها  قیمت 
بنابراین  داشت.  گرانی خواهیم  موج  واقع یک  در 
مجموع این آیتم ها دولت را مکلف می کند با توجه 
به اینکه نتوانسته است نرخ قیمت ها را ثابت نگه 
دارد و با توجه به اینکه تمام تولیدات خودشان را 
دولتی ها و کارفرمایان را با نرخ دلار دارند به کارگران 
می فروشند، یعنی در حقیقت دلاری می فروشند و 
به ما ریالی دستمزد می دهند، باید این خلا را حتماً 
جبران بکنند.در حال حاضر نرخ حق مسکن انقدر 
افزایش پیدا کرده است، که بیشتر دستمزد ما به 
و  است  رفتن  حال  در  مسکن  نرخ  افزایش  علت 
شدن  گران  حال  در  کالاها  و  خدمات  همینطور 
است. این ها را باید در آن بن کارگری ببینند و در 
حق مسکن ما باید یک جهش فوق العاده ببینیم. 
همچنین دستمزد را هم بالا ببرند. وقتی خودشان 
درآمدهای سرشار دارند وقتی که از محل فروش 
نفت محل فروش کالاها و غیره، هم کارفرمای بزرگ 
که دولت باشد و هم سایر کارفرماهای کوچک، که 
برای بخش خصوصی هستند، درآمدهای آنچنانی 
خودشان  سود  در  نیز  را  کارگر  باید  خوب  دارند 
حال  در  که  است  کارگر  این  کنند. چون  شریک 
اقتصاد  چرخ  و  آنها  کارخانه های  چرخ  چرخاندن 
است. چرا باید کارگران از سودهای کلانی که دولت 
و کارفرماها بردند، بی نصیب باشند. نمی گوییم سود 
خود را به صورت کامل تقسیم بکنند، اما می گوییم 
که  بگیرد  تقسیم صورت  این  اندازه ای  به  حداقل 
امورات و معیشت کارگر بگذرد، در حد خط فقری 
که خودشان اعلام کردند و مبلغ ۲۲ میلیون که 
الان در تهران زیر ۲۲ میلیون زیر خط فقر محسوب 
می شود.با توجه به این اوضاع یک کارگر باید حداقل 
سه شیفت کاری، کار کند. یعنی در محل کارش دو 
شیفت کار بکند و وقتی بیرون می آید یک شیفت 
برای خود دست و پا کند. یعنی یک کارگر باید تمام 
طول روز و ایام عمر خود را مشغول به کار باشد 
تا بتواند امورات زندگی خود را بچرخاند و از پس 
معیشت خود بر آید.خواست اصلی کارگران تشکیل 
جلسه شورای کار و افزایش دستمزد است. چون 
در سال جاری نوسانات ارزی و نوسانات قیمت و 
کالاها، چندین مرتبه اتفاق افتاده است باید دستمزد 
کارگران نیز یک بار دیگر افزایش پیدا بکند و ما قطعاً 

در نیمه دوم سال شاهد افزایش دستمزد باشیم. 
امیدواریم در این جلسه که در شورای عالی کار در 
روز چهارشنبه تشکیل می شود، دولت این اهتمام را 
داشته باشد که بخواهد کارگران را نیز ببیند. چون تا 
الان در این دولت واقعاً کارگران دیده نشده اند. این 
مساله در خصوص افزایشات مزدی و آن رفاهی که 
خود رهبر معظم انقلاب در اردیبهشت ماه در روز 
کارگر و در دیدار با کارگران صحبت فرمودند، نادیده 
گرفته شده است. در آن دیدار رهبر معظم انقلاب 
نیز اشاره فرمودند که ندادن مزد کافی به کارگر ظلم 
محسوب می شود و باید دولت تدابیری بیندیشد که 
یک رفاه جامع برای جامعه کارگری اتفاق بیفتد. 
تا الان یعنی تا این لحظه من این منویات رهبری 
به  است  نتوانسته  و  است  گذاشته  زمین  روی  را 
آن جامه عمل بپوشاند.این عمل نکردن حتی در 
کرده  پیدا  نمود  نیز  مصوباتش  در  صحبت، حتی 
است. اقدام عملی که هیچ چیزی نبوده است اما 
حداقل در حد صحبت و در حد مصوبات دولت هم 

به این موضوع پرداخته نشده است.

معاون حقوقی رییس جمهور؛

تفاهم انتقال دلارهای بلوکه شده در حال 
اجراست

حقوقی  معاون  شفقنا:   
اظهارات  به  رییس جمهور 
خارجه  وزارت  سخنگوی 
آمریکا مبنی بر اینکه »ایالات 
از  استفاده  نحوه  بر  متحده 
ایران  شده  آزاد  های  پول 
نظارت دارد و اگر لازم باشد 
می تواند دوباره پول آزاد شده 
ایران را مسدود کند.« واکنش 

نشان داد.
محمد دهقان بیان کرد: درباره آزادسازی پول های بلوکه شده ایران، تفاهم 
شده و این تفاهم در حال اجراست و دلیلی برای اینکه این تفاهم اجرا 

نشود، وجود ندارد.
معاون حقوقی رییس جمهور اعلام کرد: تقاضای اعمال اصل 1۳9 قانون 
اساسی را از مجلس کردیم و منتظریم که مجلس مجوز لازم را بدهد تا 
اقدامات حقوقی برای برخی از وجوهی که در خارج از کشور داریم را 

شروع کنیم.
دهقان در پاسخ به این پرسش که آیا امکان نقض این تفاهم از سوی 
طرف های مقابل وجود دارد؟ گفت: اگر نقض عهدی صورت بگیرد، نقض 
عهد است ولی تعهد و تفاهمی که صورت گرفته در مرحله عملیاتی است 

و طبق گزارش بانک مرکزی مسیر به خوبی در حال طی شدن است.
وی تأکید کرد: اقدامات حقوقی برای انتقال پول های آزاد شده به کشور 

فراهم شده است و در این زمینه هیچ مشکلی وجود ندارد.
دهقان به برنامه دولت برای آزادسازی پول های بلوکه ایران در برخی از 
کشورها اشاره و اظهار کرد: تقاضای اعمال اصل 1۳9 قانون اساسی را 
از مجلس کردیم و منتظریم که مجلس مجوز لازم را بدهد تا اقدامات 
حقوقی برای برخی از وجوهی که در خارج از کشور داریم را شروع کنیم.

 دریافت دستمزد توسط
 هیات مولدسازی کذب است

جهان اقتصاد: وزیر امور اقتصادی و دارایی با تکذیب ادعای حق الزحمه 
هیات مولدسازی، گفت: دستگاه قضا فورا درباره ادعای نادرست دریافت 

دستمزد توسط هیات ۷نفره مولدسازی ورود کند.
اعضای  درباره حق الزحمه  ادعاهایی  توضیح  در  احسان خاندوزی  سید 
هیات مولدسازی، ضمن تکذیب و خلاف واقع دانستن این ادعا، اظهار کرد: 
مبلغ مورد اشاره در قانون طبق آیین نامه اجرایی موجود، صرف پرداخت 
هزینه های مربوط به اجرای قانون مولدسازی شده و فهرست هزینه کرد آن 
طبق قانون هر 6 ماه افشا می شود و به هیچ عنوان پرداختی برای اعضای 

هیات مولدسازی در آن در نظر گرفته نشده است.
وی تاکید کرد: از دستگاه قضایی انتظار داریم در ارتباط با ادعای نادرست 
مطرح شده مبنی بر دریافت دستمزد توسط هیات ۷نفره مولدسازی ورود 

و نتیجه بررسی خود را فوراً به افکار عمومی اعلام کند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه این هیات نه دریافتی داشته و نه 
خواهد داشت، تصریح کرد: این ادعا مصداق بارز خلاف گویی و اخلال در 

امنیت روانی جامعه است.

 ابلاغ معافیت های مالیاتی قانون
 حمایت از خانواده 

مالیاتی  امور  سازمان  رییس 
قانون  مالیاتی  معافیت های 
جوانی  و  خانواده  از  حمایت 
جمعیت و قانون بودجه امسال 

را ابلاغ کرد.
آنلاین،  اقتصاد  گزارش  به 
سبحانیان  هادی  محمد  سید 
مالیاتی  امور  سازمان  رئیس 
در بخشنامه ای به تبیین ماده 
18 قانون حمایت از خانواده و 

جوانی جمعیت و بند )ص( تبصره 6 قانون بودجه سال 1۴۰۲ کل کشور 
پرداخت.

در نامه ابلاغی از سوی رئیس سازمان مالیاتی آمده است: پیرو بخشنامه 
شماره ۵ /1۴۰۲ /۲۰۰ مورخ ۲۷ /۰۲ /1۴۰۲ درخصوص ابلاغ مقررات 
مربوط به احکام بند )و( تبصره 1۲ و بند )ص( تبصره 6 قانون بودجه سال 
1۴۰۲ کل کشور و نظر به سوالات و ابهامات مطرح شده راجع به بند 9 

بخشنامه مذکور، به اطلاع می رساند؛
1- طبق مفاد تبصره بند )ت( ماده 1 قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت )مصوب ۲۴ /۰۷ /1۴۰۰(، استفاده از معافیت مالیاتی موضوع 
ماده 18 قانون مذکور، مشروط به آن است که نرخ باروری شهرستان محل 

زادگاه پدر یا فرزند، بالای ۲/۵ نباشد.
۲- با توجه به حکم صدر ماده 18 قانون یاد شده، پدر و مادر هر دو به 
صورت همزمان در صورت احراز سایر شرایط، امکان استفاده از معافیت 

مالیاتی موضوع ماده 18 قانون یاد شده را دارا می باشند.
۳- اشخاص مشمول ماده 18 قانون فوق، با رعایت سایر قوانین و مقررات 
مربوط، برای هر یک از فرزندان سوم و هر تعداد فرزند متولد شده بعد از 
فرزند سوم )با رعایت شرط تاریخ تولد از 1 /8 /1۴۰۰ و به بعد(، بدون 
اعمال محدودیت درخصوص تعداد فرزندان، به مدت سه سال به شرط 
تصویب در قوانین بودجه سنواتی می توانند از تخفیف مالیاتی موصوف، 

استفاده نمایند.

 مجتبی کاوه
گروه اقتصاد



خودروهایی که ترخیص نمی شوند

مدیرعامل ایمپاسکو خبر داد:

مشارکت ایمپاسکو در سه پروژه زیرساختی معادن خراسان جنوبی

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

رفع تعهد ارزی،خود تحریمی صادرات

ایران  استاندارد  ملی  سازمان  رییس  اقتصاد:  جهان 
از گذشته در  وارداتی  تعدادی خودرو  اینکه  بیان  با 
گمرکات مانده و تعدادی هم به تازگی وارد شده است، 
گفت: در صورتی که صاحب کالا و گمرک درخصوص 
این  نرسیدند،  توافق  به  خودروها  این  ارزش گذاری 
مزایده  به  و  اعلام   اموال متروکه  به عنوان  خودروها 

گذاشته می شود.
مهدی اسلام پناه در پاسخ به این سوال که تاکنون 
چند دستگاه خودرو وارد گمرکات شده و چند دستگاه 

خودرو از گمرکات ترخیص شده است، اظهار داشت: 
تاکنون حدود ۵ هزار دستگاه خودرو وارد کشور شده 

که تعدادی از این خودروها هنوز در گمرک است.
رئیس سازمان ملی استاندارد ایران افزود:  علت دپوی 
این خودروها در گمرکات، عدم توافق صاحب کالا و 
این  واقع   در  است  ارزش گذاری  درخصوص  گمرک 
خودروها در ابتدا باید ارزش گذاری شود تا امکان اظهار 

و ترخیص آنها فراهم شود. 
وی با اشاره به وجود 1۲1۷ دستگاه خودرو تجاری 

و سواری وارداتی در گمرک بندر شهید باهنر بیان 
داشت: تعدادی از این خودروها از گذشته در گمرک 
بوده و تعدادی نیز اخیرا وارد گمرک شده است، علت 
دپوی این خودروها اختلاف صاحب کالا با گمرک در 
خصوص ارزش گذاری است، بنابراین  در جسله ای که 
اخیرا در استان هرمزگان برای روان سازی ترخیص 
برگزار شد، مقرر  کالاهای رسوب شده در گمرکات 
شد در صورتی که صاحب کالا و گمرک درخصوص 
این  نرسیدند،  توافق  به  خودروها  این  ارزش گذاری 
مزایده  به  و  اعلام   اموال متروکه  به عنوان  خودروها 
گذاشته شود تا شرایط ترخیص آن از گمرکات فراهم 

شود. 
اسلام پناه گفت: سازمان  استاندارد ایران کاملا موافق 
واردات خودروی با کیفت و رقابتی است، اما برخی 
استاندارد  سازمان  اینکه  بر  مبنی  می کنند  مغلطه 

مخالف واردات خودرو است.
وی با تاکید بر اینکه سازمان ملی استاندارد با واردات 
میلیون ها خودروی با کیفیت و رقابتی هم موافق است، 
گفت: برخی ظرفیت این واردات را ندارند و می گویند 
سازمان استاندارد مخالفت می کند در حالی که اینطور 

نیست.  

مدیرعامل شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران از مشارکت 
ایمپاسکو در سه پروژه زیرساختی استان با طرح ایجاد زیربناهای 
ایمیدرو خبر داد و گفت: در دو پروژه برق رسانی 1۳۲ و ۴۰۰ 
کیلوولت شاهکوه و نهبندان که هدف آن برق رسانی به معادن 
سنگ های تزیینی شاهکوه و معدن طلای هیرد است و همچنین 

پروژه آب رسانی به منطقه طلادار هیرد مشارکت داشته ایم.
به گزارش روابط عمومی ایمپاسکو، خدایار کریم نژاد مدیرعامل 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران با بیان اینکه پروژه 1۳۲ 
کیلوولت تا پایان سال و پروژه ۴۰۰ کیلوولت در سال آینده به 
بهره برداری می رسد، ادامه داد: با بهره برداری از این دو پروژه برق 
رسانی که در مشارکت با شرکت توانیر استان خراسان جنوبی 
و طرح زیربناهای ایمیدرو در حال انجام است، معادن سنگ 
تزیینی استان که به دلیل نبود برق غیرفعال شده اند در راستای 
طرح احیای معادن کوچک مقیاس به چرخه تولید بازخواهند 

گشت.
منطقه طلادار هیرد که  به  رسانی  آب  پروژه  درباره  کریم نژاد 

ایمپاسکو در اجرای آن مشارکت داشته است، عنوان کرد: تاکنون 
فاز اول پروژه آب رسانی به منطقه طلادار هیرد اجرایی شده و تا 

پایان آذر ماه به صورت کامل به بهره برداری خواهد رسید. 
وی درباره نتیجه بلندمدت سرمایه گذاری ها در استان خراسان 
جنوبی تاکید کرد: پروژه برق رسانی باعث فعال سازی معادن 
سنگ تزیینی و کاهش ریسک سرمایه گذاری استان و ترغیب 
سرمایه گذاران بخش خصوصی برای توسعه اقتصادی، اجتماعی 
و اشتغال پایدار در استان خواهد شد.مدیرعامل شرکت تهیه و 
تولید مواد معدنی ایران همچنین از افزایش قابل توجه اشتغال در 
نتیجه راه اندازی پروژه های ایمپاسکو در استان خراسان جنوبی و 
شکل گیری مهاجرت معکوس به واسطه اشتغال پایدار خبر داد.

وی گفت: شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران با هدف توسعه 
فعالیت های معدنی در استان های کمتر توسعه یافته کشور، اقدام 
به اکتشافات معادن کرد که حاصل آن 6 پروانه بهره برداری با 

معادن فعال و دریافت 8 پروانه اکتشاف است.
کریم نژاد تصریح کرد: اکتشافات مرحله عمومی و تفضیلی در 

این محدوده ها آغاز شده و در صورت وجود ذخایر قابل قبول به 
معادن استان خراسان جنوبی افزوده خواهد شد.

وی تصریح کرد: برنامه اصلی شرکت در استان خراسان جنوبی 
تکمیل  در  خصوصی  بخش  حداکثری  توان  از  بهره گیری 
طرح های اکتشافی و معدنی است که قطعا با ارائه محدوده های 
هدف جدید در زمینه های مختلف به خصوص طلا، مس، روی و 

آهن ادامه خواهد یافت.
مدیرعامل ایمپاسکو در پایان به سرمایه گذاری های انجام شده در 
معادن استان اشاره کرد و توضیح داد: در راستای سیاست های 
اصل ۴۴ قانون اساسی و بند ت ماده ۳۵ قانون رفع موانع تولید، 
به  جنوبی  خراسان  معدن  پنج  از  بهره برداری  حاضر  حال  در 
آباد  شرکت های  مجموع  در  که  شده  واگذار  بخش خصوصی 
راهان، سبزیانی، ذوب آهن اصفهان و توسعه معادن غدیر بیش از 
استان  این  در  ایمپاسکو  پروژه های  در  ریال  میلیارد  هزار  ده 
سرمایه گذاری کرده اند که اشتغال زایی قابل توجهی در منطقه 

ایجاد خواهد شد.

تجارت  آشیل  پاشنه  به  ارزی همچنان  تعهد  رفع 
خارجی تبدیل شده به گونه ایکه تولید کنندگان 
توسعه  در  داخلی  سدی  عنوان  به  آن  از  تجار  و 
صادرات نام می برند . در واقع تردیدی وجود ندارد 
ارزهای  ورود  عبارتی  به  یا  ارزی  تعهدات  که ذفع 
حاصل از صادرات به کشور برای فعالان اقتصادی 
اجتناب ناپذیر است، اما موضوع زمانی به  چالشی 
بر  باید  ارز  بازگشت  که  شود  می  مبدل  سریالی 
مرکزی  بانک  سوی  از  شده  تعیین  روند  اساس 
به  توجه  به  انجام گیرد که  نرخ های مصوب  با  و 
ازاد  بازار  با  بانک مرکزی  شکاف قیمتی نرخ های 
تعیین کننده اصلی در قیمت ها است، علاوه  که 
بر توجیه ناپذیر کردن صادرات زمینه بروز انواع و 

اقسام تخلفات را فراهم می آورد.
رونق کارت های بازرگانی اجاره ای 

بررسی ها نشان می دهد، اصرار بر رفع تعهد ارزی، 
منافع  دارد،  مدنظر  دولت  که  شیوه ای  به  هم  آن 

که  موضوعی  نمی کند  تامین  را  صادرکنندگان 
مسدود  شاهد  موارد  از  بسیاری  در  تا  شده  باعث 
شدن کارت های بازرگانی تجار و فعالان اقتصادی 
و استفاده از کارت های بازرگانی اجاره ای باشیم 
که هزینه مضاعفی را به صادرکنندگان تحمیل می 
کند.مرتضی حاجی اقامیری، عضو هیات نمایندگان 
اتاق ایران و تهران در این رابطه می گوید: مساله 
رفع تعهد ارزی نخستین بار نیست که در اقتصاد 
ایران وضع میشود و دهه ها قبل نیز اقتصاد کشور 
آثار  و  می کرده  نرم  پنجه  و  دست  مساله  این  با 

مخربش نیز دراقتصاد ایجاد شده است.
روشی  به  ارز  میخواهد  مرکزی  بانک  افزود:  او 
یک  اما  بازگردد.  کشور  به  است  نظرش  مد  که 
که  صادرکننده ای  اینکه  آن  و  دارد  وجود  مساله 
کارصادرات میکند، یا تولیدکننده است و یا نیست. 
اگر تولیدکننده باشد باید مواد اولیه خریداری کند 
بخرد و صادرکند؛  را  باید جنس  نباشد هم  اگر  و 
در واقع در هر دو صورت برای تداوم فعالیت خود 

راهی جز برگشت ارز خود به کشور ندارند.
به گفته حاجی اقامیری، در نتیجه آنچه گفته شد، 
بستن راه تجاری صادرکننده )مثلا در حوزه فرش( 
تاکنون ساخته شده،کنار  یعنی تمام شبکه ای که 
بانک  روش  به  صادرکنندگان  و  شود  گذاشته 
ادامه  اقتصادی  فعال  شوند.این  محدود  مرکزی 
داد: از سال 9۷ تا به امروز در بهترین حالت چهار 

راه مقابل ما گذاشته شده است: واردات در مقابل 
صادرات، تحویل اسکناس به بانک مرکزی، ارز نیما 
و واردات شمش طلا در ازای صادرات . هر یک از 
این روش ها نیز مشکل خاص خود را داشتند. برای 
انجام  هم  واردات  کار  باید  چرا  صادرکننده  مثال 
دهد؟ یا در روش تحویل اسکناس، مگر به همین 
بیاوریم؟  اسکناس  کشور  یک  از  که  است  راحتی 
هرکشوری قانون خود را دارد  و اگر صادرکننده یک 
میلیون دلار صادر کرد، چطور یک میلیون دلار ارز 
نیمانیز  برگرداند؟ در روش  به صورت اسکناس  را 

اصلا نرخ منطقی نیست و هر یک مانعی بر سر راه 
اینکه  بر  تاکید  با  اقامیری  بود.حاجی  خواهند  ما 
اتفاق بدی که افتاده این است که اکنون رفع تعهد 
ارزی قانون شده گفت: قانون شدن رفع تعهد یعنی 
دایمی شدن این تصمیم. معنی این عبارت هم این 

است که صادرات دیگر الویت ما نیست. 
کلان  های  سیاست  بر  همچنان  ها  تحریم  سایه 

اقتصاد سایه افکنده
و  ایران  اتاق  نمایندگان  هیات  عباد، عضو  مهراد 
تهران نیز در همین خصوص می گوید: رفع تعهد 

به  صادرکنندگان  از  بسیاری  شده  سبب  ارزی 
مثال  برای  آورند.  روی  مصرف  یکبار  کارت های 
صادرکننده 1۵میلیون میدهد و با دریافت کارت 
میکند  صادر  میخواهد،  هرچه  ماه  یک  اجاره ای 
این افراد نیازی هم ندارند که پول را برگردانند. 
به  دارند،  شناسنامه  که  صادرکنندگانی  ولی 
سبب  مساله  همین  افزود:  میخورند.او  مشکل 
شده کسی که سالم فعالیت میکند متضرر شود. 
اجاره ای  بازرگانی  کارت  از  فرد  وقتی  چراکه 
استفاده میکند ارز را به نرخ بازار تبدیل میکند؛ 
در  است  مجبور  شناسنامه دار  صادرکننده  اما 
فاصله  شاهد  که  کند  عرضه  را  خود  ارز  نیما 
گفته  ازادهستیم.به  بازار  و  نیما  نرخ  بین  زیادی 
کالایی  هر  در  قیمتگذاری  و  نرخ  تفاوت  عباد، 
فسادافرین است و ارز نیز از این قاعده مستثنی 
این  تا  است  تلاش  در  سال هاست  اتاق  نیست. 

موضوع را رفع کند.
به  صادرکنندگان  و  اقتصادی  فعالان  صحبت های 
خوبی نشان می دهد که هیچ کس از این تصمیم 
فعالان  نفع  به  تنها  نه  موانع  این  نیست.  راضی 
موضوعی  نیست.  کس  هیچ  نفع  به  که  اقتصادی 
که اگرچه مسئولان بر وضعیت مناسب اقتصاد و پر 
بودن ذخایر ارزی تاکید دارند، اما تصمیمات اتخاذ 
شده حاکی از آن است که همچنان تحریم ها بر 
سیاستهای کلان اقتصاد کشور سایه افکنده است.

ثبت سفارش چای وارداتی منوط به شناسه کالا شد
 مدیرکل دفتر خدمات بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی گفت: درخواست های 
مجوز ثبت سفارش چای در سامانه متمرکز تجارت خارجی منوط به شناسه 

کالا شد.
»میثم جاهدی« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره ثبت سفارش 
چای کشور افزود: طی نامه ای با توجه به برنامه ریزی دفتر خدمات بازرگانی 

معاونت توسعه بازرگانی در راستای شفاف سازی و حذف گلوگاه های فساد، 
وزارت جهاد کشاورزی در نظر دارد برای بررسی سیستمی درخواست های 
مجوز ثبت سفارش چای در سامانه متمرکز تجارت خارجی وزارت متبوع، ثبت 

سفارشات چای را ملزم به استفاده از شناسه کالا کند.
وی ادامه داد: بر این اساس لازم است واردکنندگان نسبت به اخذ شناسه کالا 

در سامانه جامع تجارت اقدام کنند.به گزارش ایرنا، پیش از این با دستور وزیر 
جهاد کشاورزی برای تنظیم بازار داخلی، واردات چای منوط به خرید بخشی از 
چای تولید داخل شده بود.نیاز سالیانه کشور به چای خشک با احتساب ذخایر 
و رسوبات انباری حداکثر 1۰۰ هزار تن است و نزدیک به ۳۰ درصد آن از 

طریق تولید داخل و بقیه با واردات تامین می شود.
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یادداشت

 حمایت از تولید
رونق چرخه اقتصادی

مهدی کریمی -روزنامه نگار
زمینه  سازی  فراهم  و  اشتغال  ایجاد  میدانیم  همگی   
های  تولید یکی از مهم ترین عواملی است که می تواند 
تاثیر مثبت ودرستی در رونق اقتصادی داشته باشد و 
این میسر نمی گردد مگر با حمایت از واحدهای کوچک 
و  برای کسب  زمینه  سازی  هموار  و  تولیدی  بزرگ  و 

کارهای  جوانان و نوجوانان . 
ایجاد یک کسب و کار جدید و ادامه فعالیت آن، نیازمند  
سرمایه است اما این سرمایه، در دسترس بیشتر افراد 
جویای کار نیست. در حال حاضر اغلب متقاضیان راه 
اندازی کسب و کارها را جوانان بیکار تشکیل می دهند 
که فاقد سرمایه حتی برای  تاسیس یک واحد کوچک 
تولیدی و غیر تولیدی هستند. آمار بیکاری در سطح 
جامعه نشان می دهد که توجه به این بخش که جوانان 
پر انرژی سطح جامعه را تشکیل می دهند می تواند 

باعث بهره وری مناسب و رونق اقتصادی گردد.
اما جوانانی که اصلًا سرمایه ای در بساط ندارند چگونه 
می توانند کسب و کارهای هر چند کوچک را برای تولید 

و در کنار آن امرار معاش خود راه اندازی کنند؟
کوچک  چند  هر  کار  و  کسب  راه اندازی  برای  اکنون 
با  معمولاً  که  دارد  وجود  مجوز  کسب  برای  مراحلی 
کارهای اداری طولانی همراه است. با اینکه برای تسهیل 
صدور مجوزهای کسب و کار، مصوباتی وجود دارد اما 

هنوز دریافت این مجوزها به راحتی ممکن نیست.
متقاضیان صدور مجوز کسب و کارها کماکان با مشکلات 
بروکراسی های اداری روبرو هستند که به دلیل زمان بر 
این  در  می شوند.  منصرف  مجوز  دریافت  از  آن  بودن 
حالت ممکن است فردی که می توانست به تولید اشتغال 
دنبال  به  و  منصرف می شود  کند  فکر  کار  و  و کسب 
کسب و کارهای کاذب مانند خرید و فروش طلا ،سکه 
وارز  بپردازد.همچنین در حال حاضرمشکلات اقتصادی 
حوزه های  به  ورود  از  افراد  از  بسیاری  تا  شده  سبب  
کسب و کار جدید نگرانی  داشته باشند و در این حالت 
چنانچه در ابتدای راه با موانع مختلف روبرو می شوند 
این موضوع  باز می مانند،  ادامه مسیر  از  قطع  به طور 
حتی برای بسیاری افرادی که موفق به دریافت مجوز 
می شوند نیز دیده می شود یعنی پس از مواجهه شدن 
با چالش هایی مانند مالیات و دیگر مشکلات پیش رو، 
برای ادامه فعالیت و نزدیک شدن به مرحله سوددهی 
با شک و تردید روبرو می شوند مسئله دیگر اینکه در 
حال حاضر حمایت های دولت از کسب و کارها ی نو 
پایدار نیست در قوانین تصویب شده درباره حمایت از 
کسب و کارها برای برطرف کردن موانع سرعت بخشی به 
صدور مجوزهاو معافیت های مالیاتی از جمله پارامترهایی 
به حساب می آید که به آن تاکید شده است، اما اکنون 
در سطح خرد و کلان صاحبان مشاغل تنها با قانون های  
مصوب شده بدون پشتوانه اجرایی روبرو می شوند.علی 
ایحال آنچه مهم می نماید حمایت از واحد های تولیدی 
است که می توانند چرخه اقتصاد رادبدست گیرند و این 
با تسهیل امور در صدور  موضوع حل نمی گردد مگر 
مجوزها ،معافیت های مالیاتی برای واحدهای تولیدی 
تازه تاسیس و حمایت های دولتی امید واریم شاهد رشد 

و شکوفایی واحدهای تولیدی در جامعه باشیم .

صنعت و معدنصنعت و معدن

 دوشنبه  27 شهريور 1402
 سال سی ودوم  شماره 8228

  مهرناز خوشبخت 
گروه صنعت

شرکت فولاد آلیاژي ایران

 »   آگهی مناقصه عمومي دو مرحله ای 
 شماره م-ک/1402/08  «

شــركت فولادآلياژي ايران در نظر دارد" انجام ســرويس و نگهداری و تعميرات 
سيستمهای تهويه مطبوع )H.V.A.C(  و تاسيسات موتورخانه ها " را براساس شرايط و 

مشخصات مندرج در اسناد مناقصه به پيمانكار واجد شرايط واگذار نمايد .     
متقاضيان شــركت در مناقصه ميتوانند بمنظور دريافت اسناد و شرايط مناقصه 
به ســايت شــركت فولادآلياژی ايران به آدرس www.iasco.ir – بخش خريد و تامين 
كنندگان-قســمت مناقصات مراجعه نمايند و در صورت تمايل به شركت در مناقصه 
نسبت به بارگذاری اطلاعات درخواستی در سامانه مديريت ارتباط با تأمين كنندگان 
اين شركت به آدرس Srm.Iasco.Ir  اقدام نمايند. ضمنا متعاقب آن متقاضيان می بايست، 

پيشنهادات خود را حداكثر تاساعت14 روزشنبه مورخ 1402/07/08 براساس شرايط 
مندرج در اسناد مناقصه ؛به دبيرخانه حراست شركت واقع در محل كارخانه ) يزد/ جاده 
كنارگذريزد-كرمان/ نرسيده به پايانه باربری/ كيلومتر24جاده فولاد آلياژی ( تحويل 

نمايند.
متقاضيان می توانند در صورت نياز؛ همه روزه به غير از ايام تعطيل از ساعت 8 لغايت  
17بمنظوردريافت اطلاعات تكميلی فنی با آقای مهندس دانشيار )شماره تماسهای  
03531222162- 09133517685( و اطلاعات بازرگانی و نحوه ارسال و تكميل اسناد 

با آقای مهندس فلاح )شماره تماس03558718666 ( تماس حاصل نمايند.

     آگهی خرید و تملک اراضی 

شركت آب منطقه ای زنجان در نظر دارد به اســتناد ماده 4 لايحه قانونی نحوه خريد و 

تملك اراضی و امــلاک برای اجرای برنامه های عمومی ، عمرانــی و نظامی دولت مصوب 

1358 شورای انقلاب جمهوری اسلامی ايران ، اراضی زراعی تحت پوشش شبكه آبياری 

ســد مخزنی بلوبين واقع در شهر های زرين آباد و حلب و روســتاهای قزلجه ، قمچقای ، 

خانقاه ، گرنه ، آركوئين و ســعيد آباد  را ، خريداری و تملك نمايد.لذا بدين وسيله به اطلاع 

كليه مالكين محترم و صاحبان حقوق و يا نمايندگان قانونی ايشان می رساند ظرف حداكثر 

يك ماه از تاريخ انتشار اين آگهی با در دســت داشتن مدارک و مستندات مالكيت جهت 

سير مراحل قانونی ) تعيين و معرفی كارشناسان رسمی دادگستری از سوی مالك و مرض 

الطرفين در رشته كشاورزی جهت بر آورد قيمت عادله روز ( به شركت آب منطقه ای زنجان 

واحد حقوقی مراجعه نمايند . بديهی است در صورت عدم مراجعه مالكين محترم در مهلت 

مقرر فوق ، وفق مقررات لايحه قانونی ياد شده اقدام قانونی به عمل خواهد آمد.

روابط عمومی شرکت آب منطقه ای زنجان

 آخرین اخبار و تازه ترین تحلیل ها را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
WWW.JAHANEGHTESAD.COM

نوبت اول



4
بین الملل

زیر بناییزیر بنایی
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تامین مسکن فرهنگیان در قالب طرح نهضت ملی کلید خورد
توسط  شده  معرفی  اراضی  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
بودن  دارا  تا در صورت  بررسی می شود  پرورش  و  آموزش  وزارت 
طرح  اختیار  در  فرهنگیان  مسکن  ساخت  به منظور  لازم،  قابلیت 
نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  گیرد.به  قرار  مسکن  ملی  نهضت 
از سازمان ملی زمین و مسکن، ارسلان مالکی مدیرعامل سازمان 

و  پرورش  و  آموزش  وزیر  حضور  با  نشستی  در  مسکن  و  زمین  ملی 
مدیران کل آموزش و پرورش استان های کشور و با تاکید بر اهمیت 
مشکل  حل  گفت:  مسکن،  فاقد  فرهنگیان  برای  مسکن  تأمین  ویژه 
برای  و  دارد  کشور  اقشار  سایر  از  بیش  مراتب  به  اثراتی  فرهنگیان 
زمین  ملی  سازمان  است.مدیرعامل  برخوردار  مضاعفی  اهمیت  از  ما 

نمایندگان  با  مشترک  نشست  پیرو  کرد:  تصریح  ادامه  در  مسکن  و 
مقرر  فرهنگیان،  مسکن  تأمین  راستای  در  پرورش  و  آموزش  وزارت 
در  تا  شود  بررسی  وزارتخانه  این  سوی  از  شده  معرفی  اراضی  شد 
صورتی که قابلیت ساخت مسکن داشته باشد در اختیار طرح نهضت 

ملی مسکن قرار گیرد.

بررسی  قطار سریع السیر تهران- اصفهان  نشان می دهد؛

تونلی به تله بدهی چین

در حالی از پروژه قطار برقی تهران به اصفهان به عنوان یکی از پروژه های 
جذاب ریلی نام برده می شود و قرار است هزینه های دولت را در بخش 
جاده ای کمتر کند که بررسی ها نشان می دهد این پروژه فاقد صرفه 

اقتصادی بوده و  احتمالا دولت را وارد تله وام بدهی چین کند. 
پيچ  و خم های مسير يك ساعته

طول مسیر قطار برقی تهران-اصفهان در مجموع ۳۷۵ کیلومتر است که از 
تهران )ایستگاه شهر آفتاب( تا قم )ایستگاه جمکران( 1۳۵کیلومتر و از قم 
تا اصفهان ۲۴۰ کیلومتر است. سرعت قطار در این خط ۲۵۰ کیلومتر در 
ساعت تعیین شده است و با ساخت آن مسیر کنونی تهران-اصفهان)حدود 

6 ساعت( به یک ساعت کاهش می یابد. 
برآورد تعداد مسافران قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان در سال 1۴۰1 
)با فرض ساخته شده بودن آن در حال حاضر( ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار 
نفر است. این در حالی است که پیش بینی می شود در سال 1۴۳۰ تعداد 
تقاضای سفر این قطار به 1۷ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر برسد. اگر شیوه تردد 
مسافران از تهران بدون احداث قطار برقی تهران-اصفهان و با استفاده از 
جاده ادامه داشته باشد، برای جابه جایی این تعداد مسافر باید مسیرهای 
جاده ای گسترش یابد. سرمایه گذاری مستقیم در بخش جاده ای و افزایش 
هزینه های غیر مستقیم دولت در بخش مصرف سوخت، آلودگی هوا و 
برآورد  تومان  آینده، 186,1 هزار میلیارد  تا ۳۰ سال  تصادفات جاده ای 
می شود در حالی که هزینه ساخت خط برقی 11۵هزار میلیارد تومان است. 
اولین مساله این است که اقتصاد ریلی بر مبنای خطوط آهن خط باری و 
مسافری تعریف می شود. مسافری در کنار باری تعریف می شود زیرا هدف 
حمل بار است که سود اصلی را بر عهده دارد وگرنه حمل صرفا مسافر بر 
روی خطوط راه آهن چندان صرفه اقتصادی ندارد و قابل رقابت با اتوبوس 
و وسیله نقلیه شخصی نیست. خط اصفهان در اهداف به عنوان خط حمل 

بار طراحی نشده است. 
مساله بعد این است که بین تهران تا اصفهان حمل و نقل از طریق اتوبوس 
و هواپیما انجام می شود، مسافت زیاد و زمانبر است اما به هر حال چنین 
امکاناتی هست. در این مسیر جاده های بسیار خوبی برای حمل و نقل با 
وسایل شخصی وجود دارد. مسافر وارد شهر توریستی اصفهان می شود و 

مکان های مختلفی برای بازدید دارد. معمولا این جذابیت وجود دارد که فرد 
با ماشین شخصی تردد کند تا حمل و نقل داخل شهری را با خیال راحت تر 
و دست بازتری انجام دهد. مسیر فعلی قطار مسافری تهران تا اصفهان 
در حدود ۴1۰ کیلومتر است. این قطار پیچ و خم عجیبی دارد و به طور 
میانگین، ۷ تا 9 ساعت طی این مسیر طول می کشد. بنابراین خط آهن 

قدیمی این شهر، اصلا خط آهن خوبی برای حمل و نقل نیست. 
به  را  آهن  این خط  مالی  تامین  که  است  امضا شده  با چین  قراردادی 
اگر پروژه ای برای سرمایه گذاری وجود داشته باشد که  چین می سپارد. 
نرخ بازگشت سرمایه آن معقول باشد و بتواند پول خود را در بیاورد و 
بدهی هایش را به تامین کننده مالی اش پرداخت کند، باید پروژه اقتصادی 
باشد. پروژه های اقتصادی بسیاری در راه آهن کشور وجود دارد به عنوان 
مثال پروژه راه آهن رشت- آستارا یا چابهار به زاهدان که چینی ها بر روی 
آن سرمایه گذاری نکردند و بر روی خط غیراقتصادی مانند تهران به اصفهان 
سرمایه گذاری کردند. از چنین طرح هایی در عرف بین الملل، دام بدهی 

چین نام می برند. 
نمونه های مشابه با حضور چينی ها

تله بدهی چین به وضعیتی اطلاق می شود که در آن کشورها، اغلب از طریق 
وام برای پروژه های زیرساختی بزرگ، به شدت به چین بدهکار می شوند 
و قادر به بازپرداخت بدهی نیستند و در نتیجه کنترل دارایی ها یا منابع 
استراتژیک به چین منتقل می شود. این موضوع برای بسیاری از کشورهای 
جهان، به ویژه در کشورهای در حال توسعه، به نگرانی اصلی تبدیل شده 
است. یکی از بارزترین نمونه های تله بدهی چین، تجربه سریلانکا با پروژه 
بندر هامبانتوتا با بودجه چین است. در سال ۲۰1۰، سریلانکا 1.1 میلیارد 
دلار از چین وام گرفت تا این بندر را بسازد، که به عنوان بخشی کلیدی از 
برنامه های توسعه این کشور تلقی می شد. با این حال، بندر نتوانست درآمد 
مورد انتظار را ایجاد کند و تا سال ۲۰16، سریلانکا قادر به بازپرداخت 

وام نبود که منجر به بحران بدهی شد. به منظور رسیدگی به این بحران، 
دولت سریلانکا موافقت کرد بندر را به مدت 99 سال به یک شرکت چینی 
اجاره دهد، اقدامی که به عنوان انتقال کنترل به چین و از دست دادن 
حاکمیت سریلانکا تلقی می شد.نمونه دیگری از تله بدهی چین، وضعیت 
پاکستان است که به دلیل مشارکت در طرح کمربند و جاده ابریشم، به 
شدت به چین بدهکار شده است. این ابتکار که شامل ساخت جاده ها، 
پل ها و سایر پروژه های زیربنایی است، به پاکستان کمک کرده است تا 
کسری زیرساخت های خود را برطرف کند، اما این کشور را نیز با بار بدهی 
بزرگی مواجه کرده است. در سال ۲۰18، صندوق بین المللی پول هشدار 
داد که بدهی پاکستان ناپایدار است و خواستار اصلاحات برای رسیدگی به 
این وضعیت شد. چین بر روی پروژه هایی سرمایه گذاری کرده است که 
ظاهر فریبنده و بسیار خوبی دارند. پروژه ها در نهایت پروژه های اقتصادی 
نیستند و سرمایه ای که چین مصرف کرده است، بر نمی گردد. در واقع در 
این پروژه ها بازگشت سرمایه وجود ندارد. پروژه کلا ضرر است و قادر به 
پرداخت بدهی هایش نیست. دولت چین اعتباراتی که به صورت فاینانس 
به پروژه ها می دهد، اعتباراتی با نرخ بهره بالا هستند. ایران برای پروژه قطار 
سریع السیر قم اصفهان، از چین وامی به بزرگی 1۵ میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
یوان گرفته است و باید حدود ۲1 میلیارد و 881 میلیون یوان به چین پس 
بدهد. علاوه بر این سرعت پرداخت این وام هم بلندمدت نیست و چین، 
وام دهنده ای بدون بخشش است. طبق گزارش رسانه ها، قرقیزستان در 
مجموع حدود ۵ میلیارد دلار بدهی دارد که بین ۴۰ تا ۵۰ درصد آن به 
چین، به ویژه در صادرات و واردات، بدهکار است. در اواسط ماه مه، دفتر 
اطلاعات شورای دولتی چین از ساخت یک بزرگراه به طول ۴۳۳ کیلومتر 
در چارچوب طرح کمربند و جاده ابریشم خبر داد که به بدهی این کشور 
اضافه می کند. وضعیت تاجیکستان نیز به همین ترتیب است: بدهی این 
کشور ۳.۳ میلیارد دلار است که حدود 6۰ درصد آن به پکن است. این 
مبلغ شامل سرمایه گذاری هایی نمی شود که مجموعاً حدود ۵۰۰ میلیون 
دلار است. تاجیکستان و قرقیزستان منابع کم و شرکای تجاری محدودی 
دارند. علاوه بر این، دو کشور فاقد دارایی هایی هستند که بتوان آن را برای 
تضمین وام از منابع دیگر وثیقه کرد. اما پکن مایل است به وام دادن به 
این کشورها ادامه دهد، زیرا این غول آسیایی می داند که در درازمدت، 
بسیار بیشتر از آنچه که قرض داده است، بازپس خواهد گرفت. کشور ایران 
فقیر نیست اما ترس اینجاست که دولت چین بخواهد از این کانال برای 
به انحصار گرفتن نفت ایران استفاده کند. پروژه راه آهن تهران به اصفهان 
به نسبت پروژه هایی که در کشور وجود دارد اهمیت زیادی ندارد. فقط 
مسافربری است و از لحاظ اقتصادی به صرفه نیست. قابلیت جذب مسافر را 
هم به صورت صد در صد ندارد. اما دولت همچنان بر روی آن اصرار دارد. 

سیاستی که می تواند برای آینده ایران خطرناک باشد.

جریمه ۳45 میلیون یورویی 
تیک تاک

حریم  نقض  دلیل  به  تاک  تیک  اقتصاد:  جهان 
شد.  جریمه  یورو  میلیون   ۳۴۵ کودکان  خصوصی 
کمیسیون حفاظت از داده های ایرلند تیک تاک را 
به دلیل نقض قانون قرار دادن حساب های کاربران 
برای عموم، جریمه  به صورت پیش فرض  نوجوان 

کرده است. 
کمیسیون حفاظت از داده های ایرلند تیک تاک را 
به دلیل نقض مقررات عمومی حفاظت از داده ها در 
رسیدگی به حساب های کودکان، ۳۴۵ میلیون یورو 
جریمه کرده است. این کمیسیون اعلام کرد تیک 
تاک خطر برای کاربران 1۳ تا 1۷ سال که به این 
پلتفرم دسترسی پیدا کرده اند را کنترل نکرده است. 

هیئت حفاظت از داده اروپا دریافت تیک تاک به طور 
پیش فرض با تنظیم حساب کاربران بین 1۳ تا 1۷ 
سال با تنظیمات عمومی، حریم خصوصی آن ها را 
نقض می کند. کاربران نوجوان از طریق فرآیند ثبت 
نام به گونه ای هدایت می شدند که منجر به عمومی 
برای  شدن حساب هایشان می شد و محتوای آن ها 
مشاهده و نظر دادن عموم باز بود. علاوه بر این هیچ 
بررسی وجود ندارد که بزرگسالان حساب کودکان را 
کنترل می کنند یا نه. تیک تاک اعلام کرد تنظیمات 
و  ژوئیه  بین  که  را  حساب هایی  خصوصی  حریم 
و  است  کرده  بررسی  را  بود،  برقرار  دسامبر ۲۰۲۰ 
خصوصی  صورت  به  سال   16 زیر  کاربران  حساب 
تنظیم شده اند. به این معنی که از سال ۲۰۲1 به طور 
پیش فرض فقط افرادی که توسط کاربر مجاز هستند 

می توانند محتوای آن ها را مشاهده کنند. 
این رقم بزرگترین جریمه نقض حریم خصوصی برای 
شرکت تیک تاک است. این جریمه چالش های تیک 
تاک برای کار در اروپا را بیشتر می کند، زیرا امسال با 
یک سری محدودیت های جدید در کشور چین رو به 
رو شد. این اولین باری نیست که سیاست های تیک 
تاک در مورد پردازش داده های کودکان مورد تردید 
قرار می گیرد. در ماه آوریل هم این پلتفرم توسط ناظر 
داده بریتانیا به دلیل پردازش غیرقانونی داده های 1.۴ 
میلیون کودک زیر 1۳ سال که از پلتفرم آن بدون 
میلیون  بودند، 1۲.۷  کرده  استفاده  والدین  رضایت 
دلیل  به  شرکت  این  همچنین  شد.  جریمه  پوند 
زبان  به  نداشتن خط مشی حفظ حریم خصوصی 

مادری کودکان، ۷۵۰۰۰۰ یورو جریمه شد.

مفقودی

پلاک  بشماره  ساینا  سواری  خودروی  سبز  برگ 

 M158547131موتور وشماره  ایران1۰-۶3۲ه34 

دانیال  بنام   NAS8311۰۰57۶4۶۲9شاسی وشماره 

تدین مفقود گردیده وازدرجه اعتبار ساقط میباشد

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک بردسکن

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی وساختمانهای فاقدسند رسمی
آگهی موضوع ماده3 قانون وماده 13 آیین نامه نعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی واراضی ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابــر رای شــماره14۰۲۶۰3۰۶۲۶7۰۰۰815 مــورخ 14۰۲/۰4/14هیــات اول  موضوع قانون 
تعییــن تکلیــف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحدثبتی حوزه 
ثبت ملک مشــهد ناحیــه چهار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقــای فرامرز دلاوری  فرزند خانی 
در ششــدانگ یک باب  محوطه مشــتمل برســاختمان  به مســاحت ۲8۶1 متر مربع قسمتی از پلاک  
119فرعی از174-اصلی  واقع در اراضی ابراهیم آباد خراســان  رضوی بخش 1۰ حوزه ثبت ملک 

مشهد ناحیه چهار از محل مالکیت قاسم کمال شهسوار  محرز گردیده است.  
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب  در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورت که اشخاص 
نســبت به صدورســند مالکیت اعتراضی داشته باشــند می توانند از  تاریخ انتشــار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم وپس از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم  اعتراض داد خواســت خود به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی در صورت انقضای مدت 

مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 14۰۲/۰۶/13
تاریخ انتشار نوبت دوم 14۰۲/۰۶/۲7

میم الف 334
حمید رضا افشار
رئیس ثبت اسناد و املاک  آخرین اخبار و تازه ترین تحلیل ها را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان خرم آباد-سری ) 8۶( جمعی

نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع 

ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی خرم آباد  مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده 

جهت اطلاع عموم به شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض 

داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس 

از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست 

را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 

عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست 

.تاریخ انتشار نوبت اول  : ) 14۰۲/۰۶/1۲(       نوبت دوم: ) 14۰۲/۰۶/۲7(

1 – تقاضای »اقای امیر امیری اصل« فرزند »علی« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »9۶3۶.59« مترمربع مجزی شده از 

پلاک شماره »93۰« فرعی از »7« اصلی واقع در بخش »۲« خروجی از مالکیت مالک اولیه »جان میرزا محمدی«

 ۲- تقاضای »اقای عبدالعلی سپهوند« فرزند »علی« نسبت به »ششدانگ یک باب باغ« بمساحت »138۰.۰9« مترمربع مجزی شده از 

پلاک شماره »4145« فرعی از »5۰« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی«

3- تقاضای »اقای نورالدین دانش نیا« فرزند »صید هاشم« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »5۶۲.3۶« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »3۲۰« فرعی از »۲۲« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه » چراغ مرادی نمکی«

4 - تقاضای »اقای نورالدین دانش نیا« فرزند »صید هاشم« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »3۶31.5۲« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »7۲« فرعی از »11« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »صید هاشم گرزه ایی«

5 - تقاضای »اقای علی مرادی نســب« فرزند »قنبر علی« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »8۲۶1.9۲« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »449« فرعی از »7۶« اصلی واقع در بخش »9«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی«

۶- تقاضای »اقای جعفر صادقی مقدم« فرزند »رضا« نســبت به »ششــدانگ زمین مزروعی« بمســاحت »11793.9۰« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »1۲۰« فرعی از »5۲« اصلی واقع در بخش »1۰« خروجی از مالکیت مالک اولیه »کوسه بیرانوند«

7 - تقاضای »اقای اسحق سپه وند« فرزند »جهانگیر« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »138۲.۰3« مترمربع مجزی شده 

از پلاک شماره »49« فرعی از »۲9« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »جهانگیر سپهوند«

8 - تقاضای »اقای اســحق ســپه وند« فرزند »جهانگیر« نسبت به »ششــدانگ زمین مزروعی«   بمساحت »417۰.14« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »47« فرعی از »۲9« اصلی واقع در بخش »4«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »جهانگیر سپهوند«

9 - تقاضای »خانم اشــرف صفری مقدم« فرزند »محمد« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی«  بمساحت »7958.54« مترمربع مجزی 

شده از پلاک شماره »11۲« فرعی از »49« اصلی واقع در بخش »5«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی«

1۰- تقاضای »خانم نوطلا اصلانی« فرزند »محمد« نسبت به »ششدانگ یکباب ساختمان« بمساحت »11۲.74« مترمربع مجزی شده از 

پلاک شماره »*« فرعی از »۲۰91« اصلی واقع در بخش »1« خروجی از مالکیت مالک اولیه »محمد حسین والیزاده«   

شناسه آگهی: 15۶1۲9۲

صیدآقا نجفوند دریکوندی

رییس اداره ثبت اسناد و املاک خرم آباد

  مریم مرادی 
گروه زیربنایی

نهضت  متقاضیان  نام  ثبت  میزان 
ملی مسکن در تهران

عمران  شرکت  مدیرعامل  جوان:  خبرنگاران  باشگاه 
کنندگان  نام  ثبت  تعداد  گفت:  پردیس  جدید  شهر 
و۴۰۰  میلیون  یک  به  تهران  در  مسکن  ملی  نهضت 

هزار نفر رسیده است. 
خلیل محبت خواه گفت: بسیاری از کشور های اروپایی 
اما  از یکدیگر جدا شده است  با یک جدول مرز آن ها 
در ایران همواره میگوییم بین شهر ها حتما باید فاصله 
در  مسافتی  و  فاصله  یک  باید  و  باشد  داشته  وجود 
قیمت ها  سیاست  این  با  باشد  داشته  وجود  حوزه  این 

پیش می رود. 
پردیس  مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید  گفته  به 
یک  نداریم.  تهران  شهر  در  بارگذاری  حاضر  حال  در 
میلیون و چهارصد هزار نفر فقط ثبت نامی شهر تهران 

هستند. 
او می گوید: در حال حاضر تقاضای بالای یک میلیون 
میزان  که  است  شرایطی  در  این  و  دارد  وجود  نفر 
ساخت و ساز کاهشی بوده در نتیجه باید این جمعیت 
به اطراف تهران منتقل شوند که اتفاق خوبی نیست. 

پیدا  گسترش  تهران  اینکه  برای  افزود  خواه  محبت 
و  رود  پیش  مبنایی  و  اصول  یک  اساس  بر  باید  کند 
تهران  شرق  سمت  از  گسترش  که  شود  مشخص  باید 

پیدا کند مناس است یا از طرف غرب تهران. 
وی بیان کرد: در حال حاضر میزان جذبه در تهران به 
را  متقاضیان  درصد  پنج  و  بیست  که  است  بالا  حدی 
تشکیل می دهد و ما خودمان کاری کردیم که همه ی 
شغل و امکانات در تهران باشد و همه به سمت تهران 
بیایند و این در شرایطی دست بیشتر متقاضیان واجد 

هستند. شرایط 

قفل بافت فرسوده با طرح کلید 
به کلید باز می شود

کلید  به  کلید  طرح  اجرای  با  همزمان  اقتصاد:  جهان 
بافت  در  واقع  واحدهای  ساکنان  فرسوده،  بافت  در 
۴۰ درصد تخفیف،  با  را  فرسوده، می توانند خانه خود 
معاوضه  دولتی  زمین  قطعه  یا یک  نوساز  واحد  با یک 

کنند. 
باز  به گفته مدیرعامل شرکت  آمار رسمی و  بر اساس 
از مساحت شهرهای کشور  ۲۳ درصد  آفرینی شهری، 
می گیرد.  بر  در  شهری  ناکارآمد  و  فرسوده  بافت  را 
این  در  اساسی  مشکلات  وجود  و  توجه  قابل  مساحت 
مناطق، اقدامات لازم به منظور سامان بخشی به بافت 
محمد  راستا،  همین  در  می کند.  الزامی  را  فرسوده 
است:  کرده  بیان  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون  آیینی، 
مسکن  ملی  نهضت  قالب  در  مسکن  تامین  درصد   1۵
بر  شود؛  محقق  فرسوده  بافت های  محدوده  در  باید 
هزار   1۵۰ سالی  مسکن،  ملی  نهضت  برنامه  اساس 

واحد مسکن باید در بافت های فرسوده ساخته شود. 
متفاوتی  شیوه های  به  می توان  بافت  احیای  شیوه  در 
بوده  شهری  مدیران  مدنظر  آنچه  غالبا  کرد.  اقدام 
به  بانکی  تسهیلات  با  همراه  تشویقی  تراکم  اعطای 
مالکان در بافت فرسوده به منظور نوسازی این مناطق 
به  برد-برد  مدل  یک  شیوه  این  شاید  ابتدا  در  است. 
بافت ها نوسازی شده و  اقدام هم  این  با  نظر آید، زیرا 
هم مالکان با استفاده از تراکم تشویقی از انتفاع مالی 
نیست،  ماجرا  همه  این  متاسفانه  اما  برخوردارشده اند 
مشکلات  شکل،  این  به  بافت  احیای  از  بعد  که  چرا 

جدی تری این مناطق و ساکنانش را در برمی گیرد. 
با  گفت:  شهرسازی  کارشناس  نظری،  طیبی  مریم 
بارگذاری جمعیت در این مناطق که از تحمل جمعیت 
داد.  خواهد  رخ  زیستی  فاجعه  است،  عاجز  هم  فعلی 
در حالی که بافت فرسوده از فشردگی بالای جمعیتی 
برابر  دو  مناطق  این  جمعیتی  تراکم  و  می برد  رنج 
مانند  شهری  سرانه های  بوده؛  شهری  مناطق  سایر 
از  کمتر  غیره  و  سبز  فضای  مدرسه،  بیمارستان، 

است.  استاندارد 
راهی برای نوسازی بافت فرسوده وجود دارد که تحت 
طرح  در  می شود.  شناخته  کلید  به  کلید  طرح  عنوان 
کلید،  به  کلید  نوساز  واحد  با  فرسوده  خانه  معاوضه 
می توانند  فرسوده،  بافت  در  واقع  واحدهای  ساکنان 
با یک واحد نوساز  با ۴۰ درصد تخفیف،  خانه خود را 
این طرح هم  معاوضه کند.  یا یک قطعه زمین دولتی 
برخی  اشاره شده و هم  به آن  توسعه  برنامه هفتم  در 

از مدیران شهری به آن توجه نشان داده اند. 
اوایل امسال محمد آیینی معاون وزیر راه و شهرسازی 
از اجرای قریب الوقوع طرح معاوضه خانه های فرسوده 
واحد  با  شهری  بازآفرینی  هدف  محدوده های  در  واقع 

نوساز یا زمین خبر داد. 
یک  قالب  در  طرح  این  که  کرده  اعلام  تازگی  به  وی 
آن  اساس  بر  که  شده  ابلاغ  جدید  تشویقی  بسته 
مسکونی  واحد  می توانند  فرسوده  بافت های  ساکنان 
قطعه  یک  یا  نوساز  واحد  یک  با  را  خود  فرسوده ی 

زمین دولتی با ۴۰ درصد تخفیف تعویض کنند. 
به  زمین  الحاق  طرح  این  شدن  اجرایی  پیش شرط 
محدوده شهری است. باید زمینی وجود داشته باشد تا 
اجرایی  امکان  فرسوده  بافت  در  مالکان  با  آن  تهاتر  با 

شدن طرح کلید به کلید فراهم شود. 
که  کشور  کلانشهرهای  فعلی  شرایط  که  است  بدیهی 
مساله بافت فرسوده در آن پر رنگ تر بوده، به گونه ای 
این  اجرای  برای  محدوده  داخل  در  زمینی  که  است 
سامان  برای  گام  اولین  بنابراین  ندارد؛  وجود  طرح 
محدوده  به  زمین  الحاق  فرسوده،  بافت  به  بخشی 

شهری و بازکردن کمربند شهری است.

مدیر کل بنادر و دریانوردی استان گیلان خبر داد: 

 رشد 56 درصدی تخلیه و بارگیری کالا 
در بندرانزلی 

جهان اقتصاد: مدیر کل بنادر و دریانوردی استان گیلان با بیان اینکه صادرات سیمان از بنادر گیلان آغاز 
خواهد شد، گفت: تخلیه و بارگیری کالا در بندرانزلی ۵6 درصد افزایش یافت. 

حسین یونسی مدیر کل بنادر و دریانوردی استان گیلان در نشست بررسی موضوعات حوزه بندری بنادر 
استان گیلان با حضور عضو هیات عامل و معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر، توضیح داد: از سال 
گذشته تاکنون شاهد رونق اقتصادی در مجتمع بندری انزلی هستیم. در همین خصوص از ابتدای سال تا 
بیست و یکم شهریور ماه 9۷1 هزار تن کالا در مجتمع بندری انزلی تخلیه و بارگیری شده است که نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته رشد ۵6 درصدی داشته است. 
یونسی با بیان اینکه روند تکمیل فاز اول بندر تفریحی گردشگری چمخاله پیشرفت خوبی داشته و پیمانکار 
وعده بهره برداری آن در دهه مبارک فجر را داده است، تصریح کرد: فاز دوم مهم تر از فاز نخست است و آن 
هم انتخاب سرمایه گذاری مناسب برای این بندر است که با توجه به همت استانی که برای به ثمر رسیدن 

این پروژه وجود دارد، امیدواریم شاهد نتایج تاثیرگذار و ماندگار در منطقه باشیم. 
وی با اشاره به اقدامات اداره کل بنادر و دریانوردی استان گیلان در راستای تعامل شهر و بندر، عنوان 
کرد: لایروبی حاشیه بلوار تاریخی و مرمت و بازسازی اسکله گرد شهرستان بندرانزلی، آغاز لایروبی تالاب 
بین المللی انزلی و تعریض خیابان بایندر منتهی به مجتمع بندری از جمله اقدامات اداره کل در راستای 

مسئولیت های اجتماعی بوده است. 
مدیر کل بنادر و دریانوردی استان گیلان در مورد صادرات از بنادر استان، گفت: رایزنی های بسیار به منظور 
صادرات سیمان صورت گرفت که در نهایت منجر شد که اولین محموله صادراتی سیمان در ابتدای هفته 

وارد مجتمع بندری انزلی شود و تنوع کالاهای صادراتی نیز در این بندر افزایش یابد.



رکورد شکنی سکه امامی 

رشد ۹ هزار واحدی بورس 
در نخستین روز هفته

خرید از فروشگاه های اینترنتی در 
طرح کالابرگ الکترونیک ممکن شد

آرامش تولید و بازار با 
آزادسازی منابع ارزی کشور

جهان اقتصاد: سرمایه گذاران همچنان بابت بازدهی یک ساله 86 
تا 1۰۲ درصدی انواع سکه طلا سرخوش هستند، ولی خریداران 
می توانند جریان نزولی دلار در معاملات پشت خطی روز های جمعه و 

شنبه ۲۴ و ۲۵ شهریور را به فال نیک بگیرند
سکه امامی آخرین بار در هفته پایانی مرداد پای خود را از مرز ۲8 
میلیون و ۴۰۰ هزار تومان فراتر گذشت. در آن زمان کمتر کسی این 
مسئله را جدی گرفت، چون ابتدای مرداد سکه امامی را در جایگاه 
۲9 میلیون و 6۵1 هزار تومان دیده بودیم و اول اردیبهشت همین 
سکه را ۳۴ میلیون و 981 هزار تومان خریده بودیم. دست بر قضا 
دلار هم ابتدای اردیبهشت به سقف قیمت خود رسیده بود و اوایل 
مرداد تا ۵۰ میلیون پیش رفت. باقی انواع سکه طلا حداقل تا پایان 
هفته قبل سرشان به کار خودشان گرم بود، اما پایان ماه صفر و از 
سرگیری فعالیت عادی بازار طلا، می تواند معادلات فعلی را تغییر 
دهد. نکته امیدوارکننده برای خریداران این است که دلار در معاملات 
پشت خطی روز جمعه و شنبه ۲۴ و ۲۵ شهریور، در مسیر نزولی گام 

برداشته و شانس تحقق سناریوی کاهشی را تقویت می کند.

و  آرام  روز هایی  قبل،  هفته  خیره سری های  وجود  با  امامی  سکه 
سربه زیر را پشت سر می گذارد و تنها یک میلیون و ۴۲6 هزار تومان 
با کف قیمت سال 1۴۰۲ فاصله دارد. نباید فراموش کرد سکه امامی 
ابتدای اردیبهشت امسال تا ۳۴ میلیون و 981 هزار تومان پیش رفته 

بود.
پیشبینی فرارو: قیمت سکه امامی با وجود رشد ۵۵ هزار تومانی هفته 
قبل و افزایش ۴18 هزار تومانی در یک ماه اخیر، در شش ماه گذشته 
۳۲9 هزار تومان عقب نشینی داشته که معادل افت 1.۳ درصدی 
خواهد بود. سرمایه گذاران سکه امامی تنها در صورتی هنوز قبراق و 
سرحال به کار ادامه می دهند که یک سال پیش وارد بازار شده باشند 
و الان ارزش سرمایه شان حدود 96 درصد رشد کرده. قیمت سکه 
امامی از اواخر شهریور پارسال تا الان به شکل باورنکردنی 1۳ میلیون 

و 9۰۰ هزار تومان گران شده است.
حباب قیمت سکه امامی قبل شروع معاملات دیروز معادل پنج 
امامی در  میلیون و ۷89 هزار تومان برآورد می شود.قیمت سکه 
صورت تحقق سناریو ریزش، ممکن است در هفته آخر شهریور تا ۲۷ 

میلیون و ۷1۴ هزار تومان عقب بنشیند، اما در صورتی که اوضاع به 
نفع سرمایه گذاران پیش برود، سکه امامی را نهایتا در پله ۲8 میلیون 

و 96۵ هزار تومان ملاقات خواهیم کرد.
قیمت نیم سکه؛ 1۵ میلیون و ۲۲۰ هزار

قیمت نیم سکه در هفته گذشته ۵۰ هزار تومان ارزان شد که خیلی 
سرمایه گذاران را اذیت نمی کند، اما اگر شش ماه پیش نیم سکه 
خریده باشید، الان سرمایه تان الان 1۵ درصد آب رفته و بابت هر 
قطعه سکه نیم بهار آزادی معادل دو میلیون و 81۰ هزار تومان 

ضرر دیده اید.
خرید نیم سکه در اواخر شهریور سال گذشته، به معنای بازدهی مثبت 
86 درصدی است. قیمت نیم سکه از آن زمان تا الان هفت میلیون و 
۵۵ هزار تومان بالا رفته. ابتدای سال برای خرید سکه نیم بهار آزادی 
باید 18 میلیون و ۷۳۰ هزار تومان پول پرداخت می کردید. آن هایی 
که دست دست کردند و با تردید خرید خود را عقب انداختند، اوایل 
اردیبهشت ماه با عدد 19 میلیون و 8۲۰ هزار تومان روبرو شدند و 

طبیعی است که ترسیده و پا پس کشیده باشند.

حباب قیمت نیم سکه پیش از شروع معاملات دیروز معادل سه 
میلیون و 91۷ هزار تومان برآورد می شود. قیمت سکه نیم بهار آزادی 
در کوتاه مدت نهایتا امکان دارد تا 1۵ میلیون و ۲86 هزار تومان 
پیش روی کند، ولی اگر اوضاع برایش خوب پیش نرود، آن را روی پله 

1۵ میلیون و 1۳6 هزار تومان ملاقات خواهیم کرد.

 شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات 
امروز )یکشنبه، ۲6 شهریور( با 9 هزار و ۵1 
واحد رشد در ارتفاع ۲ میلیون و 1۳۵ هزار 

واحدی ایستاد.
به گزارش خبرنگار ایرنا، شاخص هم وزن با 
پنج هزار و 1۵۴ واحد رشد به ۷۲۳ هزار و 
1۷6 واحد و شاخص قیمت با ۲ هزار و 9۲9 
واحد رشد به ۴1۰ هزار و 9۳۲ واحد رسید.

امروز در معاملات بورس تهران، بیش از 9 
میلیارد سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به 
ارزش ۷6 هزار و 9۰9 میلیارد ریال معامله 
شد.پالایش نفت اصفهان )شپنا( با یک هزار 
بندرعباس  نفت  پالایش  واحد،   8۷۵ و 
)شبندر( با یک هزار و ۳۰1 واحد، پالایش 
نفت تهران )شتران( با 8۴۵ واحد، سرمایه 
 8۳8 با  )شستا(  اجتماعی  تامین  گذاری 
واحد و مخابرات ایران )اخابر( با 61۵ واحد، 

تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.
)فارس(  فارس  خلیج  پتروشیمی  صنایع 
با یک هزار و ۲۵۴ واحد، صنایع شیمیایی 
المللی  بین  واحد،  با ۳۵6  )شیران(  ایران 
توسعه صنایع و معادن غدیر )وکغدیر( با 
۳۰۵ واحد و پتروشیمی پارس )پارس( با 

۲16 واحد تاثیر منفی بر شاخص بورس 
داشتند.

بر پایه این گزارش، تامین سرمایه کاردان 
)شپنا(،  اصفهان  نفت  پالایش  )تکاردان(، 
آهن  ذوب  )سصفها(،  اصفهان  سیمان 
تامین  گذاری  سرمایه  )ذوب(،  اصفهان 
تهران  کاشانه  بهساز  و  )شستا(  اجتماعی 
قرار  پرُتراکنش  نمادهای  در  )ثبهساز( 

داشتند.
آخرین وضعیت شاخص فرابورس

شاخص فرابورس نیز امروز 1۲۷ واحد رشد 
داشت و به ۲6 هزار و ۵۴۵ واحد رسید. در 
این بازار بیش از پنج میلیارد برگه سهم و 

اوراق مالی داد و ستد شد.
پتروشیمی تندگویان )شگویا(، پالایش نفت 
ایران )فرابورس(،  لاوان )شاوان(، فرابورس 
استان  عمران  و  توسعه  )دی(،  دی  بانک 
)بپاس(  پاسارگاد  بیمه  و  )کرمان(  کرمان 

با تاثیر مثبت بر این شاخص همراه بودند.
پلیمر آریا ساسول )آریا(، فولاد هرمزگان 
جنوب )هرمز(، صنعتی مینو )غصینو( گروه 
انتخاب الکترونیک آرمان )انتخاب( با تاثیر 

منفی بر شاخص فرابورس همراه بودند.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از 
فراهم شدن امکان خرید برخط مردم در 

طرح کالابرگ الکترونیک خبر داد.
یه گزارش خبرنگار مهر علیرضا عسگریان 
اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  معاون 
اشاره  با  اقتصاد  میز  برنامه  در  با حضور 
به عرضه 11 قلم کالای اساسی در طرح 
سکوی  یک  هم اکنون  گفت:  برگ،  کالا 
اساسی  کالای  قلم   11 عرضه  اینترنتی، 
مشمول طرح کالابرگ را آغاز کرده و در 
افزایش  این سکوها  تعداد  نزدیک  آینده 

می یابد.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
ادامه تصریح کرد: در خرید اینترنتی هم 
تومان  هزار  کرد ۲۰۰  هزینه  در صورت 
یارانه برای خرید 11 قلم، 1۲۰ هزار  از 
تومان اعتبار تشویقی به شخص مشمول 

تعلق می گیرد.
لبنیات  عرضه  امکان  اینکه  بیان  با  وی 
در  فله  صورت  به  حبوبات  و  سنتی 
شده  فراهم  الکترونیک  کالابرگ  طرح 
کالابرگ  طرح  هم اکنون  افزود:  است، 
پنجم  تا  اول  دهک های  الکترونیکی 

درآمدی را شامل می شود.

کالابرگ  از  استفاده  گفت:  عسگریان 
اختیاری  و  داوطلبانه  کاملًا  الکترونیک 
است و خانوارها می توانند یک ماه زودتر 
برای خرید  را  اعتبار خود  یارانه  از واریز 
کالابرگ اختصاص بدهند. چنانچه تمایل 
نبود همچون گذشته  به خرید کالابرگ 
خود  نقدی  یارانه  از  می توانند  افراد 

استفاده کنند.
در این طرح قیمت کالاها بر اساس نرخ 
و  می شود  عرضه   1۴۰1 سال  شهریور 
شده  مشخص  کالای  سبد  طبق  دولت 
مابه التفاوت قیمت کالا را در طول دوره 

پرداخت می کند.
»همه خانوارهای مشمول طرح می توانند 
نشانی  به  »شما«  سامانه  طریق  از 
نصب  و   https://shoma.sfara.ir
فروشگاه ها  وجود  از  شما  اپلیکیشن 
و  طرح  به  متصل  سوپرمارکت های  و 
خبر  با  سکونتشان  محل  به  نزدیک 
از   *۵۰۰*1۴6۳# شماره گیری  با  و 

باقی مانده اعتبار خود مطلع شوند.«

معتقد  اقتصادی  مسائل  کارشناس  یک 
است که دسترسی بانک مرکزی به شش 
میلیارد دلار انتقالی به قطر برای چگونگی 
هزینه کرد آن، آثار روانی و ملموسی روی 
خواهد  آن  بهتر  مدیریت  و  ارز  بازار 
بازار  و  تولید  روی  از  را  فشار  و  گذاشت 

برخواهد داشت.
آرمان خالقی در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: آزادسازی منابع ارزی ایران مسلما 
بر  موثر  بازارهای  سایر  و  ارز  بازار  روی 
معیشت مردم و اقتصاد کشور تاثیر مثبتی 
خواهد داشت و شش میلیارد دلار مذکور 
در حساب شش بانک ایرانی در قطر است 
دسترسی  طریق  این  از  مرکزی  بانک  و 
کاملی به این منابع دارد و می تواند طبق 
در  را  مبلغ  این  گرفت  صورت  توافقات 

مواردی که نیاز دارد هزینه کند.
وی افزود: این اتفاق آثار روانی مثبتی در 
بازار و اقتصاد ایران دارد و ذهنیت مردم 
به این سمت و سو تغییر پیدا خواهد کرد 
دولت  و  می شود  تامین  ارزی  منابع  که 
مایحتاج  برای خرید  ارزی  منابع  کمبود 
عمومی از جمیه کالاهای اساسی و دارو 

ندارد.
صنعت  خانه  مدیره  هیات  عضو  این 
این میان  ادامه داد: در  معدن و تجارت 
و  سمت  به  نیز  دولت  اولویت  مسلما 
متمرکز  دارو  و  اساسی  کالاهای  سوی 
طریق  از  می تواند  دولت  و  شد  خواهد 
کنترلی  که  خود  ارزی  درآمدهای  سایر 
و  تامین  به  ندارد نسبت  روی آن وجود 
مدیریت سایر نیازهای خود مانند قطعات، 
تجهیزات و ماشین آلات مورد نیاز اقدام 

کند.
خالقی گفت: در چنین شرایطی هر قدر 
فشار از درآمدهای ارزی برداشته شود و 
بتوانیم راحت تر نسبت به هزینه کرد آن ها 
اقدام کنیم مسلما فشار بیشتری از روی 
اثر  و  شد  خواهد  برداشته  بازار  و  تولید 
گذاشته ایم.  آن ها  دوی  هر  روی  مثبتی 
امیدواریم  شرایط  این  ادامه  با  بنابراین 
تولیدکنندگان راحت تر بتوانند نسبت به 
تامین مایحتاج تولید خود از جمله مواد 
اولیه تولید و تجهیزات و غیره اقدام کنند 
و در ادامه شاهد بازاری آرام تر از گذشته 

باشیم.

نرخ سود بین بانکی رکورد ۱۵ هفته اخیر را شکست
با  شهریورماه   ۲۲ به  منتهی  هفته  در  بانکی  بین  سود  نرخ  اقتصاد:  جهان 

افزایش نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳.6۲ درصد رسید.
تازه ترین آمار منتشر شده از سوی بانک مرکزی در خصوص نرخ سود بین 
بانکی نشان میدهد که این نرخ در هفته منتهی به چهارشنبه ۲۲ شهریورماه 
نسبت به هفته قبل از آن با افزایش همراه شده و به ۲۳.6۲ درصد رسیده 

است.
نرخ سود ۲۳.6۲ درصدی بالاترین نرخ سود بین بانکی در 1۵ هفته گذشته 
جاری  سال  خردادماه  تا  اردیبهشت  اواسط  از  بانکی  بین  سود  نرخ  است؛ 
به ثبت  تا ۲۳.۷6 درصد  بوده و رکوردهایی بین ۲۳.6۰  بالاترین سطح  در 

رسانده بود.

6 هفته درجا زدن در  از  تیرماه، پس  پایانی  بانکی در هفته  بین  نرخ سود 
کانال ۲۳.۴ درصدی، وارد کانال جدید ۲۳.۵ درصدی شد و از هفته قبل نیز 
با عبور از این کانال وارد رکورد جدیدی در دامنه ۲۳.6 درصدی شده است.
از  به عنوان یکی  را می توان  بانکی  بین  بازار  بانک مرکزی در  عدم مداخله 

مهم ترین دلایل حرکت رو به بالای نرخ بهره بین بانکی یاد کرد.

5
یادداشت

 رکورد داری دولت 
در افزایش نقدینگی 

 مسعود نیلی - اقتصاددان
تورم  مهار  با هدف  مرکزی  بانک  می رسد،  نظر  به 
به  را  نقدینگی  رشد  تا  است  تلاش  در  فزاینده، 
دامنه ۲۵تا۳۰درصد برساند. هدف ذکرشده هرچند 
همچنان عددی بالا و متناظر با تورم های بالا است، 
سیاسی  مختلف  محدودیت های  به  توجه  با  اما 
به  می تواند  استمرار«  صورت  »در  اقتصادی،  و 
کاهش تورم در محدوده ۳۰درصد بینجامد که آن 
اما به نسبت شرایط  هم هرچند تورمی بالا است، 
موجود، یک گام به جلو محسوب می شود. موفقیت 
در دستیابی به این هدف، زمینه را برای تعیین اهداف 

مراحل بعد فراهم می کند. 
ذکرشده،  سیاست  ارزیابی  در  مطلب  اصلی ترین 
»میزان پایداری« هدف تعیین شده است. برای آنکه 
معیارهایی برای مقایسه داشته باشیم، توجه مخاطبان 
سال های  فاصله  در  می کنم.  جلب  عدد  دو  به  را 
سال های  نقدینگی  رشد  متوسط  تاکنون،   1۳9۰
تحریمی، یعنی 1۳91 و 1۳9۲و سال های 1۳9۷ 
به بعد، کمی بیش از ۵/ ۳۲درصد بوده است. این در 
حالی است که متوسط رشد نقدینگی در سال های 
غیرتحریمی، یعنی 1۳9۰ و 1۳9۳ تا 1۳96، کمی 
بیش از ۵/ ۲۵درصد را به ثبت رسانده است. بنابراین 
هدف گذاری ذکرشده برای رشد نقدینگی در شرایط 
نه  اما  مناسب  هدفی  استمرار،  شرط  به  تحریمی، 
چندان ساده تلقی می شود.  پس در ادامه، تمرکز 
خود را بر ارزیابی میزان پایداری هدف تعیین شده 
قرار می دهیم. در واقع سوال این است که آیا این 
کاهش می تواند به اندازه ای پایدار باشد که به پایین 
آوردن پایدار تورم بینجامد؟ برای آنکه مشخص شود 
کاهش پایدار تورم چقدر اهمیت دارد توجه شما را 
تا 1۴۰1  تورم در فاصله سال های 1۳9۷  ارقام  به 

جلب می کنم. 
نرخ تورم در سال1۳9۷ به ۵/ ۴۷درصد رسید اما 
توجه  قابل  کاهشی  با   1۳98 یعنی  بعد  سال  در 
۲۲درصد شد. این کاهش پایدار نبود و مجددا در 
سال بعد از آن، یعنی 1۳99 عدد ۷/ ۴8درصد را 
کاهش  با  سال1۴۰۰  در  دوباره  رساند.  ثبت  به 
که  شد  ۳۴درصد   /۳ درصدی،  1۴واحد  از  بیش 
افزایش حدود  با  ناپایداری،  در ادامه بازهم به دلیل 
۲۰واحد درصدی در سال1۴۰1، به ۵۴درصد رسید. 
می توان درک کرد که تصمیم گیرندگان به چه میزان 
از  تورم در سال1۳98 و پس  قابل توجه  از کاهش 
و  کرده اند  خوشحالی  احساس  سال1۴۰۰  در  آن 
می توان حدس زد که افزایش های 1۳99 و 1۴۰1 
چقدر ناراحت کننده بوده است.  بنابراین، مهم است 
می تواند  تورم  خود  از  تورم،  نوسانات  که  بدانیم 
مشکل آفرین تر باشد. ملاحظه می کنید که تورم در 
نرخ های بالا رفتاری زیگزاگی دارد ولذا در بازه های 
یک ساله با کاهش های فریبنده، سیاستگذار را به دام 
می اندازد و به او جرات رفتار انبساطی می دهد. آنچه 
کاهش پایدار تورم را از رفتار زیگزاگی نرخ های بالای 
تورم متمایز می کند، درجه همحرکتی و همبستگی 
بنابراین لازم است تمرکز  »کُل های پولی« است.  
اصلی خود را بر »چگونگی« کاهش رشد نقدینگی 
قرار دهیم. به عبارت دیگر، هر کاهشی در نرخ رشد 
نقدینگی به کاهش پایدار تورم نمی انجامد. همان طور 
که می دانیم نقدینگی در یک تقسیم بندی، از دوجزء 
پول و شبه پول تشکیل شده و در یک تقسیم بندی 
دیگر دو جزء پایه پولی و ضریب فزاینده نقدینگی 
را دربرمی گیرد. »پایداری« کاهش رشد نقدینگی در 
اقتصاد ایران، بستگی به این دارد که در تقسیم بندی 
اول، رشد پول »کاملا« کمتر از رشد نقدینگی و در 
تقسیم بندی دوم، رشد پایه پولی »کاملا« کمتر از 
این نظر  از  را  این دو معیار  باشد.   نقدینگی  رشد 
معرفی کرده ام که مشخص شود، کل های پولی تا 
آیا  دارند.  سازگاری  تعیین شده  هدف  با  اندازه  چه 
کاهش رشد نقدینگی از حدود ۴1درصد سال1۴۰۰ 
بیشتر  کاهش  با  سال1۴۰1،  ۳1درصد  حدود  به 
رشد حجم پول از یک طرف و کاهش بیشتر رشد 
پاسخ  بوده است؟  از طرف دیگر، همراه  پولی  پایه 
متاسفانه منفی است. آیا برای کاهش پایدار نرخ رشد 
نقدینگی، باید از اجزای آن شروع کرد تا بعد نتیجه 
خود به خود به رشد پایین تر نقدینگی منتهی شود 
یا آن گونه که الان پیش می رود، مستقل از عملکرد 
متغیر  بر  را  فشار  همه  می توان  نقدینگی،  اجزای 
نهایی یعنی نقدینگی کل وارد آورد؟ آنچه در حال 
حاضر مشاهده می کنیم آن است که رشد حجم پول 
همچنان در دامنه نگران کننده حرکت می کند.  توجه 
داشته باشیم که از سال1۳۵8 تا قبل از سال گذشته، 
بدترین سال از نظر رشد حجم پول، در سال1۳۷۵ 
با عدد ۳8درصد به ثبت رسیده است و ما هم اکنون 
از نظر رشد پایه  در جایی بسیار بالاتر قرار داریم. 
پولی هم، رقم ۴۵درصد فروردین امسال، همه ارقام 
سال های 1۳۵8 به بعد را درنوردیده و با فاصله ای 
اندک نسبت به دوسال غیر منضبط ترین سال های 
عملکرد اقتصاد کشور یعنی سال های 1۳8۴ و 1۳8۷ 
قرار گرفته که چه بسا تا الان، از رکورد آن دوسال 
هم عبور کرده باشد. همان طور که مشاهده می شود، 
آحاد  بی قراری  از  شاخصی  به عنوان  پول  حجم 
اقتصادی و پایه پولی به عنوان شاخصی از بی قراری 
دولت، شرایط مورد نیاز را فراهم نمی کنند. واقعیت 
این است که نهاد بانک مرکزی، در نظام حکمرانی 
اقتصادی ما، به تنهایی فاقد ابزارها و اختیارات لازم 

برای تصمیم گیری برای بازارهای مالی.

بازار مالیبازار مالی
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 سال سی ودوم  شماره 8228

برای تحقق 
چنین سازوکار 
اطلاعاتی مهمی، 
باید تراکنش ها 

و مبادلات 
اقتصادی 
مؤسسات 

مالی، نهادهای 
تجاری و همه 

نهادهای دولتی/
خصوصی درگیر 

در فعالیت 
های اقتصادی 
را در یک پلت 
فرم دیجیتال 

متمرکز و واحد 
ذیل سامانه 

مودیان مالیاتی 
جمع آوری کند. 

فراتر از جریان های درآمدی جدید، شفافیت رفتارهای اقتصادی غیرقانونی مانند فرار 
مالیاتی را که رقابت منصفانه را در اقتصاد مخدوش می کند و به کسب وکارهای قانونی 
آسیب می زند، محدود می کند. مقررات غیررسمی ریشه دار بدون مشاهده عملیات واقعی 
و جریان های مالی دشوار است. سطح زمین بازی مالیاتی به رشد بخش خصوصی مولد 

بالا کمک می کند.
اقتصادی  تراکنش ها و مبادلات  باید  برای تحقق چنین سازوکار اطلاعاتی مهمی، 
مؤسسات مالی، نهادهای تجاری و همه نهادهای دولتی/خصوصی درگیر در فعالیت 
های اقتصادی را در یک پلت فرم دیجیتال متمرکز و واحد ذیل سامانه مودیان مالیاتی 
جمع آوری کند. جمع آوری داده ها در زمان واقعی در هر نقطه تماس که کل زنجیره 
تامین و ارزش از استخراج مواد خام تا نقطه مصرف را پوشش می دهد، هیچ شکافی 

برای عملیات مخفی باقی نمی گذارد.
اجرای موفقیت آمیز سامانه مودیان همچنین به ظرفیت سازی طولانی مدت، ارتقاهای 
فنی، نظارت بیشتر و اصلاحات نظارتی حمایت کننده از همکاری بستگی دارد. اراده 
سیاسی مستمر برای مشاهده چالش های گذار از روش های قدیمی کار غیررسمی 
ضروری است. رویکردهای ثبت نام تدریجی و با انگیزه بیشتر از تغییرات ناگهانی توسط 

ذینفعان خرید می کنند.
پس از ایجاد این سامانه و استقرار کامل سامانه مودیان، مداخلات سیاستی هوشمندانه 
تری را هدایت می کند. در حالی که ممکن است جیب های غیررسمی ادامه داشته باشد، 
راه های فرار مالیاتی در مقیاس بزرگ تحت شفافیت همه جانبه به طور چشمگیری 

یکی از چالش های اصلی پیش روی نظام مالیاتی ایران، اقتصاد زیرزمینی در مقیاس 
بزرگ است که خارج از حیطه اختیارات مقامات مالیاتی عمل می کند. به دلیل عدم 
شفافیت در مبادلات مالی و جابجایی کالاها/خدمات، فعالیت های اقتصادی قابل توجهی 
 )VAT( تحت چارچوب فعلی از پرداخت مالیات خارج می شوند. مالیات بر ارزش افزوده
و مالیات بر عملکرد ابزارهای مهمی برای درآمد دولت هستند اما از بخش های غیررسمی 

استفاده نشده است.
ایجاد یک سیستم اطلاعاتی یکپارچه برای تجمیع داده های مالی و کالایی از طریق 
سامانه واحد مودیان مالیاتی در سراسر زنجیره های تولید و توزیع می تواند به رفع این 
مشکل کمک کند. با ایجاد شفافیت در مسیر معاملات از طریق سامانه مودیان، امکان 
نظارت بر تمام جریان های اقتصادی را فراهم می کند. دسترسی به داده های بلادرنگ 
در نقاط فروش، خرید، تولید و واردات/صادرات، ناشناس ماندن اپراتورها برای فرار از 
تعهدات مالیاتی را رد می کند. فعالیتی که در حال حاضر گزارش نشده است را می توان 

وارد خالص درآمد رسمی کرد.
هدف اصلی از اجرای چنین سیستم مهمی ذیل سازمان امور مالیاتی، تسهیل برخورد 
با اقتصاد زیرزمینی و جمع آوری مالیات های بدهی است. با توجه به مقیاس آن در 
ایران که حدود ۳۰ درصد تولید ناخالص داخلی تخمین زده می شود، مجموعه های این 
بخش پتانسیل زیادی برای افزایش بودجه عمومی دارد. تعداد مالیات دهندگان بالاتر 
و پایه مالیاتی فراگیرتر، پایداری مالی را برای برنامه های توسعه و هزینه های اجتماعی 

تقویت می کند.

کاهش می یابد. افزایش نظارت و فرآیندهای جمع آوری کارآمد، کارایی مالیاتی را بهینه 
می کند. مهمتر از همه، عدالت بیشتر از طریق مشارکت عادلانه همه اقشار تولیدی 

جامعه وارد نظام مالیاتی ایران می شود.
سامانه مودیان مالیاتی راه حلی نوآورانه ارائه می دهد که با تغییر چشم انداز اقتصادی 
سازگار است. این نشان می دهد که چگونه استفاده استراتژیک از فناوری اطلاعات 
می تواند به حل برخی از بزرگ ترین چالش های مالی ایران، تغییر مناطق غیرفعال برای 
افزایش تولید ناخالص داخلی کمک کند. موفقیت آن متکی به اقدام هماهنگ در همه 

مؤسسات مرتبط با درآمد با همکاری مستمر شهروندان است.
در خصوص کمکی که این سامانه  می تواند به کشور بکند با هادی خانی، مدیرکل سابق 
دفتر بازرسی ویژه و مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی گفتگویی ترتیب دادیم که حاصلش 

را در ادامه  می خوانید.
سامانه موديان به نفع بخش مولد است 

هادی خانی، مدیرکل سابق دفتر بازرسی ویژه و مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی در 
خصوص سامانه  مودیان و مزیت هایش تصریح کرد: اگر این سامانه به طور کامل راه 
اندازی شود، به نفع مودیانی است که شفاف فعالیت  می کنند و مالیات شان را به درستی  
می پردازند. مودیانی که پنهان کاری ندارند و نمی خواهند دروغ بگویند، از راه اندازی 

این سامانه نفع خواهند برد. 
وی ادامه داد: سامانه  مودیان چالش های بین مودیان و کارشناسان سازمان امور مالیاتی را 
به شدت کاهش  می دهد. این سامانه اعتمادی دو طرفه بین مأمور مالیاتی و مودی ایجاد  
می کند. تمامی این مسائل به نفع اقتصاد کشور است و ضرورت راه اندازی کامل سامانه  

مورد بحث را بیش از پیش مشخص  می کند.
مدیر کل سابق دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی 
کشور گفت: این سامانه برای مودیانی که عملکرد مالی شان شفاف نیست، نمی خواهند 
مالیات خود را بپردازند، فرار مالیاتی دارند، اظهارنامه درستی ارائه نمی دهند و به دنبال 

پنهان کاری هستند، ضرر دارد. 
به گفته  وی، کارکرد سامانه  مودیان ایجاد شفافیت است و در نهایت عدالت مالی و 

مالیاتی و رقابت پذیری سالم اقتصادی را به وجود  می آورد.
مدیرکل سابق دفتر مبارزه با فرار مالیاتی کشور ادامه داد: سامانه  مورد بحث بستری 
فراهم  می کند که مودیان به صورت عادلانه و آن طور که حق شان هست، مالیات 
بپردازند. این شرایط باعث  می شود که اعتماد در بازار و اقتصاد به وجود بیاید و این 

موضوع به نفع کشور، دولت و جامعه است.
خانی توضیح داد: سامانه  مودیان قطعاً سهم بسزایی در ایجاد پایگاه های اطلاعاتی 
یکپارچه در حوزه  اقتصاد در کشور خواهد داشت. به این ترتیب، حاکمیت و دولت به 
اطلاعاتی که برای تصمیم سازی و تصمیم گیری های اساسی اقتصادی مورد نیاز است، 

دسترسی پیدا  می کنند. 
وی ادامه داد: این سامانه اطلاعات منسجم مربوط به کالاها و خدمات را پوشش  می دهد 
و شفافیت جریان کالایی را در کشور ایجاد  می کند. علاوه بر اینکه این سامانه بستری 
برای مالیات ستانی عادلانه به وجود  می آورد و به افزایش درآمدهای دولتی منجر  
می شود، این امکان را به دولت  می دهد که اشراف کاملی بر چرخه  تولید و مصرف و 

واردات و صادرات داشته باشد. 
به گفته  مدیر کل سابق دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان 
امور مالیاتی کشور، سامانه  مودیان علاوه بر اینکه به مقابله با فرار مالیاتی و مالیات 
خواهد  کشور  اقتصاد  رگولاتوری  در  مهمی  نقش  می کند،  کمک   صحیح  گیری 
داشت. با استفاده از اطلاعاتی که این سامانه در اختیار ما قرار  می دهد،  می توانیم 
اطلاعات این  بر  مبتنی  گذاری هایی  سیاست  و  بپردازیم  بازار  دقیق  پایش   به 

 داشته باشیم. 

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

سامانه مودیان سدی در مقابل فرار مالیاتی 
  لیلا صنوبری
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انرژیانرژی
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شدت مصرف انرژی ایران در دنیا رکوردار است
یک مقام مسئول گفت: در اصلاح قیمت انرژی باید گام به گام حرکت کنیم.

به گزارش مهر »عبدالصاحب ارجمند« مدیرکل دفتر راهبری و نظارت بر 
انتقال و توزیع وزارت برق نیرو در خصوص شکل مصرف انرژی در صنایع 
کشور افزود: به نسبت سرانه جمعیت، وضعیت جغرافیایی و درآمد تولید 
ناخالص ملی، شدت مصرف انرژی کشورمان در دنیا رکوردار است. به نحوی 

که در سال 1۴۰1، معادل بیش از ۳۰۰۰ میلیون معادل بشکه نفت خام که 
تقریباً کل انرژی منابع اولیه انرژی در کشور بوده است چیزی حدود ۵۰ درصد 

بشکه نفت خام، به عنوان مصرف نهایی انرژی در کشور ثبت شده است.
وی در ادامه بیان کرد: قسمت هایی از انرژی اولیه کشور یا اتلاف یا صادر و یا 
صرف خوراک صنایع همچون پتروشیمی و غیره می شود و به عنوان مصرف 

انرژی نهایی محسوب نمی شود. در نهایت 1 میلیون و۵۰۰ هزار بشکه نفت خام 
مصرف نهایی انرژی در کشور می شود که عدد بالایی است. از این مصرف نهایی 
انرژی تقریباً ۴۰ درصد در بخش خانگی، تجاری؛ ۳1 درصد مصرف نهایی انرژی 
مجموع برق، گاز و ... در صنایع کشور و حدود ۲۴ درصد در صنعت حمل و نقل 

و تقریباً نیم درصد نیز در کشاورزی مصرف می شود.

تلاش برای بیشترین بهره برداری 
از بارش های پاییزی

وزیر نیرو با بیان اینکه باید به گونه ای عمل کنیم 
بهره برداری  بیشترین  پاییزی  بارش های  از  که 
اولویت دار  پروژه های  افزود:  باشیم،  داشته  را 
پیگیری  زمان بندی  مطابق جدول  استان ها  آب 

می شود.
به گزارش وزارت نیرو،  علی اکبر محرابیان صبح 
امروز یکشنبه، در نشست سراسری مدیران ستادی 
منظور  به  منطقه ای کشور  آب  عامل  مدیران  و 
ادامه بررسی آخرین وضعیت و زمان بهره برداری 
پروژه های اولویت دار و اضطراری بخش آب، ضمن 
بر  به پیش بینی های صورت گرفته مبنی  اشاره 
امر  این  گفت:  امسال  پاییز  در  بارش ها  افزایش 
در چنین شرایطی در کنار امیدبخشی در افزایش 
منابع آبی کشور، زنگ خطری برای ما محسوب 
می شود و لازم است اقدامات و برنامه ریزی های 
بستر  در  خصوص  به  سیلاب  مهار  برای  لازم 
رودخانه ها و نیز اجرای پروژه های اضطراری، رفع 

انسداد و لایروبی رودخانه ها در دستور کار باشد.
واسطه  به  افزود:  زمینه  همین  در  نیرو  وزیر 
از  داریم  تلاش  کارآمد  مدیریت  و  برنامه ریزی 
بارش های پاییزی با کمترین خسارت، بیشترین 
بهره برداری را داشته باشیم. در چنین شرایطی 
باید نقاط گلوگاهی و حادثه خیز مناطق مختلف 

کشور مد نظر قرار گیرد.
و  پیشبرد  در  تسریع  ضرورت  بر  تاکید  با  وی 
بهره برداری از پروژه های صنعت آب کشور ادامه 
داد: قرار است به نحوی مدیران صنعت آب کشور 
طبق  و  معین  زمان های  در  که  کنند  مدیریت 
جدول، پروژه ها به سرانجام برسند و افتتاح شوند.

از  برخی  در  اینکه  بیان  با  ادامه  در  نیرو  وزیر 
استان های کشور حدود 1۳ تا 1۵ پروژه اولویت دار 
در دستور کار قرار گرفته است تاکید کرد: بر این 
اساس انتظار می رود به نحوی مدیریت شود که 
همه پروژه ها به ویژه پروژه های اولویت دار مطابق 

جدول زمان بندی پیگیری شود
پارامتر و شاخص  نیرو، مهم ترین  به گفته وزیر 
ارزیابی مدیران توسط دولت، ملت و نظام اجرای 

به موقع و کیفی این پروژه ها است.

اوجی:

ایران از سهمی که در میدان گازی آرش دارد نمی گذرد
وزیر نفت درباره آخرین وضعیت میدان گازی آرش گفت: با 
مذاکراتی که از سوی وزارت امور خارجه انجام شده انتظار 
داریم مباحث مربوط به این میدان با مذاکره با طرف کویتی 

حل و فصل شود.
به گزارش جهان اقتصاد، جواد اوجی، وزیر نفت در حاشیه 
ایران پلاست  بین المللی  نمایشگاه  هفدهمین  از  بازدید 
نمایشگاه هایی  برگزاری  کرد:  اظهار  خبرنگاران  جمع  در 
مانند ایران پلاست سبب شده است تا در جریان تازه ترین 
قرار  اخیر  سال  یک  طی  پلاستیک  صنعت  دستاوردهای 

بگیریم.
بلکه  نیست،  نمایشگاه  یک  تنها  پلاست  ایران  افزود:  وی 
این  در  که  ادواتی  و  تجهیزات  توانمندی ها،  ارائه  بحث 
حوزه اتفاق می افتد، است. این رویداد فرصتی مطلوب برای 
تولیدکنندگان است در جریان توانمندی یکدیگر در زمینه 

صدور خدمات فنی و مهندسی و... قرار گیرند.
موضوع  به  ورود  از  جدای  کرد:  اضافه  اشاره  با  نفت  وزیر 
پتروشیمی های  روی  کار  فراسرزمینی،  پالایشگاه های 
فراسرزمینی را هم با همت متخصصان و سازندگان توانمند 

در کشور آغاز کرده ایم.
اوجی در زمینه همکاری های وزارت نفت با روسیه، تصریح 
کرد: اکنون ما قرارداد توسعه هفت میدان بزرگ نفتی را 
فازهای  که  داریم  روس  توانمند  و  بزرگ  شرکت های  با 
تولید رسیده است.  به  این میدان ها هم  از  نخست بعضی 
با  پایین دست  و  بالادست  بخش  در  هم  تفاهم نامه هایی 
شرکت هایی از جمله گازپروم روسیه داریم که امیدواریم این 

تفاهم نامه ها به زودی به قرارداد تبدیل شود.
وی با اشاره به تازه ترین اقدام های وزارت نفت برای توسعه 
میدان آرش، گفت: همان طور که پیش از این نیز گفته ایم 
است؛  کرده  اعلام  این  از  پیش  هم  امورخارجه  وزارت  و 
جمهوری اسلامی ایران از سهمی که در میدان آرش دارد 

نخواهد گذشت.
امور  وزارت  از سوی  که  مذاکراتی  با  داد:  ادامه  نفت  وزیر 
با  انجام شده، مانند دیگر میدان های مشترک که  خارجه 
همسایگان از مسیر مذاکره توسعه می دهیم، انتظار داریم 
مباحث مربوط به این میدان را هم از طریق مذاکره با طرف 

کویتی حل و فصل کنیم.
میانکاله،  پتروشیمی  درباره  اقدام ها  تازه ترین  درباره  اوجی 

یادآور شد: هر طرحی که در کشور مجوز سازمان حفاظت 
محیط زیست را دریافت کرده باشد، عملیاتی می شود.

وی درباره صادرات میعانات گازی نیز تصریح کرد: فروش 
آغاز کار  این دولت در  از دغدغه های  میعانات گازی یکی 
میلیون  به ۷8  نزدیک  قبل  دولت  در  متأسفانه  بود؛  خود 
بشکه میعانات گازی روی آب داشتیم. پیشنهادهایی هم 
نفت  پیشین  وزیر  مکاتبات  که  بودند  داده  ارتباط  این  در 
به رئیس جمهوری پیشین و ابراهیم رئیسی، رئیس دولت 
سیزدهم مبنی بر خرید 1۲ کشتی برای ذخیره میعانات 

گازی موجود است.
با آغاز به کار دولت سیزدهم و تلاش  وزیر نفت ادامه داد: 
جهادی در وزارت نفت بازارهای مطلوبی را در این بخش پیدا 
کردیم، هم مصارف میعانات گازی در کشور افزایش یافت و 

هم بازارهای بسیار مطلوبی در بخش صادرات پیدا کردیم.
اوجی تاکید کرد: تولید میعانات گازی ایران نزدیک به ۷۰۰ 
تا ۷۵۰ هزار بشکه در روز است و ما در بحث میعانات گازی 
و  تعهدها  نداریم،  آب  روی  بشکه ای  هیچ  اینکه  از  جدای 
مصارفی هم که در این بخش داریم بیش از تولیدمان است.

وی درباره برنامه دولت در زمینه تکمیل زنجیره ارزش تصریح 
کرد: در دو دهه گذشته توجهی از سوی دولت ها به خصوص 
در بخش زنجیره ارزش به ویژه در بخش پتروشیمی انجام 
یا  پایه  مواد  تولید  بیشتر سرمایه گذاری روی  و  بود  نشده 

دولت  این  در  اما  بود،  انجام شده  پتروشیمی  مادر  صنایع 
خوشبختانه طرح های زیادی را شناسایی کرده و مطالعات 
آن را انجام داده اند و عملیات اجرایی بعضی از این طرح ها نیز 

بیشتر از سوی بخش خصوصی آغاز شده است.
وزیر نفت با بیان اینکه بنا داریم تا پایان دولت سیزدهم تا 
جایی که امکان دارد وارد زنجیره ارزش شویم زیرا ورود به 
بخش زنجیره ارزش تحریم ناپذیر است، گفت: ورود در این 
بخش ها ارزآوری خوب، اشتغالزایی، جلوگیری از خام فروشی 

و تحقق اقتصاد مقاومتی را به همراه دارد.
اوجی با بیان اینکه با وجود تحریم ها بیش از ۲1۲ شرکت 
خارجی در این نمایشگاه شرکت کرده اند، افزود: دیگر آرام 
آرام تحریم ها برای صنعت نفت و گاز ایران بی معنی و بی اثر 
می شود. ما به همت 1۰ هزار متخصصی که در صنعت نفت 
داریم توانسته ایم به دستاوردهای خوبی در این بخش دست 
یابیم. در بحث صادرات هم هرجایی که اراده کنیم، صادرات 

را انجام می دهیم.
وزیر نفت در خاتمه خاطر نشان کرد: رشد گروه اقتصادی 
و  بانک مرکزی، در 1۴۰۰  اطلاعات  اساس  بر  و گاز  نفت 
1۴۰1 بیش از 1۰ درصد بوده است که حاکی از بالاترین 
رشد اقتصادی نسبت به دیگر گروه های اقتصادی بوده، علت 
هم مشخص است زیرا تولید نفت و گاز و فرآورده های نفتی 

و محصولات پتروشیمی افزایش یافته است.

 صادرات 1500 تن کاتالیست بومی شده 
در سال گذشته

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی از صادرات 1۵۰۰ تن کاتالیست بومی 
شده در سال گذشته خبر داد.

به گزارش مهر مرتضی شاهمیرزایی، مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی در 
آئین افتتاحیه هفدهمین نمایشگاه بین المللی ایران پلاست گفت: وقتی در زمستان 
سال 1۴۰۰ پانزدهمین نمایشگاه ایران پالاست را برگزار کردیم وزیر نفت گفتند 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی وظیفه دارد تمامی کاتالیست ها را بومی سازی کند 
امروز مفتخرم این خبر را بدهم که صنعت پتروشیمی به توفیق خوبی دست یافت 

به طوری که سال گذشته 1۵۰۰ تن کاتالیست بومی شده را صادر کرده است.
معاون وزیر نفت ادامه داد: صنعت پتروشیمی ایرا در ۴۴ سال قبل یک صنعت 
وابسته بود به طوریکه از طراحی تا اجرا را شرکت های خارجی برعهده داشتند 
اما امروز این وابستگی به حداقل رسیده است تا جایی که اورهال مجموعه های 

پتروشیمی توسط متخصصان داخلی انجام می شود.
شاهمیرزایی خاطرنشان کرد: هم اکنون ظرفیت نسبت شده و تولید در این صنعت 

به بالای 9۲ میلیون تن رسیده است.
این مقام مسئول ادامه داد: یکی از اهداف صنعت پتروشیمی که در برنامه های 
میلیارد دلاری در بخش های  توسعه گنجانده خواهد شد سرمایه گذاری 1۵۰ 
مختلف این صنعت است.به گفته شاهمیرزایی از سال گذشته تا کنون مشارکت 
شرکت های خارجی در صنعت پتروشیمی ایران ۲۰ برابر شده که این موضوع نشان 

دهنده عدم تأثیر گذاری تحریم ها در این صنعت بوده است.
وی در پایان تصریح کرد: امروز نیز تعداد قابل توجهی از مهمان ها فقط برای برسی 

و سرمایه گذاری در صنعت پتروشیمی ایران در این جمع حضور پیدا کرده اند.

کنترل جدی برداشت آب از چاه های کشاورزی از 
مهرماه

معاون وزیر نیرو گفت: بر اساس اجرای تکلیف قانونی بند  ع تبصره هشت قانون 
بودجه امسال، لازم است همه ابلاغیه های مربوطه در استان های مختلف به صنایع 
مصرف کننده آب مبنی بر ارائه برنامه آب جایگزین یا بازتخصیص آب مصرفی در 

چند روز باقی مانده از شهریور ماه، کامل شود.
به گزارش وزارت نیرو،  محمد جوانبخت  صبح امروز یکشنبه، در نشست سراسری 
مدیران ستادی و مدیران عامل آب منطقه ای کشور که به منظور ادامه بررسی 
آخرین وضعیت و زمان بهره برداری از پروژه های اولویت دار و اضطراری بخش آب 
کشور برگزار شد، گفت: اکنون در استان ها و مناطق مختلف کشور، مقدمات لازم 
برای مدیریت توامان آب و برق صورت گرفته و در مراحل جدی اجرا و پیشبرد 
پروژه ها هستیم.معاون آب و آبفای وزیر نیرو در ادامه افزود: از مهرماه امسال باید با 
جدیت تمام، کنترل برداشت آب از چاه های کشاورزی با استفاده از کنتورهای برق 

در دستور کار قرار گیرد.

دانشگاه ولایت ایرانشهر

روابط عمومی شرکت گاز استان هرمزگان

آگهي مناقصه عمومی یک مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی 

انجام امور خدمات تهیه ،طبخ وتوزیع غذای سلف دانشجویان دانشگاه ولایت 

آگهی برگزاری فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه(

فراخوان شماره : 20020۹2421000025

دانشگاه ولايت ايرانشهر درنظر دارد  فراخوان ارزيابی كيفی انجام امور خدمات تهيه ،طبخ وتوزيع غذای سلف دانشگاه ولايت را  به شماره 
2002060025000006 را از طريق سامانه تداركات الكترونيكی دولت برگزار نمايد كليه مراحل برگزاری فراخوان ارزيابی كيفی از دريافت اسناد 
تا تحويل اسناد استعلام ارزيابی كيفی تا تهيه ليست پيشنهاد دهندگان دارای صلاحيت از طريق درگاه سامانه  مناقصه تداركات الكترونيكی 
دولت)ستاد(به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شــد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در 
سايت مذكور و دريافت گواهی امضای الكترونيكی را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. تاريخ انتشار مناقصه در سامانه تاريخ 1402/06/27 

می باشد. 
 1-شــرح مختصر موضوع مناقصه : انجام امور خدمات تهيه ، طبخ و توزيع غذای دانشــجويان دانشــگاه ولايت ايرانشــهر در ســال 

تحصيلی 1402-1403
2-مدت و محل انجام كار: 200روز كاری و محل انجام كار ايرانشهر

3-مهلت زمانی دريافت اسناد : حداكثرتا ساعت 16روز چهارشنبه مورخ 1402/06/29 
4-مهلت زمانی تحويل اسنادتكميل شده به مناقصه گزار: حداكثر تا ساعت 14روزچهارشنبه مورخ 1402/07/12 

5-زمان بازگشايی پاكت ها: ساعت 9 صبح روز شنبه مورخ 1402/07/15
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه 

 آدرس: استان سيستان و بلوچستان- ايرانشهر- كيلومتر 4 بزرگراه شهيد مرادی –سازمان مركزی دانشگاه ولايت – دبيرخانه مركزی
اطلاعات تماس:054-37212289

هزينه درج آگهی و كارمزد سامانه ستاد به عهده برنده مناقصه می باشد.

شركت گاز استان هرمزگان در نظر دارد فراخوان تجديد مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی )يكپارچه( سرمايش گازسوز GHP را از طريق 
سامانه تداركات الكترونيكی دولت به پيمانكار واجد شرايط به شرح  ذيل واگذار نمايد : 

1.موضوع مناقصه : )خريد( تهيه مصالح ، نصب و راه اندازی سيستم سرمايش گازسوز GHP در ساختمان شماره دو
2.مدت قرارداد : 60 روز تقويمی

3.اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت های الف : بندرعباس- بلوار 
گاز- شهرک فجر – شركت گاز استان هرمزگان - دفتر امور قراردادها - تلفن 07631947155 

4.مهلت زمانی دريافت اسناد فراخوان : پس از تاريخ انتشار نوبت دوم آگهی
5.مهلت زمانی ارسال پاسخ فراخوان : حداقل 14 روز پس از اتمام مهلت دريافت اسناد فراخوان

6.به اين مناقصه 20% پيش پرداخت تعلق می گيرد.
7.به منظور ارزيابی مالی پيشنهادات از دستورالعمل تعيين دامنه قيمت های متناسب پيشنهادی وزارت نفت  استفاده می گردد.

8.حداقل رتبه قابل قبول جهت شركت در مناقصه : گواهينامه معتبر نماينده رسمی و قانونی فروش سيستم سرمايش گازسوز در كشور ، 
گواهينامه معتبر صلاحيت ارائه خدمات پس از فروش

ضمناً كليه مراحل برگزاری فراخوان از دريافت و تحويل اســناد فراخوان تا بازگشايی پاكت ها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در 

سايت مذكور و دريافت گواهی امضای الكترونيكی را جهت شركت در فراخوان محقق سازند. 
شناسه آگهی: 1565645

م الف 796
شناسه آگهی 1567714



قم رتبه سوم کشور در نرخ وقوع تصادفات را دارد
فرمانده انتظامی استان قم گفت: جایگاه استان قم از نظر فراوانی وقوع تصادفات، 

رتبه دهم و بر اساس نرخ وقوع، رتبه سوم کشور است.
شورای  جلسه  در  میرحیدری  محمدرضا  سردار  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
تصادفات  کاهش  و  کنترل  موضوع  با  که  قم  استان  جرم  وقوع  از  پیشگیری 
و  درون شهری  تصادفات  اینکه  بیان  با  شد،  برگزار  استان  کل  دادگستری  در 
برون شهری طی پنج ماهه نخست سال جاری رشد داشته است، اظهار داشت: 

۲1 هزار و ۷۷۵ مورد طی پنج ماهه سال قبل تصادف رخ داده، درحالی که طی 
سال جاری این عدد به ۲۵ هزار و ۴8۵ مورد رسیده است و 1۷ درصد افزایش 

را نشان می دهد.
وی افزود: بر اساس نرخ کشور، از میانگین صد هزار نفر، هزار و 9۳ مورد تصادف 

وجود داشته اما در استان قم هزار و 9۷۲ مورد بوده است.
فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: در ارتباط با فراوانی وقوع تصادفات، 

جایگاه استان بر اساس فراوانی رتبه دهم و بر اساس نرخ وقوع، رتبه سوم کشور 
بوده، همچنین تراکم وقوع تصادفات در کل کشور ۵/۵، اما در قم ۲1/1 دهم بوده 
اضافه کرد:  و  را ضروری دانست  بودن دوربین ها  فعال  است.سردار میرحیدری 
دوربین ها با حرکات مجرمانه خودروهای شوتی از رده خارج می شوند که در این 
زمینه باید شدت برخورد افزایش یابد؛ یکی از اهداف ما این است که نوع برخورد 

با این افراد به دلیل حرکت های خطرآفرین و اعمال مجرمانه تشدید شود.

7
خبر

بام ایران منتظر شنیدن سوت 
قطار در ایستگاه وعده ها

پروژه  کلنگ زنی  عمر  از  دهه  یک  از  بیش 
راه آهن چهارمحال و بختیاری می گذرد، قرار بود 
سوت قطار را در این استان بشنویم، اما اکنون 
فقط قصه این پروژه ملی را از زبان مسئولان 

می شنویم.
 پروژه راه آهن مبارکه- سفیددشت به شهرکرد 
در تیرماه سال 1۳9۰ کلنگ زنی شد، این پروژه 
و  چهارمحال  مقاومتی  اقتصاد  طرح های  جزو 
بختیاری محسوب و با بهره برداری از این پروژه 
فاصله استان های جنوبی به مرکز حدود ۵۰۰ 
اجرایی  کیلومتر کوتاه تر می شود، طول مسیر 
طبق  است،  کیلومتر   9۲ حدود  پروژه  این 
پروژه  زیرسازی  شده  انجام  برنامه ریزی های 
اتمام  به  دوازدهم  دولت  پایان  تا  باید  راه آهن 
می رسید و پس از آن عملیات ریل گذاری آغاز 

می شد، اما این وعده محقق نشد.
تمامی مسئولان در ادوار مختلف بر این موضوع 
اذعان داشته و دارند که پروژه راه آهن مبارکه-
مهم ترین  از  یکی  شهرکرد  به  سفیددشت 
استان  در  پیشران  و  زیرساختی  پروژه های 
بهره برداری  صورت  در  و  می شود  محسوب 
می تواند تحولی شگرف را در سیستم حمل و 
نقل بار و مسافر در این استان و سایر استان ها 
به  جمهوری  ریاست  سفر  در  کند،  ایجاد 
چهارمحال و بختیاری اعتباری برای تکمیل و 

بهره برداری از این پروژه اختصاص پیدا کرد.
درصدد هستیم مروری بر وعده های دولتمردان 
در خصوص پروژه راه آهن مبارکه- سفیددشت 

به شهرکرد داشته باشیم.
عمرانی  امور  هماهنگی  معاونت  سرپرست 
استاندار چهارمحال و بختیاری در 1۴ مهرماه 
مبارکه-  راه آهن  زیرسازی  گفت:  سال جاری 
سفیددشت به شهرکرد تا چندماه آینده به پایان 
قرارداد  انجام  برای  قانونی  مراحل  و  می رسد 
روسازی با قرارگاه خاتم الانبیاء توسط وزارت راه 

و شهرسازی انجام می شود.
در  قطار  سوت  شدن  شنیده  وعده  همچنین 
چهارمحال و بختیاری در سال 1۴۰۲ توسط 
خبری  نشست  در  استاندار  عمرانی  معاون 
استاندار و معاونان در چهارم اردیبهشت 1۴۰1 

داده شد.
و  راه  اداره کل  ساخت  و  مهندسی  معاون 
دی ماه  در  بختیاری  و  چهارمحال  شهرسازی 
ریاست  سفر  در  اینکه  به  اشاره  با   1۴۰1
جمهوری به استان ۲1۵ میلیارد تومان اعتبار 
به صورت نقد و اوراق برای تکمیل پروژه راه آهن 
مبارکه_ سفیددشت به شهرکرد اختصاص پیدا 
کرده است، اظهار کرد: این اعتبار به طور کامل 

جذب شده است.
پروژه  در  پیمانکار  چهار  افزود:  ربیعی  حمید 
در  شهرکرد  به  سفیددشت  مبارکه_  راه آهن 
حال فعالیت هستند که دو نفر از پیمانکاران 
در بخش زیرسازی فعال و دو پیمانکار دیگر در 
ایستگاه شهرکرد و سفیددشت فعالیت می کنند.
ربیعی با تاکید بر اینکه پروژه راه آهن- مبارکه به 
سفیددشت در حال حاضر 6۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی در بخش زیرسازی دارد، عنوان کرد: 
پیش بینی می شود با تزریق کامل اعتبارات تا 
اواسط سال آینده زیرسازی این پروژه به اتمام 

برسد.
افزایش  به  باتوجه  کرد:  خاطرنشان  وی 
پروژه  زیرسازی  تکمیل  داده،  رخ  قیمت های 
راه آهن مبارکه_ سفیددشت به شهرکرد 1,۵۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد، برای روسازی این 
پروژه نیز 1,۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز 

است.
 ۲۲ بختیاری  و  چهارمحال  استاندار 
اردیبهشت ماه در دیدار با فخاری- معاون وزیر 
راه و شهرسازی و رئیس سازمان ملی زمین و 
مسکن با تاکید بر اینکه پروژه راه آهن مبارکه_ 
پروژه های  جمله  از  شهرکرد  به  سفیددشت 
چهارمحال  در  زیرساختی  حوزه  اولویت دار 
در  راه آهن  ایستگاه  گفت:  است،  بختیاری  و 
شهرکرد به زودی کلنگ زنی می شود، با تکمیل 
از فلات مرکزی  بنادر  این پروژه دسترسی به 

کوتاه تر می شود.
غلامعلی حیدری گفت: اگر پروژه های راه سازی 
در حوزه راه و راه آهن در استان به نتیجه برسد تا 
دو سال آینده شاهد تحول در این حوزه خواهیم 

بود و این استان از بن بست خارج می شود.
و  راه  اداره کل  ساخت  و  مهندسی  معاون 
شهرسازی چهارمحال و بختیاری در گفت وگو 
با خبرنگاران این استان در اوایل سال جاری در 
خصوص آخرین وضعیت پیشرفت فیزیکی پروژه 
راه آهن مبارکه- سفیددشت به شهرکرد، اظهار 
کرد: پیشرفت فیزیکی زیرسازی این طرح در 
حال حاضر 6۵ درصد است، همچنین پیشرفت 
و  ریل گذاری  احتساب  با  طرح  کل  فیزیکی 

اجرای ایستگاه به ۴۵ درصد رسید.
در خصوص مطالبات پیمانکاران پروژه راه آهن 
عنوان کرد:  به شهرکرد،  مبارکه- سفیددشت 
بخشی از مطالبات پیمانکاران فعال در این پروژه 
اواخر سال گذشته پرداخت شد، در حال حاضر 
مجموع بدهی های این پروژه به پیمانکاران ۳۰۰ 

میلیارد تومان است.

 تابستان سال 
۱۴۰۰ وضعیت 

شبکه برق در 
اضطرار بود و 
خاموشی های 

وسیعی را 
در کشور 

شاهد بودیم، 
بی برقی هایی 

که از 
اردیبهشت 

آن سال 
شروع شد و 
تا اواسط مهر 

ادامه داشت و 
بعضا دو تا سه 
نوبت خاموشی 

در روزهایی 
اعمال می شد

پیش بینی تحقق ۳۳00 میلیارد تومانی وصول 
حقوق دولتی معادن آذربایجان شرقی

رعنا نيكرفتار /خبرنگارجهان اقتصاد
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی گفت: در سال گذشته 
مبلغ ۲ هزار و پانصد میلیارد تومان حقوق دولتی وصول شد که نسبت 

به سال ماقبل رشد ۲,۵ برابری داشت.
استان  معادن  شورای  جلسه  یکمین  و  بیست  در  عظمایی  محمدجعفر 
اظهار کرد: امسال هم پیش بینی میکنیم با رشد مناسب وصلی حقوق 

دولتی، به رقم ۳ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان برسیم .
از  تومان  میلیارد  هفتصد  حدود  گذشته  ماه   ۵ طی  اینکه  بیان  با  وی 
عزم  و  داد: همت  ادامه  است؛  استان وصول شده  معادن  دولتی  حقوق 
همه دستگاه های اجرایی برای استفاده از درآمد حاصل از وصول حقوق 
دولتی معادن در پروژه های عمرانی و زیربنایی بویژه در مناطق استقرار 

معادن، قابل توجه است.
وی همچنین با اشاره به برگزاری مزایده محدوده های معدنی در مهرماه 
پیش رو گفت: مجوز برگزاری این مزایده از شورای عالی معادن کشور 

اخذ و دستوالعمل اجرایی آن دریافت شده است.
عظمایی اظهار داشت: در این دوره نیز همانند ۴ دوره گذشته، مزایده 
از طریق سامانه الکترونیکی دولت با نا اختصاری _ستاد_ بصورت کاملا 

شفاف و براساس همه موازین قانونی و مقرراتی برگزار می شود.
وی با بیان اینکه همکاری و همراهی همه دستگاه های اجرایی و نظارتی 
به برگزاری بی نقص این رویداد اقتصادی منجر خواهد شد؛ تصریح کرد: 
همه معادن و محدوده های معدنی قابل واگذاری از طریق این مزایده، به 

افراد دارای صلاحیت فنی و مالی واگذار می شود.
دبیر شورای معادن استان همچنین پیشنهاد کرد؛ فهرست همه معادن 
قابل واگذاری قبل از ورود به چرخه مزایده در کمیته فنی و زیربنایی 

استان به ریاست معاون عمرانی استاندار بررسی شوند.
مدیرکل صمت استان همچنین در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به پیگیری های لازم جهت افزایش اختیارات شورای معادن از شورای 
عالی کشور گفت: دستگاه های اجرایی و بخش خصوصی استان نقطه 
نظرات خود را به دبیرخانه استانی شورا واقع در این اداره کل اعلام کنند 
تا ضمن پیگیری پیشنهادات بتوانیم اثربخشی مصوبات شورای استانی را 
برای تسهیل و تسریع سرمایه گذاری در بخش معدن استان شاهد باشیم.

 لزوم استفاده از فناوری های نو در حوزه آب 
و خاک آذربایجان شرقی

 سيما نيكرفتار /خبرنگارجهان اقتصاد
از  بهینه  استفاده  برای  الگوسازی  لزوم  بر  شرقی  آذربایجان  استاندار   
منابع آب و خاک و جذب سرمایه گذاری و استفاده از فناوری های نو و 

دانش بنیان در این زمینه تاکید کرد.
عابدین خرّم در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری شرکت آب منطقه ای 
و  بهره برداری  مدیریت  خصوص  در  هواپیمایی  شرکت  یک  و  استان 
از  باید  مناطق  بومی  ساکنان  گفت:  ارسباران  و شبکه  از سد  نگهداری 
ثمرات طرح های دانش بنیان و سرمایه گذاری در این حوزه بهره مند شوند 
و نتایج مثبت آن را در افزایش بهره وری تولید و درآمد حاصل از اجرای 

این طرح ها لمس کنند.
وی ادامه داد: این تفاهم نامه با مراعات قانون و مقررات و مسائل اجتماعی 
و حق و حقوق شهروندان بومی امضا می شود و باید از رهگذر اجرای آن، 
الگوسازی صحیحی در خصوص استفاده مناسب و بهینه از منابع آب و 

خاک صورت گیرد.
استاندار با بیان اینکه اگر مردم نتایج مثبت این اقدامت را شاهد باشند، 
هر  در  باید  افزود:  کرد  استقبال خواهند  منطقه  در  آن  توسعه  از  قطعا 
آموزش  با  دارد،  وجود  مناسب  آب  و  حاصلخیز  زمین  که  استان  جای 
بخش  ظرفیت  از  استفاده  و  محلی  مردم  به  کشاورزی  نوین  روش های 
خصوصی، مدیران باتجربه و شرکت های دانش بنیان در راستای مردمی 

کردن اقتصاد کشاورزی گام های اساسی برداریم.
خرّم با ابراز تاسف از مغفول ماندن بخش کشاورزی در آذربایجان شرقی 
اضافه کرد: کشاورزی یکی از بخش های مهم اقتصادی استان است که 
می توان با توانمندسازی فعالان این حوزه از هدررفت آب، فرسایش خاک 
و تولید محصولات بی کیفیت جلوگیری کرده و بهره وری را افزایش داد.

سد  نگهداری  و  بهره برداری  مدیریت  منعقدشده،  تفاهم نامه  براساس   
و  بهره وری  افزایش  هدف  با  آن  وابسته  تاسیسات  و  ارسباران  شبکه  و 
ایجاد سایت گردشگری، از شرکت آب منطقه ای آذربایجان شرقی به یک 

شرکت هواپیمایی واگذار می شود.
واقع در محدوده سد  اراضی  از  در حال حاضر یک هزار و ۵۰۰ هکتار 
لای روبی  و  بهره وری  افزایش  محل  از  که  است  کشت  زیر  ارسباران، 
 ۷۵۰ تا  کشت  زیر  اراضی  سد،  بهینه  مدیریت  و  آب  انتقال  کانال های 

هکتار دیگر قابل توسعه است.
مدت زمان تفاهم نامه منعقدشده 6 ماه تنظیم شده است تا پس از تحقق 

اهداف آن، بلافاصله تبدیل به قرار داد شود.
 

جشنواره طلای سرخ قاینات در تقویم 
رویدادهای گردشگری کشور ثبت شد

سرخ  طلای  جشنواره  گفت:  جنوبی  خراسان  میراث فرهنگی  مدیرکل   
جذب  در  تاثیرگذار  رویدادهای  از  یکی  عنوان  به  قاینات  شهرستان 
گردشگران داخلی و خارجی در فهرست رویدادهای ملی کشور به ثبت 

رسید.
به گزارش خبرنگار مهر، هادی شاه وردی صبح یکشنبه به خبرنگاران 
اظهار کرد: با توجه به اهمیت معرفی محصول راهبردی زعفران در استان 
در شاخه گردشگری کشاورزی و علاقه گردشگران به آشنایی با مراحل 
کاشت، داشت و برداشت آن و کیفیت زعفران قائنات به عنوان محصولی 
با استانداردهای بالا برای عرضه در سطح کشور و صادرات، کمیته ثبت 
اولویت  در  را  ثبت جشنواره طلای سرخ  استان  گردشگری  رویدادهای 

برنامه های ثبتی رویدادهای گردشگری استان قرار داد.
جنوبی  خراسان  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
رویدادهای  فهرست  در  قاین  سرخ  طلای  جشنواره  نهایت  در  افزود: 
گردشگری جمهوری اسلامی ایران با شماره ۲۰۲۰9۳6۰ به ثبت رسید.

همچنین  و  بسته بندی  فرآوری،  با  آشنایی  کرد:  اظهار  وردی  شاه 
بوده  جشنواره  ثبت  اهداف  دیگر  از  زعفران  گیاه  دارویی  کاربردهای 
خاستگاه  قائنات  شهرستان  اینکه  به  توجه  با  آن  کنار  در  و  است 
 زعفران است، قائنات به عنوان پایتخت زعفران ایران به همگان معرفی 

خواهد شد.

استان هااستان ها

 دوشنبه  27 شهريور 1402
 سال سی ودوم  شماره 8228

 قاسم توانايی /خبرنگارجهان اقتصاد
استانداری فارس با تقدیر از عملکرد شرکت برق منطقه ای فارس برای 

تابستانی و  اوج مصرف  از نقطه  بار و عبور موفق  برنامه ریزی و مدیریت 
تامین و انتقال برق در روزهای گرم سال تقدیر کرد. 

احسان خازن مشاور و مدیر کل حوزه استاندار فارس در نامه ای خطاب 
به مهندس یداله حقیقی مدیر عامل شرکت برق منطقه ای فارس، ضمن 
ابلاغ تقدیر و تشکر مقام عالی استان، از تلاش، برنامه ریزی، هدف گذاری 
و اجرای برنامه های مدیریت بدون خاموشی برق در تابستان امسال تقدیر 

کرد. 
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای فارس نیز با قدردانی از حمایت و همراهی 
تعامل  و  افزایی  استان در جهت هم  و مجموعه مدیریتی  فارس  استاندار 
از همراهی  تقدیر  و همچنین  استان  اجرایی  های  بیشتر دستگاه  هر چه 
عنوان کرد:  تابستان،  ایام  در  پرُباری شبکه  از دوره  عبور  برای  مشترکان 
تشویق اولویت اصلی صنعت برق برای مدیریت مصرف بوده و استفاده از 
ابزارهای تشویقی، ۷۰ درصد از برنامه ها در این زمینه را شامل شده است. 
 تابستان سال 1۴۰۰ وضعیت شبکه برق در اضطرار بود و خاموشی های 

وسیعی را در کشور شاهد بودیم 
اضطرار  در  برق  شبکه  وضعیت   1۴۰۰ سال  تابستان  کرد:  بیان  حقیقی 
بود و خاموشی های وسیعی را در کشور شاهد بودیم، بی برقی هایی که از 
اردیبهشت آن سال شروع شد و تا اواسط مهر ادامه داشت و بعضا دو تا 

سه نوبت خاموشی در روزهایی اعمال می شد. 
حقیقی با یادآوری اینکه سال گذشته و با مدیریت مناسبی که در سطح 
برنامه ریزی  و  نوبتی  خاموشی  بدون  عبور  شاهد  اعمال شد،  نیرو،  وزارت 
امسال  گفت:  بودیم،  بوشهر  و  فارس  استان های  ویژه  به  کشور،  در  شده 
از بروز مشکل به واسطه  نیز برنامه هایی برای مدیریت مصرف و ممانعت 
ناترازی بین تولید و مصرف انرژی برق تدوین و اجرایی شده و خوشبختانه 
تاکنون 9۷ درصد این برنامه ها، در بخش های توسعه ای محقق شده است 

مشترکان  خوب  همکاری  با  قبل،  سال  همچون  نیز  را  امسال  تابستان  و 
بدون کمترین تنشی، در حال سپری شدن است. 

 عدد ناترازی تولید و مصرف برق امسال حدود 6۰۰۰ مگاوات نسبت به 
سال گذشته کاهش یافته است 

حقیقی با بیان اینکه عدد ناترازی تولید و مصرف برق امسال حدود 6۰۰۰ 
مگاوات نسبت به سال گذشته کاهش یافته است اما همچنان وجود دارد، 
حداقل  زمان  بودجه،  صرف  نیازمند  ناترازی  کامل  رفع  کرد:  خاطرنشان 
انرژی برق است و در کوتاه  چهار ساله و ایجاد ظرفیت های جدید تولید 
به  فارس  ای  منطقه  برق  شرکت  عامل  مدیر  نیست.  حصول  قابل  مدت 
برداری  بهره  همکاران  روزی  شبانه  و  ناپذیر  خستگی  و  وقفه  بی  تلاش 
مؤثر  نقش  و  با صنایع  تعامل  مشترکین جهت  و خدمات  دیسپاچینگ  و 
این همکاری مشترک در جهت حفظ پایداری شبکه در عبور از تابستان 
اشاره کرد و افزود: اقدام بی سابقه و جهادی نصب 1۴ دستگاه دیزل در 
بوده  نقاط استان  از دورافتاده ترین و محروم ترین  9 ساختگاه استان که 
و طی ۴۵ روز رکورد بی سابقه نصب و راه اندازی در شرایطی که حداقل 
امکانات رفاهی و معیشتی برای همکاران فراهم نبوده است نقش به سزایی 
در تامین برق پایدار حتی در دورافتاده ترین نقاط روستایی استان داشته 
است.   با مدیریت منسجم و تعامل حداکثری بین کلیه واحدهای سازمانی 

شرکت برق فارس دستاوردهای بزرگی در تابستان امسال رقم خورد
بین  حداکثری  تعامل  و  منسجم  مدیریت  کرد:با  اضافه  حقیقی  مهندس 
در  بزرگی  دستاوردهای  فارس  برق  شرکت  سازمانی  واحدهای  کلیه 
پست  احداث  سابقه  بی  رکورد  ثبت  به علاوه  رقم خورد.  امسال  تابستان 
 6 بندی  برنامه زمان  استان در  از  نقطه  توزیع در چندین  و خطوط فوق 
ماهه با تلاش بی وقفه و شبانه روزی همکاران معاونت طرح و توسعه و با 
همکاری همکاران معاونت مالی و پشتیبانی و همت جهادی مدیران ارشد 
رقم  سال  روزهای  ترین  گرم  در  شبکه  پایداری  حفظ  جهت  در  شرکت 

خورده که قابل تقدیر است.

 از سوی استانداری صورت گرفت

تقدیر از برق منطقه  فارس برای عبور از تابستان گرم

فعال سازی دوربین های کنترل سرعت در اراک

همجواری نخلستان و شالیزار

موسوی/خبرنگارجهان  محسن  سيد   
اقتصاد

معاون امور زیربنایی و حمل و نقل شهری 
شهرداری اراک خبر داد : در 8۴ نقطه شهر 
اراک 1۰۰ دوربین نظارتی و در 1۲ نقطه 
شده  ثبت  خوان  پلاک  دوربین   ۲۵ شهر 

است.
به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل 
حمل  و  زیربنایی  امور  معاون  شهرداری، 
به  اشاره  با  اراک  نقل شهری شهرداری  و 
ترافیکی  و  نظارتی  دوربین های  وضعیت 
اراک گفت: در 8۴ نقطه شهر اراک 1۰۰ 
شهر ۲۵  نقطه  در 1۲  و  نظارتی  دوربین 
دوربین پلاک خوان ثبت شده که اکنون این 

۲۵ دوربین فقط قابلیت پلاک خوانی دارند 
اما در آینده نزدیک ثبت معاینه فنی برتر 

هم برای این دوربین ها خواهیم داشت. 

مرادی با بیان اینکه دوربین های کمربندی 
و  سرعت  متوسط  ثبت  قابلیت  جنوبی 
جریمه را دارند، گفت: در محور کمربندی 

کنترل  دوربین های  نقطه  سه  در  جنوبی 
سرعت داریم که فعال شدند همچنین در 
سه نقطه مجاور شهر صنعتی، شهرک گردو 
ثبت  دوربین های  هم  سردشت  میدان  و 

تخلف فعال شدند. 
هم  شمالی  کمربندی  محور  گفت:  وی 
زودی  به  نقطه  در ۴  که  داریم  برنامه  در 
دوربین های کنترل سرعت برای ثبت تخلف 
فعال شوند. مرادی افزود: در مبادی ورودی 
اراک ۵ نقطه جانمایی شده که در این نقاط 
هم دوربین های ثبت تخلف و پلاک خوان 
نصب خواهد شد و اعتباری که تاکنون برای 
اقدامات هزینه شده در سال گذشته  این 

حدود ۲۵ میلیارد تومان بوده است.

 »اسماعیلیه« یکی از بخش های شهرستان 
در  بالقوه ای  پتانسیل های  دارای  و  اهواز 
زمینه های کشاورزی، بوم گردی و... است که 

این ظرفیت ها سالهاست مغفول مانده است.
سه  از  یکی  »اسماعیلیه«  مجدم:  معصومه 
بخش تابعه شهرستان اهواز است که در سال 
1۳9۲ و پس از تفکیک بخش مرکزی ایجاد 
اهواز، در  این بخش در قسمت غربی  شد؛ 
مسیرهای اهواز- خرمشهر و جاده امام صادق 
)ع( )جاده بقایی در حاشیه رودخانه کارون( 

قرار دارد.
بخش اسماعیلیه با جمعیتی بالغ بر ۲۵ هزار 
نفر متشکل از ۵۰ روستاست که ۲۳ روستا 
دارای دهیار و ۲۷ روستای آن فاقد دهیار 
هستند؛ همچنین چهار روستای این بخش با 
توجه به شاخص هایی که دارند به روستاهای 

دهیاردار اضافه خواهند شد.
و  کشاورزی  منطقه  این  مردم  اصلی  شغل 
دامپروری است و به دلیل داشتن نخلستان 
در  بالایی  ظرفیت  بسیار،  شالیزارهای  و 

زمینه های گردشگری و بوم گردی دارد.
چهار شرکت توسعه نفت، نفت و گاز کارون، 
نفت و گاز اروندان و کشت و صنعت نیشکر 

امیرکبیر در بخش اسماعیلیه فعالیت دارند.
تور  در  اسماعیلیه  بخشدار  ساکی،  ابراهیم 
روستاهای  از  خبرنگاران  بازدید  و  رسانه ای 
سال  یک  در  کرد:  اظهار  اسماعیلیه  بخش 
اخیر با توجه به مبالغ اختصاص داده شده از 
حق آلایندگی ها و ارزش افزوده، پیشرفت و 
آبادانی خوبی در روستاهای این بخش صورت 
گرفت.وی با بیان اینکه قریب به 8۰ پروژه 
عمرانی به ارزش ۳1۷ میلیارد ریال در بخش 
تصریح  است،  شده  انجام  اهواز  اسماعیلیه 
کرد: زیرسازی معابر در قالب 1۵ پروژه به 
مساحت 111 هزار و 6۰۰ مترمربع، آسفالت 
معابر با قیر یارانه ای بنیاد مسکن در قالب 1۴ 
پروژه به مساحت 1۰۲ هزار مترمربع، هفت 
پروژه جوی و جدول به طول هفت هزار و 
1۰۰ متر، کفپوش خیابان ها در قالب چهار 
پروژه به مساحت پنج هزار و ۵۰۰ مترمربع، 
متر،  به طول ۷۵۰  گذاری  لوله  پروژه  یک 
۷۳ پایه روشنایی در قالب 6 پروژه، 1۴ عدد 
برج نوری در قالب سه پروژه، 18 عدد تابلو 
ورودی و یک پروژه روشنایی معابر، اقدامات 
انجام شده در 6 ماه اخیر در قالب زیباسازی 
است. اسماعیلیه  روستاهای  سازی  ایمن  و 

حاضر  حال  در  گفت:  اسماعیلیه  بخشدار 
روشنایی 1۰۰ درصد، برج های نوری 1۴ تا 
1۰۰ درصد، تابلو، کفپوش و جوی و جدول 
به طور کامل انجام شده و تنها آسفالت معابر 
شده  انجام  درصد   8۰ حدود  زیرسازی  و 
است؛ اخیراً نیز چند پروژه برای اجرای آیلند 
روستای مگطوع، پروژه های تکمیلی روستای 
صفحه دو، بیت واوی و ملیحان در سامانه 
»ستاد« معرفی شده که هنوز تعیین تکلیف 
نشده اند اما با توجه به زمانبندی انجام شده 
بخش  امسال  مهرماه  پایان  تا  داریم  قصد 
عمرانی روستاهای این بخش را 1۰۰ درصد 
اینکه  بیان  با  کرد.ساکی  خواهیم  تکمیل 
بخش اسماعیلیه به دلیل مجاورت با رودخانه 
کارون در حوزه کشاورزی شرایط خوبی دارد، 
تصریح کرد: شلتوک یکی از کشت هایی است 
که در این منطقه انجام می شود؛ امسال با 
نبود  توجه به شرایط خوب حوزه کارون و 
ممنوعیت کشت در این بخش، 1۴ هزار و 
۵۰۰ هکتار شلتوک کشت شده است.وی با 
اشاره به ظرفیت بالای نخیلات در اسماعیلیه 
بخش  این  اراضی  از  هکتار   ۴۲۴ گفت: 
از این میزان  کشت خرما و نخل است که 

۳۴۲ هکتار استعمران، 6۲ هکتار بریم و ۲۰ 
هکتار برحی است؛ سالانه میزان ۳۰ هزار تن 
تولید خرما در این بخش تولید می شود که 
۲۰ هزار تن آن استعمران و انواع دیگر خرما 
1۰ هزار تن است.بخشدار اسماعیلیه اضافه 
کرد: در چند سال اخیر نخل ها به دلیل گرد 
و غبار دچار بیماری آفت خرما می شوند که 
سبب می شد اهالی روستاها متضرر شوند اما 
با اقدام مؤثر جهاد کشاورزی و بیمه کردن 
تمام نخل ها، همچنین ارائه خدمات به نخل 
داران، می توان گفت در ۲ سال اخیر حدود 

۲۵ درصد افزایش نخیلات داشته ایم.
ساکی بیان کرد: محصولات دیگری از جمله 
لیموترش، لوبیا، انجیر، کنجد و موز در منطقه 
کشت می شود؛ البته اعلام کارشناسان این 
بخش ظرفیت کشت محصولات گرمسیری از 
جمله پاپایا، موز و انبه را دارد اما باید متقاضی 
بازدهی  باید  مردم  بنده  نظر  به  باشد.  آن 
محصول را ببیند تا به آن گرایش پیدا کنند، 
به همین منظور لازم است جهاد کشاورزی 
کشت چند محصول را به عنوان پایلوت انجام 
دهد تا مردم نتیجه آن را لمس کرده و در 

راستای کشت این محصولات اقدام کنند.



کارتون روز اینفوگرافی

خبر مستند

محسن رفیعی

مدیرعامل پیشین نمایشگاه بین المللی تهران:

جشنواره ملی پوسترها را همه ساله برگزار کنید
فوتبال، رفاقت و رقابت در مستند »آقا حسن«

اسفهبدی با آروزی موفقیت برای تیم برگزاری جشنواره ملی 
پوسترها پیشنهاد داد که این رویداد صنعتی -فرهنگی همه 

ساله و به صورت متوالی برگزار شود.
جشنواره ملی پوسترهای نمایشگاهی پس از وقفه ای پنج 
ساله همزمان با نمایشگاه صنعت نمایشگاهی برگزار خواهد 
شد. این رویداد ملی که در دو دوره برگزاری خود با استقبال 
فعالان صنعت نمایشگاهی کشور به اقبال رسید در راستای 
نمایش اهمیت پوسترها در این صنعت بزرگ و پایگاهی برای 

گردهمایی فعالان این صنعت برگزار می شود.
اولین دوره برگزاری این رویداد همزمان با مدیریت حسین 
مدیر  تنها  بود.  تهران  المللی  بین  نمایشگاه  در  اسفهبدی 
منطقه ای یوفی با حمایت از ایده برگزاری این رویداد نقش 
مهمی در تعالی این جشنواره داشت. او پس از سال ها سکوت 
خبری و با توجه به اهمیت برگزاری این جشنواره صنعتی - 
فرهنگی پاسخگوی سوالات تیتر کوتاه پیرامون جشنواره ملی 

پوسترها بود که در ادامه مطالعه خواهید کرد.
اسفهبدی در این گفتگو با بیان اینکه ایده برگزاری جشنواره 
ملی پوسترهای نمایشگاهی به عنوان یک رویداد ملی از روز 
اول مورد تایید او ,همکارانش در نمایشگاه بین المللی تهران 
بود، اظهار کرد: برگزاری این رویداد فرهنگی اقدامی بسیار 
خوب و پسندیده بود که در آن سال ها انجام شد. متاسفانه بنا 
به دلایل مختلف، برگزاری این رویداد پس از دو دوره متوقف 
شد؛ بنابراین از برگزارکنندگان این جشنواره درخواست دارم 
عزم خود را جزم کنند تا این رویداد مهم همه ساله و در تاریخ 
مشخصی برگزار شود تا اثرگذاری بیشتر و گسترده تری در 
صنعت نمایشگاهی کشور داشته باشد. به نوعی می توان گفت 

رونق این جشنواره در گرو برگزاری متوالی آن است.

این رویداد تجربه موفقی  اولین تجربه برگزاری  افزود:  وی 
بزرگمهر  آقای  از  اعم  این جشنواره  برگزارکننده  تیم  بود. 
مدیر مسئول روزنامه صمت و آقای میلاد محمدی به عنوان 
خبرنگار ایده ساز،  فعال و کوشای صنعت نمایشگاهی که 
دبیر این جشنواره هم بود، بسیار هماهنگ و با برنامه این 
رویداد را پایه ریزی کردند و از طرفی من و همکارانم در 
نمایشگاه بین المللی تهران هر آنچه در توان داشتیم پای کار 
آوردیم. همین عوامل موجب شد تا کارها به سرعت و بدون 
بروکراسی های مرسوم پیش برود. این موضوع نشان دهنده 
این است که همکاری های متقابل می تواند منجر به اتفاقات 

بزرگ و تاثیرگذار در هر بخش و صنعتی شود.
مدیرعامل پیشین نمایشگاه بین اللملی تهران در ادامه عنوان 
کرد: در زمان مدیریت من در نمایشگاه تهران ما کارشناسان 
چندانی در صنعت نمایشگاهی هم نداشتیم. با این حال من 
در آن سر دنیا جزو هیئت مدیره یوفی بودم و سیزده سال 
در صنعت نمایشگاهی کشور مدیریت کردم. این موضوع را 
مطرح کردم تا عنوان کنم هیچگاه یک فرد نمی تواند ادعا 
کند تمام موفقیت ها به دلیل مدیریت او بوده بلکه تیم اجرایی 
باید با یکدیگر هماهنگ باشد. از این رو اتفاقات خوب دوران 
مدیریت من اعم از برگزاری جشنواره پوسترهای نمایشگاهی 

نیز ماحصل عملکرد یک تیم منسجم و خوب بود.
وی در ادامه با اشاره به اهمیت جزییات بصری در صنعت 
نمایشگاهی افزود:  پوسترها معرفی نامه نمایشگاه ها هستند. 
موضوع نمایشگاه ها باید از طریق پوسترها در کوتاه ترین 
زیبایی  میان  این  در  و  شود  القا  مخاطب  به  ممکن  زمان 
پیام  انتقال  این  در  مهمی  بسیار  نقش  نیز  بصری  های 
از  نمایشگاهی  پوسترهای  نیز  امروزه  خوشبختانه  دارند. 

استانداردهای لازم برخوردار هستند. از این رو برگزاری دوباره 
این جشنواره را به فال نیک می گیرم و امیدوارم اتفاقات 
خوب و مهمی از طریق برگزاری این جشنواره در صنعت 
نمایشگاهی کشور رقم بخورد. باعث افتخار من خواهد بود 
که پس از سال ها در این جشنواره شرکت و با دوستان و 
همراهان قدیمی دوباره  همکلام شوم. برای تیم برگزاری این 

جشنواره آروزی موفقیت دارم.
رییس سابق منطقه ای یوفی در خاورمیانه و آفریقا تصریح 
کرد: مهم ترین نکته ای که جذابیت این جشنواره را بیشتر 
کرده آن است که برخی پوسترهای برگزیده از استان  های 
غیر از پایتخت بودند و جای خوشحالی بسیاری دارد. این 
در  بسیاری  برجسته  طراحان  ما  می دهد  نشان  موضوع 
چنین  در  آنان  حضور  برای  فرصت  اما  داریم،  شهرستان 

رویدادهایی کم است.
از برگزاری دوره  ابراز خرسندی  اسفهبدی در پایان ضمن 
سوم جشنواره پوسترها در سال جاری گفت: شاید بسیاری 
از مسئولان کشور به درستی نداند که صنعت نمایشگاهی تا 
چه اندازه می تواند پویا و اشتغالزا باشد. به جرات می توانم 
بگویم که هزاران شغل در طی فقط یک سال در این محل 
ایجاد می شود و جوانان بسیاری به صورت دائم با نمایشگاه 
باید قدر صنعت  های مختلف مشغول به فعالیت هستند. 

نمایشگاهی بسیار بیشتر دانست.

 مستند »آقا حسن« که تولید مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی است، 
به آسیب های طرفداری از تیم های فوتبال می پردازد.

به گزارش گروه فرهنگی ایرنا از روابط عمومی مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و 
پویانمایی، محمد سلیمی راد درباره مستند جدیدش با نام »آقا حسن« گفت: »این روزها 
مشغول پیش تولید مستند »آقا حسن« هستم که داستان آن درباره جوانی ۲۷ ساله، 
به نام آقا حسن است که در شهر دهدشت واقع در استان کهگلویه و بویراحمد زندگی 
می کند و علاقه شدیدی به فوتبال و به خصوص تیم پرسپولیس دارد که علاقه مندیِ 
او به این تیم زبانزد است.آقا حسن کافه ای راه اندازی کرده که چند سالی می شود در 
آنجا همراه با شریک اش آقا هادی مشغول کار است و برعکس آقا حسن، آقا هادی 
از طرفداران سرسخت تیم استقلال است. طرفداریِ این دو از تیم های محبوب شان 
به واسطه بازی های فوتبال که در کافه شان با دستگاه پروژکتور می بینند، یک سری 
اتفاقات بین شان رقم می زند که در این مستند می بینیم. از طرف دیگر یک رفاقت هم 
با یکدیگر دارند اما در بحث فوتبال این رفاقت به رقابت تبدیل می شود. اما اتفاقاتی که 
میان این دو دوست رقم می خورد برای من جالب بود که در قالب یک مستند به آن 
بپردازم.«سلیمی راد ادامه داد: »این مستند یک کار فصلی است و داستانی که برای آقا 
حسن در نظر گرفته ام بستگی به اتفاقات فوتبالی دارد و ممکن است پروسه ساخت 
بیش از یک سال زمان ببرد که بخش زیادی از فیلم برداری ما هم در شهر دهدشت 
خواهد بود و همچنین بخش دیگر هم در ورزشگاه آزادی است.«او توضیح داد: »مستند 
»آقا حسن« تولید مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی است و پژوهش 
و کارگردانی را من برعهده دارم. تلاش می کنیم سال آینده این مستند را به جشنواره 
سینماحقیقت برسانیم و اگر تا خرداد سال آینده فیلم برداری انجام شود، سه ماه مراحل 
فنی زمان می برد و بعد در جشنواره سینماحقیقت حضور خواهد داشت.«سلیمی راد 
درباره پرداخت به موضوع آقا حسن در مستند جدیدش گفت: »من در ساختاری که تا 
به حال کار کرده ام، مستند »آقا حسن« جدید است و یک کار مفرح و ورزشی به حساب 
می آید. معمولا در مستندهایم بیشتر به موضوعات دفاع مقدس یا اجتماعی می پردازم اما 
با ساخت مستند »آقا حسن« قصد دارم خودم را در حوزه دیگری از مستندسازی محک 
بزنم و احساس ام این است که بهترین مستندم را خواهم ساخت. ضمن اینکه مستند »آقا 
حسن« می تواند یکی از آسیب های جدیِ اجتماعی را مطرح کند و آن علاقه مندی هایی 
که نسبت به فوتبال وجود دارد و آسیب هایی که به خانواده ها وارد می شود را نشان  دهد.
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 دوشنبه  27 شهريور 1402
 سال سی ودوم  شماره 8228

نخستین روزنامه اقتصادی ایران تأسیس: 

1۳70

• صاحب امتیاز و مدیر مسئول: خلیل محمودی
•سردبیر:شهریار خدیوفرد

•روابط عمومی : مهرناز خوشبخت
•گروه نفت انرژی : گلناز پرتوی مهر

•گروه اقتصاد : هاجر پاپری مقدم
•گروه بین الملل : مریم مرادی 

•گروه صنعت و معدن : مهرناز خوشبخت
مدیر فنی : وحید قهرمان

• تهران خیابان فاطمی پلاک 241 طبقه اول واحد3
تلفن : ۸۸۹۶۶۷41  ۰21   

تلفن سازمان آگهی ها : ۸۸۹۶344۹-۰۹۰13۹15۶34  ۰21
•کد پستی: 1414657946 

• روابط عمومی:۰۹12۰2۹335۸- ۸۶12۶۷۷۸  ۰21 
• چاپخانه: چاپ شاخه سبز  

•  پخش سراسری:  احمد جراری 
• امور مشترکین دفتر مرکزی: ساختمان مرکزی روزنامه

 • تلفن 021-۸۶12۶۷۷۸ 
• جهان اقتصاد عضو تشکل های صنفی »انجمن صنفی 

مدیران روزنامه های غیر دولتی«، »انجمن مدیران نشریات 
ایران« و »تعاونی مطبوعات کشور« است.
۱۳۷۱jahan@gmail.com:ایمیل

خبر

آغاز دوره تخصصی مربیگری 
فیتنس در تهران 

 جهان اقتصاد: دوره تخصصی مربیگری فیتنس به همت 
کمیته آموزش هیات بدنسازی و پرورش اندام استان تهران 

در حال برگزاری است. 
  دوره مربیگری درجه ۳ فیتنس به همت کمیته آموزش 
هیات بدنسازی و پرورش اندام استان تهران از امروز آغاز 
با سخنرانی مسعود حیدرزاده، سرپرست  این دوره  شد. 
استان  اندام  پرورش  و  بدنسازی  هیات  آموزش  کمیته 
تهران آغاز و بر کیفی سازی دوره های آموزشی تاکید 
شد. وی افزود: ورزش بدنسازی امروز مورد استقبال جامعه 
قرار گرفته و ما وظیفه داریم تا مربیان متعهد و متخصص 
تربیت کرده تا علاقه مندان در مسیر صحیح ورزش قرار 
گرفته و آموزش ببینند. برهمین اساس تا پایان سال جاری 
دوره های متعدد دانش افزایی و مربیگری تخصصی برگزار 
خواهد شد و این روند با جدیت از سوی کمیته آموزش 
هیات بدنسازی و پرورش اندام استان تهران پیگیری می 
شود. حیدرزاده تصریح کرد: در این دوره سرفصل هایی 
فاکتورهای  فیزیولوژی،  تغذیه،  کاربردی،  آناتومی  نظیر 
فیتنس و طراحی تمرین زیر نظر اساتید هر حوزه تدریس 
می شود. لازم به ذکر است که این دوره تخصصی تا روز 

پنجشنبه ادامه خواهد داشت.

به نام قــادر مــطلق

»اعلامیة پذیره نویسی سهام«
بانک پاسارگاد )سهامی عام(

شماره ثبت: 254300 و شناسه ملی: 10102946956

مرکز اطلاع رسانی: 82890 - 021

مورخ  هیئت  مدیرۀ  مصوبۀ  و   1400/10/19 مورخ  فوق العاده  عمومی  مجمع  مصوبۀ  استناد  به  می ر ساند  اطلاع  به 
1402/03/17 و مجوز شمارۀ 02/38203 مورخ 1402/02/23 بانک مرکزی ج.ا.ا و مجوز شمارۀ 024/1014836-036 
مورخ 1402/03/03 سازمان بورس و اوراق بهادار مقرر گردید سرمایۀ شرکت از مبلغ 272,969 میلیارد ریال به 
تعداد  از حق تقدم خرید سهام،  استفاده  تعیین شده جهت  یابد. در مهلت  افزایش  ریال،  میلیارد  مبلغ 322,969 
49،181،982،695 سهم از سهام جدید توسط سهامداران شرکت پذیره نویسی گردیده است. با عنایت به انقضای 
تعداد 818،017،305 سهم 1,000ریالی   افزایش سرمایه،  منظور تحقق  به  و  مذکور  از حق تقدم  استفاده  مهلت 
استفاده نشدۀ سهامداران برای پذیره نویسی عمومی با عنایت به مجوز شمارۀ 140230400901077578 مورخ 

1402/06/21 ادارۀ ثبت شرکت ها به شرح زیر عرضه می گردد:
1( موضوع فعالیت شرکت: 

مطابق مفاد مادۀ 3 اساسنامه، بانک در چارچوب قانون پولی و بانکی کشور، قانون عملیات بانکی بدون ربا و سایر قوانین 
ذیربط، مقررات ناظر بر عملیات مجاز بانکی و سایر مصوبات شورای پول و اعتبار و دستورات بانک مرکزی ج.ا.ا و با اخذ 

مجوزهای لازم، مجاز به انجام فعالیت های زیر می باشد: 
1- قبول سپرده

2- صدور گواهی سپرده عام و خاص
3- ارایه چک و خدمات مرتبط با آن طبق قانون صدور چک

4- انجام عملیات بین بانکی
5- انجام عملیات اعتباری مصرح در قانون عملیات بانکی بدون ربا و آیین نامه های مربوطه

6- ارایه انواع ابزارهای پرداخت
7- دریافت، پرداخت، نقل و انتقال وجوه ریالی و ارزی

8- انجام امور نمایندگی به منظور جمع آوری وجوه، انواع قبوض خدمات شهری، ودایع و ....
9- گشایش انواع اعتبار اسنادی و صدور انواع ضمانت نامه

10- ارایه خدمات بانکی الکترونیکی از جمله صدور انواع کارت های الکترونیکی )کارت های خرید؛ کارت اعتباری، کیف 
پول الکترونیکی و ....

11- قبول و نگهداری اشیاء گرانبها، اسناد و اوراق بهادار و اجاره صندوق امانات به مشتریان
12- انجام عملیات ارزی نظیر خرید و فروش ارز، انتقال ارز، دریافت و اعطای تسهیلات ارزی، صدور حواله های ارزی و ....

13- خدمات مربوط به وجوه اداره شده
14- تضمین بازخرید اوراق بهادار صادره اشخاص حقوقی دولتی و غیردولتی

15- انتشار یا عرضه اوراق مالی اسلامی ریالی و ارزی در داخل و خارج از کشور
16- انجام سفارشات مستمر مشتریان )دستور پرداخت مستمر(

17- ارایه خدمات مشاوره ای در زمینه های خدمات مالی، سرمایه گذاری، مدیریت دارایی ها به مشتریان
18- انجام وظایف قیومیت، وصایت، وکالت و نمایندگی مشتریان طبق قوانین و مقررات مربوطه
19- سرمایه گذاری از طریق خرید سهام، اوراق مشارکت، اوراق بهادار خارجی و اوراق صکوک

20- خرید و فروش اموال حسب ضرورت در چارچوب ضوابط بانک مرکزی ج.ا.ا
21- ایجاد هرگونه پوشش بیمه ای برای دارایی های بانک نزد شرکت ها و مؤسسات بیمه

22- حفظ، برقراری و ایجاد رابطه کارگزاری با بانک های داخل و خارج
23- ترخیص کالا از بنادر و گمرکات به حساب بانک

24- وصول مطالبات اسنادی
25- وصول سود سهام مشتریان و واریز به حساب آن ها

26- فروش تمبر مالیاتی و سفته
27- انجام سایر عملیات قانونی پس از اخذ تأییدیه بانک مرکزی ج.ا.ا

2( مرکز اصلی و نشانی شعب شرکت و کد پستی: تهران، بلوار میرداماد، پلاک 430، کدپستی 1969774511
3( سرمایۀ فعلی شرکت: 272,969,000,000,000 ریال،

4( موضوع افزایش سرمایه: افزایش سقف اعطای تسهیلات، بهبود نسبت های بانکی و توسعه خدمات
5( محل افزایش سرمایه: افزایش سرمایه از محل آورده نقدی سهامداران

6( مبلغ افزایش سرمایه: 50,000,000,000,000 ریال،
7( مبلغ سرمایه پس از افزایش: 322,969,000,000,000 ریال،

8( مدت شرکت: نامحدود
9( نوع سهام: عادی با نام و شرکت فاقد سهام ممتاز است.

10( ارزش اسمی هر سهم: 1,000 ریال،
11( مبلغ مشارکت  شده توسط سهامداران شرکت: 49,181,982,695,000 ریال،

12( تعداد سهام قابل عرضه به عموم : 818،017،305 سهم،
13( مشخصات اعضای هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت: ]مشخصات اعضای اصلی و علی البدل مطابق جدول زیر و 

براساس آگهی روزنامه رسمی مربوطه ذکر شود[

اشخاص حقیقی / حقوقی
شماره ثبت
اشخاص 

حقوقی

شناسه ملی 
اشخاص 

حقوقی
شمارهنام پدرنماینده

سمتکد ملیشناسنامه

مدیرعامل و عضو اصلی هیئت مدیره26620046087761علی حسین---آقای مجید قاسمی

عضو اصلی و رئیس هیئت مدیره12951817803069علی---ذبیح اله خزائی

عضو اصلی و نائب رئیس هیئت مدیره6374321934974هاشم---محمدرضا ساروخانی

عضو اصلی هیئت مدیره6481465315497محمدآقا---وحید باقری خیرآبادی

عضو اصلی هیئت مدیره37700054794439احمد---مهدی دهقان

عضو اصلی هیئت مدیره4262709352494محسن---محمد پورغلامعلی

عضو اصلی هیئت مدیره29883251439138حیدرعلی---ارسلان امیری

عضو علی البدل هیئت مدیره19210047121998امانی---محمدامیر داود

عضو علی البدل هیئت مدیره31239777541سیدمحمد---زهرا میرحسینی

14( شرایط حضور و حق رأی صاحبان سهام در مجامع عمومی: کلیه صاحبان سهام یا وکیل یا قائم مقام قانونی آنها یا 
نمایندگان اشخاص حقوقی صرف نظر از تعداد سهام خود به شرط مدارک اصالت، وکالت و یا نمایندگی می توانند در 

مجامع عمومی شرکت نمایند و هر صاحب سهم به ازای هر سهم یک حق رأی دارد.
15( مقررات اساسنامه راجع به تقسیم سود، تشکیل اندوخته و تقسیم دارایی بعد از تصفیه:

مطابق اساسنامه بانک 15 درصد سود سالیانه به حساب اندوخته قانونی و 5 درصد سود سالیانه به حساب اندوخته 
احتیاطی منتقل می گردد. مابقی سود با رعایت قوانین و مقررات بانک مرکزی ج.ا.ا و تصویب مجمع عمومی صاحبان 
سهام قابل تقسیم بین سهامداران می باشد. هر گاه بانک با پیشنهاد هیئت مدیره و با رأی مجمع عمومی فوق العاده 

منحل گردد تصفیه امور آن با متابعت از قوانین پولی و بانکی کشور و قوانین و مقررات مربوطه به عمل خواهد آمد.
16( تعداد و امتیازات سهام ممتاز شرکت: بانک سهام ممتاز ندارد.

17( مبلغ و تعداد اوراق مشارکت قابل تبدیل به سهم: بانک فاقد هرگونه اوراق مشارکت قابل تبدیل به سهام است.
18( مبلغ بازپرداخت  نشدۀ اوراق مشارکت: بانک فاقد هر گونه مبلغ بازپرداخت  نشدۀ اوراق مشارکت است.

19( مبلغ دیون شرکت و همچنین مبلغ دیون اشخاص ثالث که توسط شرکت تضمین شده است: مطابق با صورت های 
مالی حسابرسی شدۀ مورخ 1401/12/29 مجموع بدهی های بانک به مبلغ 5,124,118,118 میلیون ریال می باشد. 
همچنین بر اساس یادداشت 1-60 و 2-60 همراه صورت های مالی حسابرسی شده مزبور بدهی های احتمالی به همراه 
مبلغ تضمین های اعطایی در خصوص بدهی های اشخاص ثالث برابر با مبلغ 382,450,922 میلیون ریال بابت تعهدات 

اعتبار اسنادی و مبلغ 908,415,331 میلیون ریال بابت تعهدات ضمانت نامه های صادره می باشد.
20(  مدت پذیره نویسی: پذیره نویسی از اول وقت اداری روز سه شنبه مورخ 1402/06/28 آغاز و تا پایان وقت اداری 

روز چهارشنبه مورخ 1402/07/26 به مدت 30 روز ادامه خواهد داشت. 
تذکر: چنانچه سقف سرمایۀ تعیین شده قبل از انقضای مهلت پذیره نویسی تکمیل و وجوه مربوطه تأمین گردد، عملیات 

پذیره نویسی متوقف خواهد شد.
21(  حداقل و حداکثر سهامی که هنگام پذیره نویسی باید تعهد شود: حداقل 1 سهم و حداکثر 818،017،305 سهم و 

با رعایت حدود مقرر در ماده 5 قانون اجرای سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسي جمهوري اسلامي ایران 
22(  مشخصات متعهد پذیره نویسی و میزان تعهدات آن:

شخصیت نام متعهد
حقوقی

میزان 
موضوع فعالیتتعهدات

سرمایه گذاری در پروژه های ساختمانی و ارائه خدمات مشاوره ای و 100درصدسهامی خاصشرکت تامین مسکن گروه مالی پاسارگاد 
امکان سنجی و بررسی و نظارت فنی پروژه های ساختمانی و ....

توسعه و تکمیل انواع کارخانه ها و واحدها و شرکت های فعال در 100درصدسهامی خاصشرکت تأمین آتیه سرمایه انسانی پاسارگاد
بخش های تولیدی و کشتا

خرید و فروش سهام شرکت ها و انجام هرگونه عملیات مرتبط با بازار 100درصدسهامی خاصشرکت توسعه مدیریت پارس حافظ
سرمایه، تشکیل انواع شرکت ها و مشارکت با سایر شرکت ها

100درصدسهامی عامشرکت سرمایه گذاری پارس آریان
ایجاد سرمایه گذاری ها و یا مشارکت در تأسیس بانک ها، شرکت های 
بیمه، مؤسسات مالی و اعتباری، شرکت های کارگزاری و سایر امور و 

فعالیت های مشابه

23( روزنامۀ کثیرالانتشار: روزنامۀ کثیرالانتشاری که اطلاعیه ها و آگهی های ناشر در آن منتشر می شود روزنامۀ 
اطلاعات می باشد. همچنین اعلامیۀ مذکور در روزنامه های جهان اقتصاد و ابرار اقتصادی )بر اساس مفاد مادۀ 177 

لایحۀ اصلاحی قسمتی از قانون تجارت( نیز منتشر می گردد. 
24( چگونگی پذیره نویسی: با توجه به ثبت شرکت بانک پاسارگاد )سهامی عام( نزد سازمان بورس و اوراق بهادار، 
پذیره نویسی سهام این شرکت تماماً از طریق شبکه کارگزاری انجام خواهد شد. متقاضیان پذیره نویسی می توانند 
خریداران  ضمناً  نمایند.  اقدام  خرید  سفارش  تقاضای  ارائه  به  نسبت  پذیره نویسی  برای  تعیین شده  مهلت  در 
حق تقدم فوق، می بایست علاوه بر مبلغ پرداختي بابت حق تقدم، مبلغ اسمی هر سهم را نیز به کارگزار مربوطه 

بپردازند. 
25( مشخصات حساب بانکی ناشر: مبالغ ارزش اسمی حق تقدم های دریافتی توسط کارگزار ناظر در پایان هر 
روز معاملاتی، پس از تسویۀ وجوه در اتاق پایاپای شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویۀ وجوه، به 

حساب زیر واریز می گردد:
حساب شمارۀ 7-10000002-110-201 به  نام شرکت بانک پاسارگاد )سهامی عام(، نزد بانک پاسارگاد شعبۀ 

مرکزی کد 201 
26( کلیۀ اطلاعات و مدارک مربوط به شرکت شامل: اساسنامه، طرح اعلامیۀ پذیره نویسی و آخرین صورت های 
مالی به ادارۀ ثبت شرکت های تهران تسلیم شده  است. همچنین گزارش توجیهی هیئت مدیره در خصوص افزایش 
سرمایه، گزارش بازرس قانونی و بیانیۀ ثبت سهام در دست انتشار در سایت رسمی ناشران اوراق بهادار به آدرس 

www.codal.ir در دسترس علاقه مندان می باشد.
27( مشخصات سهامداران عمده: فهرست سهامداران بالای 5 درصد سهام بانک پاسارگاد، به شرح جدول زیر می باشد.

درصد مالکیتتعداد سهامنوع شخصیت حقوقینام سهامدار

27،296،899،9219/99سهامی عامشرکت سرمایه گذاری پارس آریان

28( نحوۀ عمل در صورت عدم تکمیل پذیره نویسی سهام بانک: شرکت های تأمین مسکن گروه مالی پاسارگاد، 
تأمین آتیه سرمایه انسانی پاسارگاد، توسعه مدیریت پارس حافظ و سرمایه گذاری پارس آریان هر یک  به تنهایی 
پذیره نویسی 100 درصد حق تقدم را تعهد نموده اند که در صورتی که حق تقدم خرید سهام عرضه شده در 
بورس اوراق بهادار به فروش نرسد، ظرف 5 روز پایانی مدت پذیره نویسی اقدام به خرید حق تقدم های باقیمانده 

خواهند نمود.

نکات مهم:
* مسئولیت صحت و قابلیت اتکای اطلاعات اعلامیۀ پذیره نویسی بر عهدۀ ناشر است.

* ناشر، شرکت تأمین سرمایه، حسابرس، ارزش یابان و مشاوران حقوقی ناشر، مسئول جبران خسارت وارده به 
سرمایه گذارانی هستند که در اثر قصور، تقصیر، تخلف و یا به دلیل ارائۀ اطلاعات ناقص و خلاف واقع در عرضۀ اولیه 

که ناشی از فعل یا ترک فعل آن ها باشد، متضرر گردیده اند.
* ثبت اوراق بهادار نزد سازمان بورس و اوراق بهادار، به  منظور حصول اطمینان از رعایت مقررات قانونی و مصوبات 
سازمان بورس و اوراق بهادار و شفافیت اطلاعاتی بوده و به منزلۀ تأیید مزایا، تضمین سودآوری و یا توصیه و 

سفارشی در مورد شرکت ها یا طرح های مرتبط با اوراق بهادار توسط سازمان نمی باشد.
* پذیره نویسان می توانند در صورت مشاهده هر گونه تخلف از موارد یاد شده در این اعلامیه مراتب را کتباً به 

سازمان بورس و اوراق بهادار به آدرس زیر ارسال نمایند.
تهران - ابتدای خیابان ملاصدرا - شمارۀ 13 سازمان بورس و اوراق بهادار - ادارۀ نظارت بر انتشار و ثبت اوراق 

بهادار سرمایه ای 
درصورتی که ناشر بانک و یا مؤسسات مالی و اعتباری باشد موارد زیر نیز باید درج گردد:

* پذیره نویسان فاقد هرگونه بدهی غیرجاری به بانک ها و مؤسسات اعتباری باشند.
* اشخاص حقوقی غیربانکی که بخشی از سرمایه و یا سهام آنها متعلق به دولت و یا شرکت های دولتی بوده و یا 

تحت مدیریت بخش دولتی قرار دارند نمی توانند در بانک سهامدار باشند.
* هیچ یک از بانک ها اعم از دولتی و غیردولتی و مؤسسات اعتباری نمی توانند در هیچ زمان بیش از یک درصد سهام 

بانک را دارا باشند. 
* سقف مجاز تملک سهم هر بانک یا مؤسسه اعتباری به طور مستقیم و غیر مستقیم برای هر شرکت سهامی عام 
و یا هر مؤسسه و نهاد عمومی غیر دولتی، بر اساس دستورالعمل تملک سهام بانک ها  و مؤسسات اعتباری - ابلاغ 

شده توسط بانک مرکزی ج.ا. ایران به شمارۀ 98/214888 به تاریخ 1398/06/28- خواهد بود.

هیئت مدیره بانک پاسارگاد



چری قابل  اعتمادترین  برند خودروسازی چین
شرکت چری در جدیدترین رتبه بندی موسسه J.D Power با یک پله رشد 
موفق  به اخذ رتبه نخست اعتماد پذیری خودرو شد.چری با محصولات با کیفیت خود 
توانست در آخرین ارزیابی موسسه J.D Power در سال ۲۰۲۳ افتخارات بسیاری 
را در شاخه های مختلف کسب نماید. در ۳1 آگوست که J.D. Power مطالعه 
 Tiggo ۵ و Arrizo ۲۰۲۳ را منتشر کرد . خودروهای IQS کیفیت اولیه چین

۵X ) که در کشور ایران بنام خودروی PRO X۵۵ شناخته می شود ( به ترتیب 
مقام نخست را در بخش سدان کامپکت و کراس اوور کامپکت کسب کردند.موسسه 
جی دی پاور و شرکا )J. D. Power and Associates( یک مجموعه 
خدماتی آماری است که در سال 1968 توسط جیمز دیوید پاور سوم تأسیس شده 
است. این شرکت در سال ۲۰۰۲ موفق به دریافت استاندارد ایزو 9۰۰1 شد. دفتر 

مرکزی این شرکت در تاوزند اوکس کالیفرنیا واقع شده است. این مؤسسه مطالعات 
آماری رضایت مشتریان در خصوص کیفیت کالا و رفتار خریدار برای صنایع مختلف 
را بررسی می کند و حوزه فعالیتش علاوه بر حوزه خودرو به بازاریابی و بنگاه های 
تبلیغاتی هم مربوط می شود اما دلیل اصلی شهرت این موسسه در جهان، نظرسنجی 

از مشتریان در خصوص کیفیت و قابل اعتماد بودن خودروهای نو و کارکرده است.

9
خبر

تسکین درد بازار خودرو با 
فروش اقساطی خودروسازان 

خصوصی
درحال حاضر می توان گفت بازار به رشد 
خارجی  خودروهای  عدم ورود  و  ارز  بهای 
واکنش نشان داده و روند صعودی را در پیش 

گرفته است.
بازار خودرو که در هفته های اخیر با افزایش 
قیمت همراه بود، حواشی زیادی ایجاد کرد. 
این بازار که مدت ها بود روند نزولی خود را حفظ 
کرده بود، با افزایش نرخ ارز و رسیدن آن به مرز 
۵۰ هزارتومان دچار رشد افسارگسیخته بهای 
انواع خودرو شد. این درحالی بود که در چند ماه 
اخیر، تنها در برخی موارد شاهد افزایش قیمت 
خودروهای داخلی و چینی بودیم و مدل های 
به واسطه خبرهای واردات خودرو،  خارجی 
روند نزولی خود را ادامه می دادند. درحال حاضر 
می توان گفت بازار به رشد بهای ارز و عدم ورود 
خودروهای خارجی واکنش نشان داده و روند 

صعودی را در پیش گرفته است.
بر این اساس از جمله عواملی که می تواند 
افزایش  از  ناشی  واردشده  آسیب های 
سال  دو  در  خودرو  قیمت  افسارگسیخته 
گذشته را به نوعی برای خریداران جبران کند، 
فروش اقساطی خودروهای بخش خصوصی 
است که در هفته های اخیر آغاز شده و نه تنها 
نوید افزایش عرضه خودرو به بازار و تسهیل روند 
خودرودار شدن متقاضیان را می دهد، بلکه با 
روش های متنوع فروش می تواند بازار فعلی را 
هم که به دلیل نوسانات نرخ ارز افزایش قیمت 

داشته است، آرام کند.
رشد تورم )به خصوص در یک سال گذشته( 
موجب شد بسیاری سرمایه های سرگردان 
خود را به سمت بازار خودرو روانه کنند که 
همین امر نیز سبب افزایش غیرمنطقی قیمت 

خودرو در کشور شد.
شرایط بازار خودرو در آن ایام به حدی آشفته 
شده بود که از خودرو به عنوان راهی برای حفظ 
سرمایه استفاده می شد؛ درحالی که در بسیاری 
از نقاط دنیا خودرو به عنوان کالایی مصرفی 

شناخته می شود.
ورود دولت برای ساماندهی بازار خودرو با 
ارائه چندین راهکار از جمله موضوع واردات 
خودرو صفرکیلومتر، ایجاد سامانه یکپارچه 
خودروهای  ورود  تصویب  و  خودرو  فروش 
بازار  شد  موجب  به بازار  خارجی  کارکرده 
پرالتهاب خودرو کمی آرام شود و قیمت ها 

به سمت منطقی شدن حرکت کنند.
ورود  برای  لازم  اقدامات  میان  این  در 
بسیار  سرعت  کارکرده  و  صفر  خودروهای 
خودروهای  بازار  که  اتفاقی  دارد.  اندکی 
خارجی بعد از ناامید شدن نسبت به واردات 
خودرو نسبت به آن واکنش نشان داده و بازار 
روند صعودی را در پیش گرفته است. حال 
تنها سامانه یکپارچه باقی مانده است تا بتواند 
این بازار را از چنین شرایط آشفته ای نجات 
دهد. اغلب کارشناسان معتقد بودند سامانه 
یکپارچه )بعد از دور اول( نقش اساسی در 
کاهش قیمت خودروها در بازار داشته است. با 
این وجود بسیار عجیب است که در حال حاضر 
چرا کسی مسئولیت سامانه یکپارچه را برعهده 
نمی گیرد؟! در هفته گذشته، ویدئویی از عباس 
علی آبادی )وزیر صمت( در پاسخ به سوال یک 
خبرنگار منتشر شد که در نوع خود قابل توجه 

بود.
علی آبادی درپاسخ به سوال این خبرنگار 
سامانه  فعالیت  توقف  یا  ادامه  درخصوص 
یکپارچه گفت که درمورد ثبت نام های جدید 
در سامانه یکپارچه اطلاعی ندارد. او همچنین 
گفته است این سامانه به هیچ عنوان متعلق 
به وزارت صمت نبوده و متعلق به شورای رقابت 

است.
این اظهارنظر وزیر صمت از این جهت قابل 
توجه بود که او 6 شهریورماه در زمان رونمایی 
و تحویل نمادین نخستین خودرو وارداتی در 
جمع خبرنگاران، به سوالی درخصوص سامانه 
یکپارچه پاسخ داده بود و در آن زمان اظهارنظر 
متفاوتی داشت. او گفته بود: »حذف سامانه 
یکپارچه عرضه خودرو صحت ندارد و همچنان 
فروش خودرو از طریق سامانه یکپارچه صورت 
خواهد گرفت. همچنین برنامه ما برای کنترل 
عرضه خودرو بر اساس سامانه یکپارچه خواهد 
بود.«اظهارات وزیر صمت و انداختن توپ در 
زمین شورای رقابت درحالی است که عرضه 
میلیونی خودرو در سامانه یکپارچه توسط این 
وزارتخانه صورت گرفته و متقاضیان منتظر 

دریافت خودروهای خود هستند.
بهای  است رشد  مدتی  بازار خودرو که 
مدل های خارجی را تجربه می کند، همچنان 
این روند صعودی را حفظ کرده و خارجی ها 
به دیگر  نسبت  قیمت  افزایش  بیشترین  با 

خودروهای بازار کار خود را ادامه می دهند.

اخبار خودرواخبار خودرو

 دوشنبه  27 شهريور 1402
 سال سی ودوم  شماره 8228

آن چه امروز 
گریبانگیر 

خودروسازی 
ایران شده، 

عمیقا پیچیده  
و ریشه دار 

است و 
به همین دلیل، 

بررسی دقیق 
این چالش ها 

ضروری به نظر 
می رسد. 

شفاف سازی 
و روشن گری 

علمی درمورد 
این کلاف 

سردرگم حتما 
مفید است. 

در این زمینه 
لازم است 

به اصول اولیه 
بازگردیم و 

از خود سوال 
کنیم که 

اصول تغییر 
کرده اند یا ما 

دچار فراموشی 
شده ایم؟

وضعیت نامساعد حفظ امنیت در صنعت  خودرو
بنیـاد موزیلا براسـاس تحقیقـات خـود ادعـا می کنـد 8۴ درصد از 
شـرکت های خودروسـازی اطلاعـات کاربرانشـان را بـا مجموعه های 

ثالـث به اشـتراک می گذارنـد.
خودروهـای امـروزی ماننـد رایانه هـای روی چـرخ هسـتند کـه 
دسترسـی به برنامه هـا، سـرگرمی ها و حتـی اینترنـت را فراهـم 
می کننـد. ماننـد بسـیاری از فناوری هـای هوشـمند، وسـایل نقلیـه 
مدرن نیـز توانایـی آن را دارند که اطلاعـات درمورد کارهایـی که مردم 
انجام می دهنـد و جاهایی که با خودروهایشـان می رونـد را جمع آوری 
کننـد. امـا مطالعـه جدیـد بنیـاد موزیـلا نشـان می دهـد تـلاش 
خودروسـازان بـرای حفـظ حریم خصوصـی ایـن اطلاعـات آن چنان 

کـه باید باشـد نیسـت.
ایـن گـروه غیرانتفاعـی اخیـرا مجموعـه ای از مقـالات را درمـورد 
اطلاعات شـخصی و حریم خصوصی در خودروها منتشـر کرده اسـت.

در ایـن بررسـی روی ۲۵ برند تحقیق شـده که تمام آن ها برچسـب 
هشـدار بنیـاد بهنـام »Privacy Not Included« را دریافـت 
کرده انـد؛ به این معنی کـه خودروسـازان فعالیت ضعیفـی در مدیریت 
اطلاعـات و تامیـن امنیـت آن هـا دارنـد. درواقـع موزیـلا دریافـت که 
خودروهـا به عنوان بدتریـن دسـته از محصولاتی که تا به حال بررسـی 

شـده رتبه بنـدی می شـوند.
بـر اسـاس ایـن مطالعـه تمـام برندهـای خـودرو مـورد بررسـی 
اطلاعـات شـخصی بیـش از حـد جمـع آوری می کننـد. علاوه بـر 
اطلاعـات مـورد نیـاز بـرای راه انـدازی یـک وسـیله نقلیه، جزئیاتـی 
درمـورد نحوه اسـتفاده افـراد از وسـایل نقلیه خـود، سـرعت رانندگی 
آن ها، جایی کـه می روند و سـایر نـکات مهم درحـال جمـع آوری ذکر 

شـده اسـت.
از طریـق  را  اطلاعـات  شـرکت های خودروسـازی همچنیـن 
سـرویس های متصـل مـورد اسـتفاده در خـودرو، از جملـه منابـع 
 Sirius XM شـخص ثالـث از شـرکت هایی ماننـد گـوگل، متـا یـا

می کننـد. دریافـت 
ایـن مطالعه نشـان داد کـه 8۴ درصد از شـرکت های خودروسـازی 
اطلاعـات مشـتریان را به مجموعه هـای ثالـث از جملـه ارائه دهندگان 
خدمـات، کارگـزاران اطلاعـات و سـایرین به اشـتراک می گذارنـد یـا 
می فروشـند. علاوه بـر ایـن ۵6 درصـد از خودروسـازان می گوینـد که 
درپاسـخ به دسـتورات دادگاه، حکم ها یا درخواسـت های غیررسـمی، 
اطلاعـات خـود را بـا مقامـات دولتـی یـا مجـری قانـون به اشـتراک 

می گذارنـد.
اکثـر شـرکت های  به ایـن نتیجـه رسـید کـه  بنیـاد موزیـلا 
خودروسـازی کنترل کمـی روی اطلاعات شـخصی دارنـد. 9۲ درصد 
از شـرکت های مـورد بررسـی ظاهـرا حـذف اطلاعات شـخصی خود 
را برای افـراد بسـیار دشـوار می کننـد؛ یا به طـور کل اجـازه ایـن کار را 

نمی دهنـد.
رنـو و داچیـا به عنـوان اسـتثناء فهرسـت شـده اند؛ اگرچـه ایـن 
مطالعـه نشـان می دهد ایـن دو برنـد تحت حیطـه قوانیـن حفاظت از 

اطلاعـات عمومـی اروپـا )GDPR( قـرار دارنـد.
بنیـاد موزیـلا بیـش از 6۰۰ سـاعت را صـرف تحقیـق درمـورد 
شـیوه های حریم خصوصی برندهـای خودرو کـرد و نتوانسـت تصویر 
کاملـی از نحـوه اسـتفاده یـا اشـتراک گذاری اطلاعـات مصرف کننده 

تعییـن کنـد.
همچنین در نظرسـنجی خود بـا تمام شـرکت های خودروسـازی 
تمـاس گرفـت؛ امـا فقـط از فـورد، هونـدا و مرسـدس بنز پاسـخ هایی 
دریافـت کـرد و ظاهـرا ایـن پاسـخ ها شـامل تمـام سـوالات نیـز 

. د نمی شـو
وب سـایت موتوروان نیز با خودروسـازان و گروه هـای خودرویی که 
در ایـن مطالعه ذکـر شـده اند تماس گرفـت و درخواسـت نظـر داد. در 
 Autos Drive نخسـتین پاسـخ هیوندای و فولکس واگـن شـرکت
America را به عنـوان مسـئول پروژه هـای نرم افزاری خـود معرفی 
کردنـد؛ مجموعـه ای کـه منجـر به ایجـاد اتحـادی بـرای نـوآوری در 
خـودرو شـد. ایـن سـازمان به نامـه ای کـه اخیـرا به کنگـره در رابطه با 
حریـم خصوصی خـودرو ارسـال شـده اسـت مرتبـط بـوده و از کنگره 
می خواهـد »به سـرعت تلاش هـای خـود را بـرای تصویب یـک قانون 

جامع حریـم خصوصـی مصرف کننـدگان فدرال تسـریع بخشـد.«
در ایـن نامـه، ایـن سـازمان اصـول حریـم خصوصـی خـود را برای 
فناوری هـا و خدمـات وسـایل نقلیـه برجسـته کـرده و بیـان می کند 
که کنگـره »باید قویـا حفاظت هـای حریم خصوصـی پایه منـدرج در 
اصـول قانـون فـدرال حریـم خصوصـی فرابخشـی را در نظـر بگیرد.«

اسـتلانتیس درپاسـخ، چنیـن ایمیلـی را ارسـال کـرده: »ادعاهای 
متعـدد در ایـن سـند نادرسـت اسـت؛ زیـرا به برندهـای اسـتلانتیس 
مربوط می شـود. مـا با دقت و پشـتکار حریـم خصوصی اطلاعـات را در 
نظر می گیریـم و مطابق بـا آن عمـل می کنیم. مشـتریانی که سـوالی 

دارنـد می توانند بـا مرکـز خدمات مشـتری مـا تمـاس بگیرند.«
نیسـان نیـز درپاسـخ گفتـه اسـت: »نیسـان حریـم خصوصـی و 
حفاظـت از اطلاعـات را بـرای مصرف کننـدگان و کارمنـدان خـود 
بسـیار جـدی می گیـرد. وقتـی اطلاعـات شـخصی را جمـع آوری 
می کنیم یـا به اشـتراک می گذاریـم، از تمام قوانیـن قابل اجـرا پیروی 
می کنیـم و حداکثـر شـفافیت را ارائـه می کنیـم. خط مشـی حریـم 
خصوصـی نیسـان آمریـکای شـمالی شـامل تعریـف گسـترده ای از 
اطلاعـات شـخصی و اطلاعـات شـخصی حسـاس اسـت؛ همان طـور 
که به صراحـت در مجموعـه رو به رشـد قوانین حفظ حریـم خصوصی 
ایالتـی در حـال تحـول در ایالات متحـده ذکـر شـده و شـامل انـواع 
اطلاعاتـی اسـت کـه ممکـن اسـت از راه هـای اتفاقـی دریافـت کند. 
مطابـق بـا برخـی قوانیـن حفـظ حریـم خصوصـی ایالتـی، نیسـان 
جزئیات حریـم خصوصی اطلاعـات مصرف کننده را در همـان گزارش 
افشـا می کنـد. خط مشـی رازداری مـا تا حـد امـکان به طور گسـترده 
نوشـته شـده اسـت تا با قوانین فـدرال و ایالتی مطابقت داشـته باشـد 
و همچنین بـرای مصرف کننـدگان و کارمندان تصویر کاملـی از حریم 
خصوصی اطلاعـات در نیسـان ارائـه شـود. برخی قوانیـن ایالتـی ما را 
ملـزم می کننـد جمـع آوری ناخواسـته داده هـا یـا اطلاعاتـی را کـه 
می تـوان از اطلاعات دیگر اسـتنباط کـرد، مانند موقعیـت جغرافیایی 

حسـاب کنیـم.«

این روزها جامعه و صنعت خودرو، درگیر خبرهای متنوعی در زمینه واردات 
خودرو است که از یک سو در ارتباط با واردات بوده و از سوی دیگر درباره تشویق های 
پیاپی در زمینه بومی سازی تکنولوژی های مرتبط است. بر این اساس جامعه و 
صنعت در صورت نداشتن اهداف روشن در بلندمدت، به شدت سرگردان خواهد 

شد.
به نظر می رسد گفتمان منطقی برای ارزیابی مزایا و هزینه های مرتبط با هر دوره 
اقدام )واردات برای کنترل بازار( و بومی سازی تکنولوژی های جدید )برای رسیدن 
به استقلال کامل( را از دست داده ایم. این روزها درحوزه خودرو، با وجود گفتمان های 
مرتبط با واردات )حتی با لحاظ خودروهای دست دوم و بدون تاییدیه استاندارد( و 
تولید داخلی به هر قیمتی )با هدف بومی سازی( دو قطبی بودن را تجربه می کنیم. 

این درحالی است که باید پذیرای پیامدهای عمیق انتخاب هایمان باشیم.
بر این اساس محکوم کردن احساسی واردات پراکنده تکنولوژی و از طرفی تولید 
داخل به هر کیفیتی عادلانه نیست. هر دو رویکرد دارای محاسن و معایبی است. با این 
حال عدم توجه کافی به اهداف بلندمدت، ما را از داشتن یک هدف اجتماعی منسجم 
در حوزه خودرو باز داشته است. ما نباید روی امواج تغییر حمل ونقل جهانی بی سکان 
و بی قطب نما باشیم؛ چراکه در این صورت در این بلندمدت تا حد زیادی متضرر 

خواهیم شد.
آن چه امروز گریبانگیر خودروسازی ایران شده، عمیقا پیچیده  و ریشه دار است 
و به همین دلیل، بررسی دقیق این چالش ها ضروری به نظر می رسد. شفاف سازی و 
روشن گری علمی درمورد این کلاف سردرگم حتما مفید است. در این زمینه لازم 
است به اصول اولیه بازگردیم و از خود سوال کنیم که اصول تغییر کرده اند یا ما دچار 

فراموشی شده ایم؟
اصول اولیه صحیح می تواند بستری برای شکوفایی باشد. براساس تعاریف اولیه، 
صنعت عبارت است از فعالیت های اقتصادی مربوط به فرآوری مواد خام و ساخت کالا 
در کارخانه ها. بر این اساس با سوالاتی از این دست مواجهیم که چرا درگیر چالش 
تولید خودرو هستیم و آیا این چالش در راستای افزایش تحرکات مثبت اجتماعی و 
ایجاد آسایش است؟ این موضوع سبب شده است ابزار )خودرو شیک تر( طبقه بندی 
اجتماعی جدیدی را ایجاد کند. همچنین با این سوال مواجهیم که آیا افزایش تعداد 

خودروها به اندازه ارتقای کیفیت محیط زیست ضروری است؟
به طور مشخص و در حال حاضر جامعه ما به لحاظ اقتصادی با چالش های 
متعددی مواجه است. در این راستا لازم است تعریف تازه ای از صنعت خودرو ایران 
داشته باشیم. صنعت خودرو ایران با ابهامات فزاینده ای مواجه است که شامل قیمت 
و کیفیت محصولات و نفوذ روزافزون برندهای خارجی به این صنعت است. در 
سال های اخیر چین به عنوان برنده اصلی در بازار خودرویی کشور ظاهر شده و آماده 
است به طور بالقوه بر بازار مسلط شود.بر این اساس در این جا با سوالاتی از این دست 
مواجهیم که وضعیت خودروسازی ایران در سال ۲۰۳۰ و بعد از آن به چه صورت 
خواهد بود؟ آیا  وضیعت فعلی ادامه خواهد داشت یا چین نقش مهم تری در صنعت ما 
ایفا خواهد کرد یا بازیگران خارجی جدیدی به بازار ایران راه پیدا می کنند؟ درپاسخ 

به این سوالات، چند سناریو قابل تصور است:
1- ادامه وضع موجود: ادامه مسیر فعلی و اتخاذ تصمیمات واکنشی و کوتاه مدت، 
در سال های آینده سبب می شود خودروسازان داخلی خودروهایی با کیفیت 
پایین تر از حد مطلوب تولید کنند. در این مدت تاکید دولت ها بر واکنشی بودن 

تصمیمات شان نسبت به بازار و واردات خودروهای خارجی همچنان ادامه دارد. 
با وجود محدودیت های اعمال شده، تحریم های بین المللی و حتی تولید قطعات 
یدکی محدود، برندهای خودروسازی چینی همچنان مشتریان را جذب خواهند 
کرد. در این سناریو واردات خودروهای چینی تسریع شده و در نتیجه توانایی های 

تولید بومی تضعیف می شود.
۲- برقی سازی محدود: دولت ممکن است به سمت توسعه وسایل نقلیه الکتریکی 
و هیبرید )براساس توان اقتصادی سالانه( حرکت کند؛ هرچند که دستیابی 
به پذیرش گسترده وسایل نقلیه و تثبیت یک اکوسیستم برقی کامل، همچنان یک 
چالش بزرگ در ایران به شمار می رود. برندهای چینی که به دلیل مقرون به صرفه 
بودن و قدرت فناوری در خودروهای برقی شهرت دارند، ممکن است به عنوان 
بازیگران برجسته در این قلمرو در بازار ایران ظاهر شوند. در این سناریو هم نقش 

چینی ها از نقش تولیدکنندگان داخلی پررنگ تر خواهد شد.
۳- بازگشت غول های اروپایی: لغو احتمالی تحریم ها می تواند نوید تجدید حیات 
غول های خودروسازی اروپایی مانند پژو و رنو در بازار تولید و فروش خودرو کشور 
باشد که احتمالا با همتایان چینی رقابت خواهند کرد. با این وجود، شبح رقابت با 
وسایل نقلیه الکتریکی چینی که اغلب به دلیل مقرون به صرفه بودن مورد تحسین 
قرار می گیرند، همچنان یک نگرانی در حال ظهور برای اروپایی ها در بازار ایران 
خواهد بود. اگر کشورمان بتواند فعالیت خارجی ها را در بازار داخلی مدیریت کند، 
شاهد بازاری آزادتر و رقابتی تر با تکنولوژی برتر و ارتقای زنجیره تامین خواهیم بود. 
دینامیک و احتمال رخ دادن این سناریو به رخدادهای ژئوپلیتیک ایران، چین و اروپا 

بستگی دارد.
۴ - کربن زدایی به عنوان یک سیاست کلان: یک تغییر تکاملی به سمت تولید 
انرژی سبز انبوه، کاهش سریع یارانه های سوخت های فسیلی و منطقی کردن 
مصرف انرژی و سوخت ممکن است چشم انداز صنعت حمل و نقل و انرژی کشور 
را به طور کامل دگرگون کند. سرمایه گذاری های کلان در این زمینه تنها از طریق 

سرمایه گذاری های مشترک با تولیدکنندگان چینی یا غربی امکان پذیر است.
این مسیر تحول آفرین می تواند وسایل نقلیه را با نگرانی های زیست محیطی، 
دسترسی  در  مصرف کننده  انتظارات  نتیجه  در  و  کند  هماهنگ   سریع تر 
به تکنولوژی های سبز زودتر برآورده شود؛ هرچند که پیمودن این مسیر با هزینه 
بسیار ممکن خواهد بود. در حال حاضر می توان گفت در زمینه عملی شدن این 

سناریو شواهد محکمی در کشور وجود ندارد.
درمجموع چالش های فراوانی آینده صنعت خودرو ایران را تحت تاثیر قرار 
می دهند که هم زمان فرصت هایی برای نوآوری نیز ایجاد می کنند. به نظر می رسد 
آینده خودروسازی ایران به نوع نگاه به شرق و غرب وابسته باشد که می تواند 

فرصت ها و تحدیدهایی برای کشور ایجاد کند.
ذینفعان و صنعتگران ایرانی در هر سطحی در کشور باید موضعی آینده نگرانه 
داشته باشند؛ موضعی که عمل گرایی و آینده نگری را بر حدس و گمان ارجح بداند. 
اکنون باید لحظه ای تامل کرد و درباره انگیزه های زیربنایی که صنعت و اقتصاد ما را 

به یکی از سناریوهای احتمالی ذکرشده هدایت می کنند، بیندیشیم.
ناکامی در انجام این امر، ما را از شکل دهی  چشم اندازی بزرگ تر که ممکن است 
جامعه را به سوی آینده ای پویاتر سوق دهد، غافل می کند. آینده صنعت خودرو ایران 
در سال ۲۰۳۰ وابسته به تعریف مجدد اندیشمندان ما از »خودروسازی ایران« است.

چشم انداز خودروسازی ایران در سال 20۳0

مساله کیفیت، در عصر وارداتی های دست دوم
دورانی را متصور هستیم که واردات خودروهای 
دست دوم محقق شده و بازار با خروج از رکود فعلی، 
به ثبات نسبی رسیده است. در چنین شرایطی، 
مشتریان در کنار اینکه دست بازتری برای انتخاب 
گزینه های  با  مواجهه  واسطه  به  احتمالا  دارند، 

بیشتر، دچار سردرگمی خواهند بود.
دورانی را متصور هستیم که واردات خودروهای 
دست دوم محقق شده و بازار با خروج از رکود فعلی، 
به ثبات نسبی رسیده است. در چنین شرایطی، 
مشتریان در کنار اینکه دست بازتری برای انتخاب 
گزینه های  با  مواجهه  واسطه  به  احتمالا  دارند، 

بیشتر، دچار سردرگمی خواهند بود.
اینکه رقیب اصلی برای نمونه های  با توجه به 
سطح بالا در میان محصولات وارداتی دست دوم، 
خودروهای مونتاژی هستند، در ادامه مطلب به این 
موضوع خواهیم پرداخت که کدام عوامل در اتخاذ 

تصمیم نهایی خریداران، نقش مهم تری دارند.
باید توجه داشت که در صورت تحقق واردات 
تیراژ  نو،  حتی  یا  دوم  دست  صورت  به  خودرو، 
ناچیزی از هر محصول را شامل خواهد شد و کمبود 
تعداد موجود از هر محصول، برای گسترش شبکه 
داشت.  نخواهد  اقتصادی  توجیه  نمایندگان، 

در  حتی  دوم  دست  خودروهای  دیگر،  سوی  از 
از  قاعدتا  توجه،  قابل  فنی  نقص  فقدان  صورت 
دوران گارانتی خود گذشته اند و حتی در صورت 
مشمولیت گارانتی هم به واسطه مشکلات ناشی 
در  حتی  سازنده،  کمپانی  نمایندگی  تحریم،  از 
صورت تمایل هم امکان حضور در ایران را ندارد. 
از سوی دیگر، تجربیات قبلی از حضور مستقیم 
حد  تا  مساله  این  داده  نشان  خارجی  برندهای 
زیادی منوط به مناسبات سیاسی است و در صورت 
تحقق هم چیزی نیست که برای درازمدت بتوان 
یعنی  مسائل،  این  جمیع  کرد.  حساب  آن  روی 
کلیه هزینه های نگهداری از جزئی ترین مورد مثل 

تعویض روغن، از روز اول با خریدار است.
خرید  در  توجه  قابل  نکات  از  دیگر  یکی 
به  دسترسی  امکان  دوم،  دست  خودروهای 
صورت  در  است.  مجرب  تعمیرکاران  و  قطعات 
ورود خودروهای دست دوم به بازار ایران، یکی از 
به  آشنا  تکنسین های  کمبود  احتمالی،  معضلات 
پیچیدگی های ساخت و مدل های مختلف خواهد 
بود. طبعا موضوع بازدهی و توجیه مالی در فرآیند 
تکنولوژی های  به  مسلط  تعمیرکاران  آموزش 
جدید، بسیار حائز اهمیت است. در کنار این مساله، 

دسترسی مطمئن و سریع به قطعات یدکی خودرو 
تنها در صورتی ممکن است که تعداد قابل توجهی 
از آن محصول در بازار یا در سطح شهرها موجود 
جلوتر  چه  هر  که  نیست  پوشیده  کسی  باشد.بر 
می رویم، سرعت توسعه فناوری مضاعف می شود 
و صنعت خودرو هم از این قاعده مستثنی نیست. 
به عنوان مثال اگر سه دهه قبل در این صنعت به 
۵ سال زمان برای ارائه تکنولوژی جدید نیاز بود، در 
دنیای فعلی این صنعت، هر ساله از تکنولوژی های 
جدیدی توسط برندهای پیشرو ارائه می شود که در 
قیاس با ۵ سال قبل تولیدات همان مجموعه، یک 
جهش چشم گیر محسوب می شود. حتی در بازار 
خودروی ایران در عین فاصله ای که با کشورهای 
صاحب صنایع خودروسازی وجود دارد، بسیاری 
از موارد که تا چند سال پیش به عنوان یک آپشن 
امروزه  می شد،  داده  تبلیغاتی  مانور  آن  روی 
می شود.  شناخته  خودرو  یک  ملزومات  به عنوان 
شاید در نگاه اول، قیمت پایین تر خودروهای دست 
دوم   که خود می تواند زیر سوال باشد   عاملی برای 
معنای چشم  به  عملا  اما  باشد،  خریدار  وسوسه 
بستن روی فناوری های جدید، ویژگی های ایمنی 

و استانداردهای روز است.
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طی پنج ماه؛ تسهیلات بانک 
کارگشایی گره گشای مشکلات 

بیش از 112 هزار نفر شد
پرداخت تعداد وام قرض الحسنه و جعاله بانک 
کارگشایی در مجموع طی پنج ماه ابتدای سال 

جاری از مرز 11۲ هزار فقره عبور کرد.
به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، بانک 
کارگشایی یکی از واحد های تابعه بانک ملی ایران 
است که به منظور رفع نیاز های فوری و احتیاجات 
ضروری افراد محروم و نیازمند جامعه از فروردین 
تا پایان مرداد ماه امسال با پرداخت وام قرض 
الحسنه و جعاله رفع احتیاجات ضروری به ارزش 
18 هزار و ۴69 میلیارد ریال گره گشای مشکلات 

11۲ هزار و 8۲9 نفر شد.
بانک کارگشایی می کوشد در مواقع ضروری با 
حداقل زمان در ازای ترهین طلاآلات با پرداخت 
تسهیلات جعاله و وام قرض الحسنه برای کمک 
تهیه  تحصیلی،  هزینه  کمک  درمان،  هزینه 
جهیزیه، ودیعه مسکن و...در کنار مشتریان خود 

باشد.
بانک کارگشایی در مدت پنج ماه نخست 
سال نیز تعداد ۴۲ هزار و ۴8۷ فقره تسهیلات 
و  هزار  یک  از  بیش  ارزش  به  قرض الحسنه 
96۲ میلیارد ریال و تعداد ۷۰ هزار و ۳۴۲ فقره 
تسهیلات جعاله به ارزش 16 هزار و ۵۰۷ میلیارد 

ریال پرداخت کرده است.
می دهد  نشان  آمار ها  است،  ذکر  به  لازم 
پرداخت تسهیلات جعاله و قرض الحسنه بانک 
کارگشایی در سال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال قبل به ترتیب ۵6 درصد و ۷۷ درصد رشد 

داشته است.
بانک کارگشایی به عنوان یکی از واحد های 
بانک ملی ایران در حال حاضر با 1۳ شعبه و ۴۲ 
دایره فعال در سراسر کشور مشغول ارائه خدمات 
متمایز و منحصر بفرد از جمله پرداخت وام قرض 
احتیاجات  جعاله  تسهیلات  اعطای  الحسنه، 
ضروری، نگهداری و حفاظت از طلا و جواهرات 
مشتریان، تخصیص صندوق امانت به مشتریان، 
افتتاح انواع حساب های بانکی، خدمات بانکداری 

الکترونیک و... به مشتریان ارجمند خود است.

برگزاری معارفه مدیران استانی 
جدید بانک صنعت و معدن 

استان های لرستان و کرمانشاه
مراسم معارفه مدیران استانی جدید بانک 
صنعت و معدن استان های لرستان و کرمانشاه 
با حضور حسین عسکری عضو هیأت مدیره، 
عبدالرضا ولی الهی معاون ارزیابی طرح ها و 
اعتبارات و عباس خبازی سرپرست مدیریت 
امور راهبری شعب در محل سرپرستی این 

استان ها برگزار گردید.
و  صنعت  بانک  عمومی  روابط  از  نقل  به 
معدن، در این دو مراسم جداگانه از زحمات و 
تلاش های بهروز دارائی نژاد مدیریت پیشین 
استان لرستان تقدیر و تشکر به عمل آمد و در 
ادامه آزاده یاراحمدی به عنوان مدیر جدید این 
استان لرستان معرفی گردید.همچنین بهروز 
دارائی نژاد به عنوان مدیر استانی و رییس شعبه 
کرمانشاه معرفی و از زحمات فرشید رادور زنگنه 
مدیر پیشین این استان قدردانی شد.حسین 
عسکری در این جلسات ضمن تشریح بخش هایی 
از گزارش هیات مدیره و سیاست ها و اهداف بانک 
در سال 1۴۰۲ از جمله توسعه بانکداری دیجیتال 
و استفاده از ظرفیت تسهیلات تبصره 18 به منظور 
جذب مشتریان موفق استان بر اصول حرفه ای 
گری و مشتری مداری در سازمان تاکید کرد.عضو 
هیات مدیره این بانک از اهمیت توجه به مشتریان 
سخن گفت و عنوان داشت: اساس مفهوم وجودی 
بانک، وجود مشتری است؛ بنابراین غایت همه 
فعالیت های ما باید ایجاد احساس تعلق به بانک 
در مشتری و رضایت وی باشد.وی خاطرنشان 
کرد: رمز موفقیت مدیران استانی ارتباط مستمر 
و انتقال و بکارگیری تجارب مختلف است اگر 
مدیری در ارتقای شاخص های عملکردی بانک در 
یک استان موفق عمل می کند لازم است همکاران 
از دانش و تجربه وی بهره ببرند و پیوسته در حال 
یادگیری و تلاش باشند.عسکری با اشاره به ایجاد 
کافه دانش بانک صنعت و معدن ابراز امیدواری 
کرد با رویکرد مناسب و همفکری با کارشناسان 
و همکاران باتجربه در سطح شعب و ستاد بانک 
اقدامات موثری درخصوص انتقال تجربه و دانش 
به سایر همکاران در راستای ارتقا سطح دانش 
همکاران صورت پذیرد.این مدیر ارشد بانکی 
بیان نمود: طبق روال گذشته توجه ویژه این بانک 
به استان های کمتر توسعه یافته است و تمرکز بر 
این است که در استان های کمتر توسعه یافته 
واحد های جدید ایجاد شده ضمن آنکه برای 
حفظ اشتغال و ایجاد ظرفیت ها و همچنین وصول 
مطالبات ارزی اقدامات موثری صورت گرفته 

است.

اخباراخبار

 دوشنبه  27 شهريور 1402
 سال سی ودوم  شماره 8228

مبلغ تسهیلات طرح ارغوان بانک سینا افزایش یافت
بانک سینا با هدف حمایت از مشتریان حقیقی و صاحبان کسب وکار خرد، 

سقف مبلغ تسهیلات ارغوان را از ۲ میلیارد ریال به ۳ میلیارد ریال افزایش داد.
به نقل از روابط عمومی بانک سینا، با توجه به استقبال مشتریان از تسهیلات 
طرح »ارغوان« که پیش از این بر اساس میانگین موجودی حساب و مدت زمان 

سپرده گذاری تا سقف ۲ میلیارد ریال پرداخت می شد، این بانک سقف مبلغ 
این تسهیلات را تا ۳ میلیارد ریال افزایش داد.

بر این اساس مشتریان بانک سینا می توانند با سپرده گذاری در مدت ۲ تا 6 
ماه، تا یک و نیم برابر مبلغ سپرده خود تسهیلات دریافت کنند و به این ترتیب 

نقدینگی خود را به ۲/۵ برابر افزایش دهند.
طرح ارغوان این امکان را به مشتری می دهد که درصد سود و مدت 
بازپرداخت را بر اساس توانمندی های خود و میانگین موجودی حساب و مدت 

زمان سپرده گذاری، با نرخ 18، ۲۰،۲۲ و ۲۳ درصد انتخاب کنند.

عضو هیات مدیره بانک تجارت تاکید کرد:

انتظار از بیمه تجارت  نو؛ نوآوری در ارائه خدمات و حفظ منافع ذی نفعان

کلنگ احداث ساختمان مدیریت شعب بانک توسعه تعاون سمنان به زمین زده شد

در  شرکت  با  تجارت  بانک   هیات مدیره  عضو 
اولین جلسه اعضای جدید هیات مدیره شرکت بیمه 
تجارت  نو، بر تداوم حمایت صددرصدی این بانک،به 
عنوان یکی از سهامداران عمده این شرکت تاکید 

کرد.
به نقل از مدیریت روابط عمومی و ارتقاء سرمایه 
اجتماعی بانک تجارت، حسن کیایی با تبریک به 
اعضای جدید هیات مدیره شرکت بیمه تجارت نو، 
برای آن ها در این مسئولیت آرزوی توفیق کرد و 
گفت: حرکت رو به جلو و تاثیرگذار بیمه تجارت نو 
باید در دوره جدید مدیریت این شرکت به صورت 
مشهود، مشخص باشد؛ به گونه ای که هم مشتریان 
قدیمی این شرکت متوجه تغییرات بشوند و هم 

مخاطبان جدید از آن ها بهره ببرند.
وی خاطرنشان کرد: برای فائق شدن بر مشکلات 
موجود تجارت نو، باید در اولین گام، با طراحی یک 

برنامه کوتاه و میان مدت، راهکار های مدنظر خود 
برای بهبود شرایط فعلی را ارائه کرده و به اطلاع 

سهامداران رسانده شود.
اصول  رعایت  مسیر  این  در  داد:  ادامه  کیایی 
کمیته های  تشکیل  جمله  از  شرکتی  حاکمیت 
تخصصی در اولویت بوده و گزارش ارائه شده توسط 
این کمیته ها می تواند در بهبود عملکرد شرکت موثر 

باشد.
عضو هیات مدیره بانک تجارت انتظارات این 
بانک از شرکت بیمه تجارت نو را برشمرد و افزود: 
باید  نو  تجارت  بیمه  شرکت  جدید  هیات مدیره 
با همت و انرژی مضاعف و با استفاده از ظرفیت 
سهامداران عمده خود همچون بانک تجارت، پست 
بانک، آستان قدس رضوی و نفت و گاز پارسیان در 
ارائه  و  گذشته  از  متمایز  عملکردی  ثبت  مسیر 
خدمات نوآورانه قدم بردارد.وی تصریح کرد: قریب به 

1۳۰۰ شعبه بانک در سراسر کشور، می تواند محلی 
برای معرفی خدمات بیمه تجارت باشد و علاوه بر آن 

مشتریان بانک نیز می توانند به عنوان مشتریان بالقوه 
شرکت مورد توجه قرار گیرند.حسن کیایی از آمادگی 

بانک تجارت برای هرگونه تسهیل گری در عملکرد 
بیمه تجارت نو سخن گفت و ادامه داد: بخش حقوقی 
بانک برای وصول مطالبات شرکت بیمه تجارت نو و 
شرکت تامین سرمایه بانک برای تامین مالی از طریق 
ابزار های مختلف، در کنار هم می توانند تا حدود 
زیادی تسهیل کننده مسیر پیش روی بیمه تجارت 
نو باشند. انتظارات از بیمه تجارت نو بسیار زیاد است 
و امیدواریم با اتخاذ رویکردی جدید، همه ذینفعان 

شرکت، بهبود و روند روبه رشد آن را لمس کنند.
مدیرعامل شرکت بیمه تجارت نو در این جلسه 
به 19 شهریور  منتهی  عملکرد شرکت،  گزارش 
1۴۰۲ را در بخش های مختلف ارائه و ابراز امیدواری 
توانمندی های  و  ظرفیت ها  از  بهره گیری  با  کرد 
موجود در شرکت، شاهد بهبود مستمر عملکرد 
و ارائه خدمات و محصولات نوین در مجموعه بیمه 

تجارت نو باشیم.

مدیریت  ساختمان  زنی  کلنگ  مراسم 
با  سمنان  استان  تعاون  توسعه  بانک  شعب 
،معاونین  مدیرعامل  سمنان،  استاندار  حضور 
مدیرعامل و روسای ادارات بانک توسعه تعاون 

برگزار شد.
به نقل از روابط عمومی بانک توسعه تعاون 
سمنان، هاشمی استاندار سمنان در این مراسم 
خطاب به محمد شیخ حسینی، مدیرعامل بانک 
از اقدامات و تسهیلات ارائه شده از سوی شعب 

بانک توسعه تعاون در سطح استان تقدیر کرد.
وی افزود:خدمات ارائه شده از سوی شعب 
و  رشد  موجب  سمنان  تعاون  توسعه  بانک 

شکوفایی اقتصادی استان شده است.
شیخ حسینی نیز با تقدیر از حضور بالاترین 

مقام اجرایی استان در این مراسم گفت: بانک 
توسعه ای  مالی  نهاد  عنوان  به  تعاون  توسعه 
بنگا های  و  تعاونی ها  تقویت  در  مهمی  نقش 

کوچک و متوسط دارد.
تعاون،  توسعه  بانک  مدیرعامل  گفته  به 
به  منابع داخلی  از محل  پرداختی  تسهیلات 
شهریور  بیستم  تا  سمنان  استان  تعاونی های 
سال جاری بالغ بر ۵6۰۰ میلیارد ریال بوده 

است.
در  سمنان  تعاون  توسعه  افزود:بانک  وی 
ریال  میلیارد  هزار   1۳ از  بیش  سال گذشته 
اقتصادی  مختلف  بخش های  به  تسهیلات 

استان پرداخت کرده است.
امور  داد:بررسی  ادامه  حسینی  شیخ 

استان  که  می دهد  نشان  شعب  و  استان ها 
سمنان در عمل به شاخص های عملکردی در 

جایگاه مناسب قرار دارد.
پیش از این مراسم مدیر عامل بانک توسعه 
ولیعصر  و  مرکزی  از شعب  بازدید  در  تعاون 
سمنان در گفتگو با همکاران اعلام کرد:جذب 
منابع باید راهبرد اصلی عملیاتی همکاران در 

نیمه دوم سال قرار گیرد.
وی افزود: مدیران شعب استان ها و روسای 
خصوص  به  منابع  بیشتر  جذب  برای  شعب 
طرح های  از  می توانند  قیمت  ارزان  منابع 
جدید تسهیلاتی همچون؛ »مائده«، »رویان« 
و »رونق تعاون« استفاده نمایند و با توجه به 
همکاران  به  پاداش  پرداخت  انگیزشی  طرح 

شعب و مدیریت شعب استان ها از شهریور تا 
دی ماه سال جاری به صورت ماهانه در قبال 
جذب و افزایش منابع ارزان قیمت که اخیرا 
ابلاغ شد، ان شاءالله در شش ماهه دوم سال روند 
روبه رشد منابع، نقدینگی، و سودآوری بانک 
با جهش و تحول اساسی مواجه خواهد شد. 
همچنین ایشان از تهیه طرح انگیزشی جدید 
وصول مطالبات بانک که به زودی ابلاغ خواهد 
بانک توسعه تعاون  شد، خبر داد.مدیر عامل 
بیان کرد: فعالیت همکاران در سراسر کشور 
باعث ادامه روند سودآوری بانک در 6 ماه اول 
سالجاری شده است، اما برای به صفر رساندن 
زیان انباشته بانک که طی دوره عملکرد بانک 
در دهه گذشته اتفاق افتاده است، به کار تیمی 

و مدیریت مشارکتی و تلاش مضاعف توسط 
به خصوص  استانی  و  ستادی  همکاران  همه 
و  سالجاری  دوم  نیمه  در  صف،  همکاران 

همچنین در سال آینده نیاز داریم.
شیخ حسینی همچنین در شعب سمنان با 
مشتریان بانک به صورت رودرو گفتگو کرد و 

شنوای دغدغه ها و مشکلات آن ها بود.
شعب  مدیریت  ساختمان  است،  گفتنی 
استان سمنان در زمینی به مساحت 11۲8متر 
شهرداری  یک  منطقه  در  طبقه   ۷ در  مربع 
استان واقع شده است و پیش بینی می شود 
برسد.  برداری  بهره  به  ماه   ۲۴ مدت  ظرف 
مدیریت شعب استان سمنان دارای ۷ شعبه در 

سطح استان است.

اگر به دنبال سرمایه گذاری با کمترین ریسک ممکن هستید، صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت بهترین انتخاب برای 
شماست. بیشترین حجم دارایی این صندوق ها )بعضاً تا 9۰ درصد( در قالب سپرده های بانکی، گواهی سپرده بانکی اوراق مشارکت 
و سایر اوراق بهادار سرمایه گذاری می شود. ضمن اینکه بخش اندکی از دارایی صندوق نیز در بورس سرمایه می شود. سود غالبا 
تضمین شده این صندوق ها عمدتاً در مقاطع یک ماهه و بعضاً در مقاطع سه ماهه پرداخت می شود. مشتریانی که به هر دلیل در 
کوتاه ترین زمان ممکن )حداقل یک ماه( نیاز به دریافت سرمایه خود باشند، به راحتی می توانند با ابطال واحدهای خود، سرمایه شان 
را به صورت نقدی دریافت کنند. با سرمایه گذاری در این صندوق ها می توانند به طور غیر مستقیم در بازار سرمایه حضور یافته 
و از بازدهی آن بهره بگیرند. صندوق سرمایه گذاری "مختص اوراق دولتی ندای ماندگار دماوند" در هفته گذشته با ثبت بازده 
۰,8۷ درصد بیشترین بازده را در بین 
این صندوق ها ثبــت کرد. صندوق 
سرمایه گذاری "شکوه اوج دماوند" با 
کسب ۰,۷۷ درصد بازدهی در رتبه 
دوم پر بازده ترین صندوق های درآمد 
ثابت قرار گرفت. رتبه سوم بازدهی 
صندوق درآمد ثابت هفته گذشته را 
نیز صندوق "مشترک بانک مسکن" 
با ۰,6۷ درصد بازدهی کسب کرده 

است. )رضا حامدی فر(
)برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد 
www. صندوق های سرمایه گذاری

)irasam.ir

در معاملات ۲6 شهریور ماه 1۴۰۲ بازار بدهی، صکوک اجاره صملی )صملی۴۰۴( با بازده معادل بانکی ۲۷,۲۴ درصد )این نرخ 
قابل مقایسه با نرخ سود بانکی است( بیشترین میزان بازدهی را در میان اوراق موجود در بازار بدهی به خود تخصیص داد. از 
میان اوراقی که بیشترین بازدهی را داشتند، نماد » گام۰۲۰۷1۳« از نقدشوندگی مناسب تری نسبت به بقیه اوراق برخوردار 
بود. به این معنی که در صورت تصمیم سرمایه گذار به خرید و فروش،  بتواند در زمان کوتاه و به  سادگی آن  را معامله نماید. 

در روز سه شنبه 1۴۰۲/۰6/۲1 مجموعا به طور خالص 9۵۵۰ 
میلیارد ریال به صندوق های سرمایه گذاری وارد شد. ورود سرمایه 
به کل صندوق های سرمایه گذاری در این روز ۴۴91۲ میلیارد 
ریال و خروج سرمایه ۳۵۳6۲ میلیارد ریال بوده و به طور خالص 
9۵۵۰ میلیارد ریال به آن ها وارد شده است. در این میان بیش از 
صندوق های سرمایه گذاری سهامی و مختلط، این صندوق های 
سرمایه گذاری با درآمد ثابت بودند که با ۴۳۰۴6 میلیارد ریال 
ورودی و ۳۴۲18 میلیارد ریال خروجی، بیشترین جریان وجوه 
نقــد را در این روز ثبت کردند و خالص ورود ســرمایه به این 
صندوق ها 88۲8 میلیارد ریال بوده است. صندوق های سهامی 

خالــص ورود 11۳ میلیارد ریال و مختلط نیز با خالص خروج 
۲۵ میلیارد ریال رو به رو بوده اند. با مقایســه جریان نقد کل 
صندوق ها در این تاریخ با همین روز در سال گذشته، می توان 
دریافت که در مجموع  صندوق های ســرمایه گذاری به نسبت 
همین تاریخ در سال گذشته، 1۵1 درصد به ورودی و همچنین 
۴8 درصد به خروجی سرمایه شان افزوده شده است. همچنین 
به طور خالص ۲۵8 درصد جریان نقد کمتری نسبت به همین 

تاریخ در سال گذشته داشته اند. )رضا حامدی فر(
)برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری 

)www.irasam.ir

در معاملات ۲6 شهریور ماه 1۴۰۲ ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار امروز 11,۳۲۵میلیارد ریال بوده است. بیشترین افزایش 
قیمت نسبت به روز معاملاتی گذشته مربوط به اوراق مرابحه عام دولت )اراد96( با قیمت9۵۵,۰۰۰ ریال و به میزان ۲,1۰ درصد 
بوده است. همچنین، بیشترین کاهش قیمت نسبت به روز معاملاتی گذشته را اوراق مرابحه عام دولت)اراد89( با قیمت  918,۲۰۰ 

ریال و با میزان ۵ درصد داشت.   

پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری درآمد ثابت
درهفته گذشته

اوراق بدهی با بیشترین بازدهی

ورود و خروج وجه نقد به صندوق های سرمایه گذاری

اطلاعات معاملات بازار بدهی



موزه حشرات با ۴.۵ میلیون نمونه حشره از ۲۵ هزار گونه
موزه حشرات مؤسسه تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی وزارت جهاد 
کشاورزی دارای ۴.۵ میلیون نمونه حشره از ۲۵ هزار گونه شناسایی شده و شناسایی 

نشده است.
به گزارش خبرنگار مهر، در مؤسسه تحقیقات گیاه پزشکی کشور دو بخش به 

مطالعه حشرات می پردازند. در بخش حشره شناسی کشاورزی، تحقیقات مربوط 
به شناسی بیولوژی این دسته از موجودات برای مهار انواع آفت هستند. اما بخش دوم 
در راستای شناسی گونه های مختلف حشرات و رده بندی آنها فعالیت دارد. شهاب 
منظری، رئیس بخش رده بندی حشرات مؤسسه تحقیقات کشاورزی با بیان اینکه 

این بخش تنها مرجع رسمی شناسایی حشرات در کشور است به مهر گفت: شناسایی 
حشرات به درستی و تحقیق روی آنها به ما در کنترل آفات کمک بسیاری می کند.وی 
افزود: حفظ تنوع زیستی یکی از اهداف مهمی است که طی معاهده بین المللی، هر 

سال، کشورها متعهد می شوند برای حفظ تنوع زیستی فعالیت داشته باشند.
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نرخ 1۹5 هزار ریالی شورای 
قیمت گذاری گندم تابع تورم 

است
 عضو هیات رییسه اتاق اصناف کشاورزی 
ایران با اشاره به قیمت اعلامی گندم، گفت: 
قیمت گندم امسال بر اساس تورم ۳۰ درصد 
اعلامی از سوی بانک مرکزی مصوب شده 
است و چنانچه نرخ تورم تا پایان سال افزایش 
یابد، به همان اندازه به قیمت این محصول 

نیز افزوده می شود.
»کامران ساروقی« روز یکشنبه در گفت و 
گو با خبرنگار ایرنا، با اشاره به قانون تضمین 
کرد:  اظهار  کشاورزی،  محصولات  خرید 
دولت بر اساس این قانون، موظف است پس 
از برآورد هزینه های تولید، سود متعارف را 
اضافه و نرخ را تا پایان تیرماه اعلام کند که 
قلم کالای  قیمت گذاری شامل ۳۲  این 
اساسی از جمله گندم می شود، البته امسال 
با یک تاخیر ۵۳ روزه به دلیل برخی اختلاف 
نظرها میان اعضای شورای قیمت گذاری و 
محصولات  حمایتی  سیاست های  اتخاذ 
اساسی کشاورزی انجام و به نرخ مربوطه 

منتهی شد.
وی اضافه کرد: براساس قانون تا یک هفته 
بعد از قیمت گذاری، وزیر جهاد کشاورزی 
پس از تایید باید قیمت مربوطه را رسما اعلام 
کند که تا روز دوشنبه قیمت امسال توسط 

وزیر رسما اعلام خواهد شد.
عضو هیات رییسه اتاق اصناف کشاورزی 
ایران ادامه داد: اتاق اصناف کشاورزی به 
عنوان یار و حامی کشاورزان معتقد بود نرخ 
امسال باید بالای ۲۳۰ هزار ریال باشد، اما با 
توجه به شرایط اقتصادی حاکم بر کشور 
و لزوم چرخش چرخ های اقتصاد و البته با 
فداکاری کشاورزان که همواره در شرایط 
سخت، حامی دولت و مردم بوده اند، با قیمت 

19۵ هزار ریال موافقت شود.
قیمت  مبلغ  این  کرد:  اضافه  ساروقی 
پایه بوده و چنانچه دولت می خواهد جایزه 
تحویل و یا یارانه سم و کود و نهاده ها را به 
کشاورزان بدهد، باید بالاتر از این قیمت، 

یارانه برای کشاورزان اختصاص یابد.
وی با اشاره به خودکفایی امسال کشور 
در تولید گندم، تصریح کرد: امسال میزان 
تولید گندم در کشور از مرز 1۰ میلیون تن 
عبور کرد و به خودکفایی در تولید گندم 
رسیدیم که این اتفاق مبارک حاصل سخت 
کوشی و تلاش کشاورزان بود ، اما در حالی که 
باید جشن خودکفایی برگزار می شد ، هنوز 
کشاورز منتظر باقیمانده طلب گندم خود 

است.
کامل  پرداخت  عدم  به  اشاره  با  وی 
افزود: تمامی مطالبات  طلب گندمکاران، 
گندمکاران بر اساس برنامه ریزی ها تا پایان 

شهریورماه ماه، پرداخت می شود.
عضو هیات رییسه اتاق اصناف کشاورزی 
ایران با اشاره به هزینه های بالای تولید 
برای کشاورزان، تصریح کرد: قیمت بالای 
لاستیک تراکتور، ادوات کشاورزی، نهاده 
ها و نیروی انسانی، کار کشاورزی را برای 
کشاورزان سخت کرده و دولت باید تلاش 
بیاورد. پایین  را  تولید  های  هزینه  کند 
ساروقی با تاکید بر لزوم ترغیب کشاورزان به 
کاشت گندم و پیروی از الگوی کشت، بیان 
کرد: اگر هزینه های تولید برای کشاورز بالا 
باشد و هیچگونه حمایت اساسی از او نشود، 
آبدوست که  به سمت کاشت محصولات 
سود بیشتری دارد، تمایل پیدا می کند و 
بطور قطع در تولید محصولات استراتژیک 
با مشکل مواجه خواهیم شد.وی با اشاره به 
لزوم ارائه بسته های حمایتی به کشاورزان، 
یادآور شد: تلاش اتاق اصناف کشاورزی، 
حمایت از حقوق کشاورزان است.عضو هیات 
رییسه اتاق اصناف کشاورزی ایران افزود: 
خوشبختانه با اقدامات مدبرانه وزیر جهاد 
کشاورزی، اکنون کار به شکلی رضایتمندانه 
پیش می رود ، چرا که وزیر برنامه های خوبی 
برای اجرا در بخش کشاورزی دارد، ضمن 
اینکه وی به جایگاه اتاق اصناف کشاورزی 
واقف و با تشکل های بخش کشاورزی نیز 
ارتباط خوبی دارد و در شورای قیمت گذاری 

نیز کاملا هوشمندانه عمل می کند.
در  وزیر  عملکرد  داد:  ادامه  ساروقی 
مجموعه وزارت در حال حاضر راضی کننده 
است و امیدواریم با همکاری و تعامل سایر 
دستگاه های عضو شورای قیمت گذاری و 
سایر بخش های کشاورزی بتوانند برنامه 
های ثمربخش خود را ادامه دهند تا بسیاری 
از مشکلات حوزه کشاورزی و دامی رفع و 
وضعیت اقتصادی در بخش کشاورزی که 

تامین کننده اقتصاد کشور است بهبود یابد.

بازار سرمایهبازار سرمایه

 دوشنبه  27 شهريور 1402
 سال سی ودوم  شماره 8228

مدیرکل دفتر امور بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور نسبه به 
رشد سرعت بیابانی شدن عرصه های طبیعی کشور هشدار داد و گفت: توسعه 
آبخیزداری تنها راهکار برای مقابله با بیابان زایی است که باید اجرای این عملیات 

تسریع شود.
»وحید جعفریان« در گفت وگو باخبرنگار اقتصادی ایرنا درباره وضعیت عرصه 
های بیابانی کشور، افزود: طبق آمارهای موجود، بیابان  های طبیعی کشور در 
سطح ۳۲ میلیون هکتار است، اما آنچه اهمیت دارد بخشی از مراتع کشور ظاهری 

شبیه بیابان پیدا کرده، اما قابلیت بیابان را ندارند.
وی ادامه داد: تبعات منفی این عرصه ها بیشتر است، زیرا حتی بیابان هم 

محسوب نمی شود.
مدیرکل دفتر امور بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور اظهار 
داشت: اگر به موضوع بیابان زایی به معنای از دست رفتن قابلیت  های حیاتی 
خاک توجه کنیم، گستره وسیعی از مراتع کشور و همین طور جنگل های مناطق 
خشک به ویژه جنگل های زاگرسی مستعد تخریب سرزمین و بیابان  شدن 

هستند.
وی تصریح کرد: بر اساس آخرین گزارش های وزارت نیرو و دانشگاه تهران 
درباره بیابانی شدن کشور، 88 درصد کشور پتانسیل تخریب سرزمین را دارد؛ 
یعنی به جز نوار باریکی از حوزه جنگل  های هیرکانی یا غرب کشور همه عرصه ها 

این وضعیت را دارد که شرایط نشان می دهد به نقطه هشدار رسیده ایم.
جعفریان گفت: سالیانه یک میلیون هکتار به عرصه های بیابانی کشور اضافه 
می شود که بخش عمده روند افزایش کانون  های بحرانی کشور به فرسایش بادی 

باز می گردد.
این مقام مسوول اظهار داشت: بنابراین افزایش ریزگردها در کشور به یک 
دغدغه تبدیل شده است، به طوری که مطالعات سال 1۳9۷ نشان می دهد ۳۰ 
میلیون هکتار مناطق تحت  تاثیر بیابانی شدن داشتیم که در حال حاضر 1۴ 

میلیون هکتار به کانون بحران ریزگرد در کشور تبدیل شده است.
وی افزود: این درحالی است که بخش عمده ریزگردها از حدود ۲۵۰ میلیون 

هکتار حوزه  های خارج از کشور وارد ایران می شود.
آبخیزداری کشور  و  طبیعی  منابع  سازمان  بیابان  امور  دفتر  مدیرکل 
تصریح کرد: رصد عرصه های طبیعی کشور نشان می دهد که روند افزایش کانون  
های بحرانی ناشی از فرسایش بادی به مراتب بیش از یک دهه گذشته بوده و 
امیدواریم در سال 1۴۰۲ بتوانیم با نتایج به دست آمده از مطالعات جدید اقدامات 
موثری در این زمینه داشته باشیم.وی بیان داشت: طوفان  های ماسه ای و گرد و 
غبار و چالش  های ناشی از بیابان زایی که یک روند رو به افزایش در کشور دارد، به 
صورت مستقیم به بخش  های کشاورزی، صنعت، حمل و نقل و سلامت مردم 
خسارت وارد می کند و می تواند زمینه ساز بروز چالش ها و بحران های اقتصادی و 
اجتماعی فراوانی باشد که بخشی از این فرایند مرتبط با تغییرات اقلیمی و بخشی 
ناشی از استمرار خشکسالی هاست که کشورهای مختلف منطقه و کشور ما را 
درگیر کرده است.جعفریان گفت: البته در این بخش عوامل انسانی، چگونگی 
مدیریت منابع آب در تشدید این بحران تاثیرگذار است، زیرا نحوه سیاست های 
توسعه و مصرف منابع آب می تواند جریان تخریب سرزمین و طوفان  های ماسه و 

گردوغبار که پیامدی از تخریب سرزمین هستند را تشدید کند.
وی ادامه داد: اگر در برنامه  های توسعه ای کشور، منابع آبی و نیاز آبی دشت  

های سیلابی پایین دست را به درستی نبینیم و در تعادل بخشی با آب  های 
زیرزمینی به نحوی عمل نکنیم که پایداری در این منابع ایجاد شود، در وهله 
نخست پوشش طبیعی مناطق بیابانی را از دست می دهیم؛ بنابراین شرایط برای 
فرسایش خاک خشک آسیب پذیر فراهم می شود و نتیجه این می شود که این 
روزها در اکثر عرصه های کشور همچون دشت سیستان، خوزستان، سرخس، 

جازموریان و غیره شاهد هستیم.
به گفته این مقام مسوول، آنچه که امروز برای توسعه پوشش گیاهی در کشور 
انجام می شود به هیچ عنوان با آنچه که به لحاظ خشکی اکوسیستم  های مناطق 

بیابانی اتفاق می افتد قابل قیاس نیست.
وی اظهار داشت: در خوشبینانه ترین حالت نزدیک به ۳۰۰ هزار هکتار فعالیت 
اجرایی آبخیزداری در سال انجام می شود، در حالی که باید یک میلیون هکتار 
عملیات آبخیزداری ناشی از تخریب سرزمین انجام شود؛ یعنی ۷۰۰ هزار هکتار 

از برنامه  های مدیریت پایدار سرزمین در حوزه بیابان  ها عقب هستیم.
جعفریان بر این باور است که تسریع فرایند آبخیزداری در کشور نیازمند 
اقدامی جهادی، بنیادی و فراگیر با مشارکت دستگاه های مختلف اجرایی و مردم 
است، اما اگر سیاست های مدیریت منابع آب به عنوان علت و ریشه اصلی خشک 
شدن اکوسیستم  های پایین دست تغییر اساسی و بنیادین پیدا نکند ما چندان 
خوشبین نیستیم که بتوانیم مراتع آسیب پذیر و جنگل های خشک را حفظ 

کنیم.
وی افزود: اجرای عملیات آبخیزداری تنها راهکار برای مقابله با بیابانزایی 
است، زیرا عملیات آبخیزداری به عنوان سازه های کوچک می تواند جریان توزیع 

رطوبت را در سطح خاک تقویت کند.
مدیرکل دفتر امور بیابان سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور گفت: این 
امر برخلاف سدهای بزرگی است که به طور عمده اکوسیستم های پایین دست 
را تحت تاثیر قرار می دهند و باعث خشکی آنها می شوند. مثل سدهایی که در 
کشورهای اطراف ما به نوعی عرصه های طبیعی کشور ما را تحت تاثیر قرار داده 
اند.وی با بیان اینکه آبخیزداری منجر به توزیع رطوبت در خاک و بهبود پوشش 
گیاهی و اکوسیستم طبیعی می شود، اظهار داشت: اکنون حوزه منابع طبیعی 
کشور نیازمند توجه و تحول بنیادین است، بنابراین در شرایط فعلی سرعت بخشی 
به اجرای عملیات آبخیزداری بسیار اهمیت دارد و باید در سیاست گذاری ها، 

برنامه ریزی ها و تامین اعتبار به این بخش نگاه ویژه ای داشته باشیم.
جعفریان گفت: به دلیل جدیت موضوع حفظ منابع طبیعی کشور، در دولت 
سیزدهم کارگروه مقابله با بیابان زایی تشکیل شد که این اقدام یک حرکت رو به 
جلو در این بخش به شمار می رود، به شرط آنکه به صورت مستمر جلسات این 

کارگروه تشکیل شود تا به موضوعات بی وقفه رسیدگی شود.
وی اضافه کرد: با توجه به تغییر اقلیم، استمرار خشکسالی ها و محدودیت منابع 
آبی کشور، تامین اعتبار مورد نیاز این بخش و تسریع در اقدامات آبخیزداری بسیار 
مهم است تا بتوانیم از سرعت بیابانی شدن عرصه  ها کاسته و در عین حال رطوبت 

خاک را برای پوشش گیاهی مناسب حفظ کنیم.
این مقام مسوول درباره تامین اعتبار این بخش، اظهار داشت: اکنون منابع 
اعتباری این بخش از محل اعتبارات مدیریت ریزگرد و طرح ملی مقابله با 
بیابانزایی تامین می شود، به طوری که سال گذشته این اعتبار حدود ۷۰۰ میلیارد 

تومان بوده است.

توسعه آبخیزداری تنها راهکار برای مقابله با بیابان زایی

 رصد 
عرصه های 

طبیعی کشور 
نشان می دهد 

که روند 
افزایش کانون  

های بحرانی 
ناشی از 

فرسایش بادی 
به مراتب بیش 

از یک دهه 
گذشته بوده 
و امیدواریم 
در سال ۱۴۰۲ 

بتوانیم با 
نتایج به دست 

آمده از 
مطالعات جدید 

اقدامات 
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داشته باشیم

فارس در تکاپوی صادرات انجیر خشک؛ 
پیش بینی تولید ۳8هزار تنُی از 44هزار 

هکتار انجیرستان
 استان فارس با سطحی بالغ بر ۴۴هزار هکتار انجیرستان 
شمار  به  کشور  انجیر  تولیدکنندگان  مهمترین  از  یکی 
می رود که طبق اعلام سازمان جهاد کشاورزی امسال تولید 
بیش از ۳8 هزار تن انجیر خشک در این استان پیش بینی 

شده است.
به گزارش خبرنگار ایرنا، یکی از اولویت های اصلی دولت 
سیزدهم افزایش صادرات محصولات غیرنفتی است؛ انجیر 
از محصولات غیرنفتی و برند کشور و استان فارس  یکی 
محسوب می شود که نقش مؤثری در اقتصاد پایدار کشور و 
همچنین پتانسیل خوبی در جهت رشد و شکوفایی اقتصاد 

استان فارس دارد.
این در حالیست که بزرگترین انجیرستان دیم و ارگانیک 
کشور در شهرستان استهبان واقع در فاصله 1۷۴ کیلومتری 
شرق شیراز قرار دارد به گونه ای که در هشت ماهه سال 
1۴۰1, 1۵میلیون دلار صادرات محصول انجیر به وزن پنج 

هزار تن از این شهرستان انجام شده است.
سهم  هم  جهرم  و  نی ریز  داراب،  شهرستان  سه  البته 
بسزایی در تولید انجیر خشک کشور دارند اما از آنجا که 
استهبان به شهر انجیر معروف است و با بیش از ۲۴ هزار 
هکتار سطح زیر کشت، بزرگترین انجیرستان دیم جهان را 
دارد از جایگاه ویژه ای برای صادرات این محصول در کشور 

بهره می برد.
دیم  انجیر  باغ های  میراثی  نظام  که  بود  پیش  چندی 
جهانی  ثبت  به  فائو  جیاس  در  نیز  استهبان  شهرستان 
رسید و با اعلام سایت رسمی فائو این نظام میراثی به عنوان 
چهارمین نظام میراثی کشاورزی با اهمیت جهانی )جیاس( 

ایران و هفتاد و پنجمین نظام جیاس در فائو ثبت شد.
مسیر  استهبان  دیم  انجیر  باغ های  میراثی  نظام  ثبت 
تازه ای را به روی اقتصاد برای شکوفایی هر چه بیشتر فارس 
و ورود این استان به بازارهای جهانی گشود و موجب شد 
محصول  این  پیش  بیش از  بهره وری  برای  اساسی  تدابیر 

اتخاذ شود.
با توجه به اینکه 9۵ درصد از صادرات انجیر کشور به 
شهرستان استهبان اختصاص دارد، مدیر جهاد کشاورزی 
که  کرد  اعلام  جاری  سال  مردادماه  شهرستان  این 
پیگیری های لازم برای استقرار پایانه صادراتی این محصول 

کشاورزی در این شهرستان در حال انجام است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان فارس هم از پیش 
بینی تولید بیش از ۳8 هزار تن انجیر خشک در این استان 
خبر داد و گفت: استان فارس با سطحی بالغ بر ۴۴ هزار 
هکتار انجیرستان اولین تولید کننده انجیر کشور به شمار 

می رود.
مجتبی دهقان پور با بیان اینکه انجیر خشک ایران به 
ویژه شهرستان استهبان از نظر کیفی منحصر به فرد است، 
افزود: در سال جاری شهرستان استهبان با بیش از ۲۲ هزار 
هکتار باغات انجیر مثمر سهم 1۷ هزار تنی از تولید انجیر 

خشک استان فارس را دارا خواهد بود.
از  یکی  استهبان  اینکه  به  اشاره  با  مسئول  مقام  این 
محصول  که  دنیاست  در  خشک  انجیر  تولید  قطب های 
تولیدی این شهرستان در سطح جهانی از نظر کیفیت، برند 
جهانی و بی رقیب است، افزود: در حال حاضر عمده صادرات 
این محصول به کشورهای آسیایی است، امیدواریم با ثبت 
جهانی انجیر استهبان به عنوان »چهارمین نظام میراثی با 
ارزش جهانی« کشور، بتواند مسیر خود را بیشتر از گذشته 

به بازارهای اروپایی باز کند.
او با بیان اینکه تنوع بخشی به بازارهای هدف از جمله 
است،  شرایط  بهبود  برای  یک ضرورت  اروپایی  بازارهای 
اضافه کرد: امیدواریم یکی از کارکرد های ثبت انجیر به 
عنوان میراث جهانی، معرفی این محصول به دنیا باشد و 

یک اطلاع رسانی همگانی انجام بشود.
دهقان پور با اعتقاد به اینکه انجیر استهبان تقریباً یک 
محصول ارگانیک است و به استانداردهای ارگانیک نزدیک 
جیاس  نظام  قالب  در  محصول  این  معرفی  گفت:  است، 
بیشتری  هدف  بازارهای  که  کند  کمک  ما  به  می تواند 

پیش روی مان داشته باشیم.
تحقیقات  ایستگاه های  ایجاد  فلسفه  اینکه  بیان  با  وی 
کشاورزی در هر منطقه انجام یک سری کارهای پژوهشی 
متناسب با شرایط اقلیمی، اکوسیستم و محصولات منطقه 
محیطی  آوری  تاب  و  تولید  بهره وری  افزایش  هدف  با 
راه  به  رسیدن  افزود:  است،  اقلیمی  تغییرات  به  نسبت 
حل های مناسب در خصوص مسائل و چالش های موجود 
زمان گذر  و  صبر  نیازمند  کشاورزی  بخش  در  ویژه   به 

 بیشتری است.
به  تواند  می  که  موضوعاتی  از  یکی  اینکه  بیان  با  او 
افزایش بهره وری تولید و کاهش عوامل خسارت زا از جمله 
گرمازدگی کمک کند، علمی کردن کشاورزی و باغداری 
موثری  نقش  می توانند  تحقیقات  بخش های  گفت:  است، 
داشته باشند، باید ارتباط مناسب با تولید کنندگان ایجاد 
با مسائل موجود به دنبال راه حل باشند  کنند، متناسب 
که به همین منظور طرح افزایش نفوذ دانش در واحد های 

تولیدی را اجرایی کرده ایم.
وی به موضوع ایجاد ۲زنجیره ارزش انجیر نیز پرداخت و 
افزود: این زنجیره ها با ارتباط مستقیم با تولیدکنندگان و 
با تکیه بر تولید سالم، اقدام به خرید محصولات با کیفیت 
کرده و پس از بسته بندی های استاندارد و یا فرآوری به 

بازارهای داخلی و خارجی صادر می کنند.
عمدتا  محصول  این  هدف  بازارهای  حاضر  حال  در 

کشورهای جنوب شرق آسیا هستند.

نوید شکوفایی ظرفیت های مغفول پرورش ماهی 
درمناطق گرمسیری کهگیلویه وبویراحمد

 ایجاد واحد پنج هزار تنی ماهی در 
مزرعه  اندازی  راه  چمشیر،  سد  پشت 
و  در پشت سد کوهبرد  ماهی  پرورش 
پرورش ماهی در شالیزارها از برنامه های 
دولت سیزدهم برای شکوفایی ظرفیت 
مناطق  در  ماهی  پرورش  مغفول  های 

گرمسیری کهگیلویه و بویراحمد است.
گرمسیری  مناطق  ایرنا،  گزارش  به 
کهگیلویه و بویراحمد با وجود رودخانه 
های زهره و خیرآباد دارای ظرفیت های 
بی نظیری برای تولید ماهی های گرم آبی، 
خاویاری،زینتی و ماهیان در قفس است 
که تاکنون بدون استفاده باقی مانده اما 
دولت سیزدهم گام های امیدبخشی برای 

تحقق این مطالبه مهم برداشته است.

سالانه  موجود  آمارهای  اساس  بر 
۲۲ هزار تن ماهی در این استان تولید 
می شود که زمینه فرصت های شغلی 
پرشماری در شهرستان های بویراحمد 
مناطق  سهم  اما  کرده  فراهم  را  دنا  و 
گرمسیری کهگیلویه و بویراحمد از این 
فرصت کم نظیر تولید و اشتغال بسیار 

اندک است.
این سرزمین چهار فصل که یکی از 
قطب های تولید ماهی قزل آلا در کشور 
محسوب می شود و براساس آمار موجود 
حدود 1.6 درصد تولید ماهیان سردآبی 
جهان و 1۰ درصد تولید ماهیان سردآبی 
کشور را تأمین می کند حالا با اقدام های 
دولت در مسیر تبدیل به قطب ماهیان 

گرم آبی قرار گرفته است.
از  پیشگیری  غذایی،  امنیت  تأمین 
توسعه  پایدار،  اشتغال  رویه،  بی  صید 
استفاده  و  ارزآوری  غیرنفتی،  صادرات 
ارزان و اقتصادی از آب، مزایایی است که 
اهمیت رونق پرورش ماهی را نشان می 
دهد به همین علت دولت مصمم است تا 
با عملیاتی کردن برنامه های خود برای 
آبزی  های  ظرفیت  از  بیشتر  استفاده 

پروری در این مناطق اقدام کند.
می  شیلات  حوزه  کارشناسان 
استخرهای  در  ماهی  گویند:پرورش 
کود  از  استفاده  میزان  آب  ذخیره 
می دهد  کاهش  را  کشت  در  شیمیایی 
که این امر سبب پایین آوردن هزینه های 

کشاورزی و آلودگی های زیست محیطی 
می شود.

کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس 
گفت:براساس  بویراحمد  و  کهگیلویه 
است  قرار  گرفته  صورت  ریزی  برنامه 
ظرفیت تولید سالیانه ۲۰ هزار تن ماهی 
در مناطق گرمسیری استان ایجاد می 

شود.
پنج  های  طرح  معتمدی  علی  سید 
هزار تنی پرورش ماهی در سد چمشیر و 
8۰۰ تنی سد کوهبرد را از برنامه های مهم 
دولت سیزدهم برای رونق تولید ماهیان 
گرم آبی در کهگیلویه و بویراحمد دانست 
و افزود: تاکنون اقدام های عملیاتی خوبی 

برای تحقق این مهم انجام شده است.
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پول نقد از گردش مالی روسیه 
خارج می شود؟

از  نقد  پول  می گوید:  روسیه  بانک  رئیس 
گردش خارج نمی شود و تقاضا برای آن کاهش 

نمی یابد.
به گزارش ایسنا به نقل از بیزنس، الویرا نابیولینا 
اظهار کرد که بانک روسیه همچنان در حال 
توسعه پول نقد و ایجاد سری جدید اسکناس با 

طراحی جدید است.
در  روسیه،  بانک  رئیس  نابیولینا،  الویرا 
کنفرانسی مطبوعاتی پس از جلسه هیات مدیره 
رگولاتور گفت: موضع اساسی ما این است که 
مردم باید بتوانند نحوه پرداخت را انتخاب کنند. 
ما در حال ارائه انتخاب برای افراد و هنوز در حال 
توسعه پول نقد حتی در حال ایجاد سری جدیدی 
از اسکناس ها با طراحی جدید هستیم، بنابراین 
پول نقد از بین نمی رود. تقاضا برای پول نقد وجود 

داشته است و هنوز هم وجود دارد.
دومای  کمیته  رئیس  آکساکوف،  آناتولی 
دولتی در بازار مالی در اوایل ماه سپتامبر گفت 
که روبل دیجیتال می تواند تا سال ۲۰۲۵ در 

پرداخت های بین المللی استفاده شود.
روبل  که  کرد  اعلام  پیشتر  روسیه  بانک 
سپرده های  و  حساب ها  جایگزین  دیجیتال 
بانکی نخواهد بود. از موجودی های کیف پول 
سود دریافت نمی شود، علاوه بر این، قرار است 
محدودیتی در میزان وجوه ذخیره شده در آنها 
اعمال شود. این امر برای جلوگیری از خروج 

نقدینگی از بانک ها و کاهش وام دهی لازم است.
پرداخت برای کالاها و خدمات با استفاده 
از روبل دیجیتال مشابه پرداخت با کد QR از 

طریق سیستم پرداخت و سریعتر خواهد بود.
پرداخت با روبل دیجیتال به صورت آفلاین و 
بدون دسترسی به اینترنت امکان پذیر خواهد بود.

مشتری می تواند بخشی از روبل های دیجیتال 
را به یک کیف پول آفلاین جداگانه منتقل کند. 
استفاده از آن شبیه به پرداخت نقدی خواهد بود 

زمانی که کارت های اعتباری پذیرفته نمی شوند.
دیجیتال  روبل  آفلاین  حالت  راه اندازی 
تنها در مرحله دوم پروژه، تقریبا در سال ۲۰۲۴ 
برنامه ریزی شده همچنین قرار است مبادله روبل 
دیجیتال با ارز خارجی و کیف پول های باز برای 

افراد غیر مقیم راه اندازی شود.
الویرا نابیولینا در نشستی بین ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روسیه و دولت در 19 جولای ۲۰۲۳ 
اظهار کرد که عرضه انبوه روبل دیجیتال ممکن 

است در آغاز سال ۲۰۲۵ رخ دهد.

گروه 7 واردات الماس از 
روسیه را ممنوع می کند

یک مقام دولت بلژیک طی اظهاراتی فاش 
که  روسیه  الماس  واردات  تحریم  که  کرد 
کشورهای گروه هفت )G۷( بیش از یک سال 
است آن را در نظر گرفته اند، انتظار می رود طی 

دو تا سه هفته آینده تصویب شود.
از  نقل  به  تسنیم  خبرگزاری  گزارش  به 
راشاتودی، یک مقام دولت بلژیک روز جمعه 
واردات  تحریم  که  کرد  فاش  اظهاراتی  طی 
 )G۷( الماس روسیه که کشورهای گروه هفت
بیش از یک سال است آن را در نظر گرفته اند، 
آینده  هفته  سه  تا  دو  طی  رود  می  انتظار 

تصویب شود.
وی تأکید کرد: این مقررات از اول ژانویه 
اجرایی خواهد شد و ممنوعیت مستقیم خرید 
اعمال می شود که همراه با تحریم غیرمستقیم 

و تدریجی خواهد بود.
بر اساس این گزارش، تلاش ها برای تحریم 
واردکنندگان  مقاومت  با  روسی  الماس های 
بزرگ جواهرات مانند بلژیک روبرو شده است 
چرا که بزرگترین مرکز تجارت الماس جهان 

در آنتورپ قرار دارد.
خام  الماس های  از  درصد   8۵ حدود 
جهان از آنتورپ عبور می کنند و در اختیار 

مصرف کنندگان قرار می گیرند.
مقامات بلژیکی پیش از این نیز تأکید کرده 
یک  ایجاد  بدون  تحریم ها  اعمال  که  بودند 
سیستم جهانی برای ردیابی جواهرات بی معنی 
است، چرا که این تجارت به بازارهای دیگر 

مانند هند و چین تغییر مسیر می دهد.
در ماه مه، رهبران گروه ۷ متعهد شدند که 
فرآوری  شده،  استخراج  الماس های  تجارت 
شده یا تولید شده در روسیه را به منظور کاهش 
بیشتر درآمدهای مسکو، محدود کنند و ادعا 
کردند که تجارت ۴,۵ میلیارد دلاری الماس 
از جمله  از روش هایی  استفاده  با  را  روسیه 
پیشرفته محدود خواهند  فناوری  با  ردیابی 
ابتدای  تنها می توان در  را  الماس  کرد.مبدأ 
زنجیره تامین ردیابی کرد که برای یک جواهر 
خام گواهی »فرآیند کیمبرلی« صادر می شود 
که هدف آن جلوگیری از فروش به اصطلاح 

»الماس آغشته به خون« است.
این در حالی است که ردیابی سنگ های 
برش خورده و صیقلی شده که بعداً از طریق 
با اسناد »مبدأ ترکیبی« صادر  سایر بازارها 

می شوند، بسیار دشوار است.

اقتصاد جهاناقتصاد جهان

 دوشنبه  27 شهريور 1402
 سال سی ودوم  شماره 8228

از سرگیری مذاکرات ترکیه و روسیه در مورد ایجاد یک قطب گازی
وزیر انرژی و منابع طبیعی ترکیه در این هفته اعلام کرد ترکیه و روسیه مذاکرات 

خود جهت ایجاد یک قطب منطقه ای برای تجارت گاز طبیعی را از سر گرفته اند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم به نقل از اویل پرایس، ترکیه و روسیه مذاکرات 
خود جهت ایجاد یک قطب منطقه ای برای تجارت گاز طبیعی را از سر گرفته اند، 

اما اختلافات فعلی در مورد پلتفرم های تجارت و تعیین مدیریت این قطب تجاری 
احتمالاً راه اندازی آن را به تعویق می اندازد.رجب طیب اردوغان و ولادیمیر پوتین 
روسای جمهور ترکیه و روسیه در اکتبر سال گذشته میلادی برای راه اندازی این 
قطب گاز طبیعی در ترکیه به توافق رسیدند.اردوغان در آن زمان گفت پوتین اعلام 

کرده اروپا می تواند گاز طبیعی روسیه را از ترکیه بگیرد.یک هفته قبل از این توافق، 
پوتین پیشنهاد داده بود روسیه عرضه گاز طبیعی خود را که قرار بود از خط لوله های 
نورد استریم صورت بگیرد، به دریای سیاه و ایجاد یک قطب گازی اروپایی در ترکیه 

تغییر مسیر دهد.

اقتصاد آمریکا تحت تاثیر اعتصاب کارگران خودروسازی قرار می گیرد؟

عقب نشینی هفتگی دلار و گریز طلای جهانی از سقوط

تحقیقات اسپانیا از سرمایه گذاری سعودی تلکام

چرا آیفون 15 مینی عرضه نشد؟

تولیدات کارخانه ایالات متحده در ماه 
آگوست با توجه به کاهش تولید وسایل 
نقلیه موتوری به سختی افزایش یافت و پس 
از آغاز اعتصاب اتحادیه کارگران اتومبیل 
ایالات متحده )UAW( در سه کارخانه 
در روز جمعه، ممکن است در ماه های آینده 

کاهش یابد.
به گزارش ایسنا، این اعتصاب ها در حال 
حاضر شامل 1۲ هزار و ۷۰۰ نفر از 1۴6 هزار 
عضو آسیب دیده UAW در زمانی آغاز شد 
که تولید در حال حاضر تحت فشار افزایش 

شدید نرخ بهره فدرال رزرو است.
ارشد  اقتصاددان  پیرس،  مایکل 
آمریکایی در آکسفورد اکونومیکس گفت: 
روزهای  در  اقدامات  که  است  این  خطر 
آینده گسترش یابد. ما تخمین می زنیم که 
خروج کلی از خودروهای موتوری بیش از 

۳۰ درصد کاهش می دهد که در گزارش 
سپتامبر نمایان خواهد شد.

فدرال رزرو اعلام کرد که تولید کارخانه 
در ماه گذشته پس از بازگشت ۰.۴ درصدی 

در جولای ۰.1 درصد افزایش یافت. این 
افزایش با انتظارات اقتصاددانان مطابقت 
داشت. تولید در ماه اگوست نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ۰.6 درصد کاهش داشت. 

قطعات  و  موتوری  نقلیه  وسایل  تولید 
۵ درصد کاهش یافت، اما نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ۵.9 درصد افزایش داشته 

است.
همزمان  اعتصابات   UAW اتحادیه 
خود را در سه کارخانه آمریکایی متعلق به 
جنرال موتورز، فورد و استلانتیس آغاز کرد. 
این شرکت ها حدود دو سوم تولید داخلی 

وسایل نقلیه موتوری را تشکیل می دهند.
را  اقتصاد  از  درصد   11.1 که  تولید 
تقاضا  کاهش  دلیل  به  می دهد،  تشکیل 
برای کالاها و هزینه های استقراض بالاتر 
برای کسب و کارها و مصرف کنندگان، قبلًا 
در معرض خطر قرار داشت. بانک مرکزی 
ایالات متحده از مارس ۲۰۲۲، نرخ بهره 
خود را ۵۲۵ واحد پایه به محدوده فعلی 

۵.۲۵ تا ۵.۵ درصد افزایش داده است.

تاثیر تضعیف رشد جهانی و کاهش قیمت کالاها در 
بزرگ ترین اقتصاد آسیای جنوب شرقی

آمارهای دولتی نشان داد که مازاد تجاری اندونزی در ماه اگوست به دو برابر 
میزان پیش بینی شده افزایش یافت، زیرا واردات مانند مواد خام و کالاهای 

سرمایه ای بیش از حد انتظار کاهش یافت.
به گزارش ایسنا، اداره آمار اندونزی گزارش داد که مازاد بزرگ ترین اقتصاد 
آسیای جنوب شرقی ۳.1۲ میلیارد دلار بوده است که بسیار بالاتر از میانگین 
پیش بینی 1.۵۵ میلیارد دلاری 19 اقتصاددان رویترز و نسبت به 1.۳1 میلیارد 

دلار در جولای به شدت افزایش یافته است.
واردات 1۴.۷۷ درصد کاهش یافت و به 18.88 میلیارد دلار رسید که عمیق تر از 

افت 9.۳۳ درصدی پیش بینی شده بود.
تحلیلگران اظهار کردند که تضعیف رشد جهانی و کاهش قیمت کالاها منجر به 
کاهش صادرات می شود و پیش بینی کسری حساب جاری خود در سال ۲۰۲۳ را 

۰.۴ درصد از تولید ناخالص داخلی حفظ کرد.
صادرات اندونزی در ماه آگوست نسبت به سال گذشته ۲1.۲1 درصد کاهش 

یافت و به ۲۲ میلیارد دلار در مقایسه با پیش بینی کاهش ۲۲ درصدی رسید.

 بزرگترین تراشه ساز قراردادی جهان
 دست به عصا شد

شرکت TSMC تایوان به دلیل نگرانی رو به رشد نسبت به تقاضای مصرفی، از 
تامین کنندگان بزرگ خود خواست تحویل تجهیزات تراشه سازی پیشرفته را به 

تاخیر بیاندازند.
به گزارش ایسنا، منابع آگاه به رویترز گفتند: شرکت TSMC با تاخیر در 
کارخانه تراشه ۴۰ میلیارد دلاری خود در آریزونا روبروست و با تاخیر انداختن 

تحویل تجهیزات تراشه سازی پیشرفته، تلاش می کند هزینه ها را کنترل کند.
این اقدام شرکت TSMC که بزرگترین تراشه ساز قراردادی جهان است، 
منعکس کننده احتیاط فزاینده این شرکت نسبت به دورنمای تقاضا است. ارزش 
سهام تامین کنندگان شرکت TSMC از جمله شرکت هلندی ASML، در پی 

انتشار این خبر، کاهش پیدا کرد.
تامین کنندگان این شرکت انتظار دارند این تاخیر کوتاه مدت باشد. اما شرکت 
TSMC حاضر نشد در خصوص این خبر که آن را شایعات بازار خواند، اظهارنظر 

کند.
پیتر ونیک، مدیرعامل شرکت ASML هفته گذشته در مصاحبه با رویترز، 
گفته بود بعضی از سفارش ها برای ابزارهای پیشرفته، به تاخیر انداخته شده است 
اما از سفارش دهنده آنها نام نبرده و عنوان کرده بود که انتظار دارد این تاخیر، یک 

مسئله مدیریتی کوتاه مدت باشد.

کالیفرنیا از غول های نفتی شکایت کرد

ایالت کالیفرنیا از شرکت های نفتی بزرگ از جمله اکسون موبیل، شل و 
شورون، شکایت کرده و آنها را به کم اهمیت جلوه دادن ریسک های ناشی از 

سوخت های فسیلی متهم کرده است.
به گزارش ایسنا، این شکایت که بریتیش پترولیوم و کونوکو فیلیپس 
را هم هدف قرار می دهد، مدعی شده که اقدامات غول های انرژی، ده ها 
میلیارد دلار خسارت وارد کرده و آنها را به فریب افکار عمومی متهم کرده 

است.
این شکایت که در دادگاه عالی در سانفرانسیسکو تنظیم شده، گروه 
تجاری صنعتی موسسه امریکن پترولیوم را هم به عنوان متهم در این 

پرونده معرفی شده است.
طبق این شکایت، کالیفرنیا به دنبال ایجاد یک صندوق ویژه برای 

پرداخت خسارات آتی به بار آمده از بلایای آب و هوایی در این ایالت است.
موسسه امریکن پترولیوم در پاسخی ایمیل شده به رویترز، گفت: بحث 
و تصمیم گیری درباره سیاست آب و هوا، بر عهده کنگره است، نه سیستم 
دادگاه. شرکت شل هم اظهارات مشابهی داشت و اعلام کرد معتقدیم که 

دادگاه محل مناسبی برای رسیدگی به تغییرات آب و هوایی نیست.
گاوین نیوسام، فرماندار کالیفرنیا، در پستی در ایکس )توییتر سابق( 
گفت: کالیفرنیا در حال انجام اقداماتی است تا آلاینده های بزرگ را 

پاسخگو نگه دارد.
بر اساس گزارش رویترز، در سال های اخیر، ده ها شکایت علیه صنعت 

قیمت طلای جهانی پس از آغاز اعتصابات کارگران 
خودروسازی در روز جمعه یک درصد جهش کرد، در حالی 
که امیدها در مورد توقف احتمالی افزایش نرخ بهره آمریکا 

حمایت بیشتری را به همراه داشت.
به گزارش ایسنا، اولین عقب نشینی هفتگی دلار در دو 
ماه اخیر، راه نجات را برای طلا در روز جمعه ایجاد کرد و 
به حفظ ثبات فلز زرد در قلمرو 19۰۰ دلاری کمک کرد 
و سود هفتگی متوسطی را به دست آورد. طلا پیش از 
تعطیلی بازار به 19۲۴ دلار و 1۰ سنت و طلای آمریکا نیز 

به 19۲۵ دلار و 1۰ سنت رسید.
توانایی طلا برای حفظ حمایت 19۰۰ دلاری این هفته 
پس از آن که شاخص قیمت مصرف کننده ایالات متحده 
برای دومین ماه متوالی فراتر از انتظارات افزایش یافت، 
مورد توجه قرار گرفت و نگرانی در مورد تورم و پتانسیل 
فدرال رزرو برای تهاجمی شدن مجدد با نرخ های بهره را 

افزایش داد.
پس از اینکه بانک مرکزی اروپا نرخ بهره را به رکورد ۴ 
درصد افزایش داد، بازارهای جهانی در حال تطبیق با چشم 

انداز جدیدی برای افزایش نرخ هستند.
بازارها به دقت تصمیم فدرال رزرو در مورد تورم را زیر 
نظر دارند و انتظار نمی رود سیاست گذاران فدرال رزرو در 
جلسه ۲۰ سپتامبر نرخ بهره را افزایش دهند. بدبینی های 
زیادی در سراسر اروپا در حال افزایش است و این باعث 

می شود که برخی جریان های امن به سمت طلا ایجاد شود.
فعالان بازار اکنون منتظر شفافیت بیشتر در مورد چشم 
انداز نرخ بهره فدرال رزرو ایالات متحده در نشست سیاسی 
خود در هفته آینده هستند که انتظار می رود بانک مرکزی 

نرخ های بهره را بدون تغییر باقی بگذارد.
طبق گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، 
هر اونس نقره با 1.9 درصد افزایش به ۲۳.۰۷ دلار رسید، 
پلاتین با ۲.۲ درصد افزایش به 9۲6 دلار و ۵۵ سنت 
و پالادیوم ۰.۳ درصد کاهش یافت و به 1۲۴۷ دلار و ۳۵ 

سنت رسید و هر سه فلز به دنبال افزایش هفتگی بودند.

اسپانیا سرگرم بررسی برنامه شرکت سعودی تلکام 
برای تبدیل شدن به بزرگترین سهامدار شرکت تلفونیکا 

است.
به گزارش ایسنا، پدرو سانچز، نخست وزیر اسپانیا 
در رویدادی در مادرید اظهار کرد: دولت سرگرم تجزیه و 
تحلیل کامل عملیات سرمایه گذاری است. ما تضمین 
خواهیم کرد که در همه حال، دفاع و امنیت ملی، به معنای 
می کنیم  تضمین  همچنین  شد.  خواهد  وسیع، حفظ 
که هر گونه سرمایه گذاری خارجی از محدودیت هایی 
تجاوز نمی کند که شامل نفوذ نامتناسب در شرکت های 

استراتژیک یا دسترسی به فناوری های حیاتی می شود.

سانچز که نام شرکت ها را ذکر نکرد، در اولین اظهارنظر 
خود از زمان اعلام این قرارداد در هفته گذشته، گفت: علاقه 
سرمایه گذاران بین المللی بزرگ به شرکت های اسپانیایی 

همیشه خبر خوبی است.
به  اروپا  تمایل  محک  برای  دیگری  آزمون  در 
سرمایه گذاری از سوی کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
شرکت تلکام سعودی قصد دارد حدود 1۰ درصد از سهام 
تلفونیکا را به قیمت حدود ۲.۲۵ میلیارد دلار خریداری 
کند. اگر این خرید تائید شود، سعودی تلکام، بزرگترین 
سهامدار تلفونیکا شده و از بانک بیلبائو ویسکایا آرژانتین، 
شرکت بلک راک و کاشا بانک که هر کدام کمتر از پنج 

درصد سهام این شرکت مخابراتی را در اختیار دارند، پیشی 
می گیرد.

از  محافظت  برای  اسپانیا  کووید،  پاندمی  آغاز  در 
شرکت هایی که ارزش شان به شدت کاهش پیدا کرده 
بود، محدودیت هایی را روی سرمایه گذاری خارجی توسط 
نهادهای خارج از اروپا وضع کرد. دولت اخیرا این مقررات را 
اصلاح کرده و سقفی که برای آن، مجوز لازم است را برای 
شرکت های مرتبط با دفاع، از 1۰ درصد، به پنج درصد 

کاهش داده است.
نخست وزیر اسپانیا گفت: دولت ابزارهای لازم را برای 
حفاظت از حاکمیت ملی و منافع استراتژیک خود، مانند 
دسترسی به فناوری های حیاتی به ویژه در حوزه امنیتی و 
دفاعی، در اختیار دارد. قوانین اسپانیا در خصوص کنترل 
سرمایه گذاری های خارجی، یکی از دقیقترین قوانین در 

اروپا است.
کننده  تامین  تلفونیکا،  اسپانیا،  دولت  اعلام  طبق 
سیستم ها و تجهیزات برای وزارت دفاع و ارتش اسپانیا 
است.خرید برنامه ریزی شده سعودی تلکام که شامل 
۴.9 درصد سهام و پنج درصد اضافی از طریق ابزارهای 
مالی است، بحث هایی را پیرامون حفاظت از دارایی های 

استراتژیک در اسپانیا برانگیخت.
بر اساس گزارش بلومبرگ، سعودی تلکام، بزرگترین 
شرکت مخابراتی عربستان سعودی است و بخش عمده 
آن متعلق به یک صندوق سرمایه گذاری دولتی است که 
محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی از طریق آن، 

قصد دارد اقتصاد را از وابستگی به نفت خارج کند.

سری جدید آیفون 1۵ فاقد مدلی با اندازه صفحه 
کمتر از شش اینچ است اما چرا اپل گوشی »مینی« را 
حذف کرد با اینکه بعضی از مشتریان آیفون، آن را دوست 

داشتند.
به گزارش ایسنا، اپل آیفون 1۲ مینی را در سال ۲۰۲۰ 
پس از سال ها درخواست طرفداران آیفون از این شرکت 
برای عرضه یک گوشی با صفحه نمایش کوچک مجهز به 
جدیدترین ویژگی ها، ارائه کرد. وقتی اپل این کار را انجام 
داد، تصور می رفت که عرضه شکل کوچک، برای چند 
سال ادامه خواهد داشت، اما عرضه این مدل با رونمایی 
سری آیفون 1۴ در سال ۲۰۲۲، ظاهرا به یک باره قطع 
شد. پس از عرضه سری آیفون 1۵، اپل، آخرین گوشی را 

که مشخصات یک گوشی »مینی« را داشت، حذف کرد.
شرکت  توسط  شده  جمع آوری   داده های  طبق 
CIRP، نگرانی ها ابتدا زمانی به وجود آمد که ظاهرا 
آیفون 1۲ مینی آن طور که اپل انتظار داشت، فروش 
نداشت و از فروش آیفون 1۲ در آمریکا در اکتبر و نوامبر 
بررسی  داشت.  سهم  درصد  شش  تنها   ،۲۰۲۰ سال 
 1۲ آیفون  داد  نشان  کانترپوینت  تحقیقاتی  شرکت 
مینی، تنها پنج درصد از کل فروش آیفون 1۲ را در آمریکا 

در نیمه اول ژانویه ۲۰۲1 به خود اختصاص داد.
تحلیلگران بانک مورگان استنلی بر این باورند که 

اپل تصمیم گرفت تولید آیفون 1۲ مینی را دو میلیون 
دستگاه کاهش دهد تا ظرفیت تولید بیشتری برای مدل 
محبوب تر آیفون 1۲ پرو ایجاد کند. یک گزارش تایوانی 
که از منابع زنجیره تامین نقل قول کرده بود و بر اساس 
آن، تقاضای زیاد برای  مدل های  آیفون 1۲ پرو در چین 
باعث شد اپل عرضه دستگاه های گران تر خود را افزایش 

دهد، منعکس کننده این واقعیت است.
داده های   CIRP شرکت   ،۲۰۲۲ سال  آوریل  در 
بیشتری منتشر کرد که نشان می داد آیفون 1۳ مینی، 
تنها سه درصد از فروش آیفون 1۳ را به خود اختصاص 
داده است که نصف فروش آیفون 1۲ مینی بود. این 
آیفون  عمر  پایان  اصلی  دلیل  احتمالا  فروش ضعیف 

»مینی« بوده است.

با لاین آیفون 1۴، اپل تصمیم گرفت دستگاه »مینی« 
را با دستگاه »پلاس« کاملا جدید جایگزین کند که با 
اندازه صفحه نمایش 6.۷ اینچی مدل های  بالاتر »پرو 
»پلاس«،  جهات،  برخی  از  داشت.  مطابقت  مکس« 
منعکس کننده »مینی« بوده و جدیدترین ویژگی های 
ارائه  نمایش،  صفحه  مختلف  اندازه های  در  را  آیفون 
می دهد. به جای ارائه یک گزینه صفحه نمایش کوچک 
حتی  باطری  می توانند  اکنون  مشتریان  وزن،  سبک 
بزرگتر و صفحه نمایش 6.۷ اینچی را انتخاب کنند که 
مشابه اندازه ای است که مشتریان مدل »پرو مکس« با 
قیمت 1199 دلار، بیش از پنج سال است که به آن عادت 
کرده اند، اما در مدل »پلاس«، با قیمت مناسبتر 899 دلار 

عرضه می شود.
بر اساس گزارش مک رومرز، طبق شایعاتی، هیچ 
برنامه ای برای احیای »مینی« آیفون در خط تولید اپل 
وجود ندارد. انتظار می رود صفحه نمایش کوچک ترین 
آیفون های در دست ساخت، مانند آیفون 16 و نسل 
چهارم آیفون  SE،   در اندازه 6.1 اینچ باشد. در مقابل، 
انتظار می رود اندازه صفحه نمایش برخی از دستگاه های 
آینده مانند آیفون 16 پرو و آیفون 16 پرو مکس، حتی 
بزرگ تر شده و به ترتیب به 6.۳ و 6.9 اینچ افزایش پیدا 

کنند.


